
Quaderns de l’ensenyament del País Valencià · núm. 289 · Època IV · JULIOL 2023

Allioli

L'ESCOLA PÚBLICA 
ENFRONT DE LA 
MERCANTILITZACIÓ 
DE L'EDUCACIÓ



2 ALLIOLI 289 / JULIOL 2023

SUMARI
 4 EL NEGOCI DE L'EDUCACIÓ
  Beatriz Quirós, Ana M. Valencia 

Herrera, Vicent X. Contrí, 
Carmen Rodríguez-Martínez

 9 L'ESCOLA PÚBLICA ENFRONT DE LA 
MERCANTILITZACIÓ DE L'EDUCACIÓ

  M. Ángeles Llorente, Jaume 
Martínez Bonafé, Sonia 
Ibáñez, Xavier Díez

 12 ENTREVISTA: MOISÉS PÉREZ
  Clara Esteve

 14 UNIVERSITATS

 16 EL COTXE ELÈCTRIC SACSEJA LA 
FORMACIÓ PROFESSIONAL

  Vicent X. Contrí

 17 ACCIÓ SINDICAL
  STEPV

 20 BALANÇ DEL CONCURS DE MÈRITS
  STEPV

 22 PER UNS MENJADORS ESCOLARS 
MÉS SOSTENIBLES

   Equip de Justícia 
Alimentària a València

 24  LLARGA VIDA AL COEDUCART
  STEPV

 26 INTERNACIONAL
  Beatriu Cardona i Prats

 27. EN RECORD D'ISMAEL GUARDIOLA I 
ELVIRA MONDRAGÓN

  STEPV

 28 EL MOVIMENT FREINET VALENCIÀ. 
EXPERIÈNCIES

  Alfred Ramos, Rafa Simó, 
Àngels Guillem i Rosella Antolí

 32 EL SINDICAT, DE BAT A BAT

 34  EL SINDICAT, AL DIA

 36 ENSENYAMENT PRIVAT

 37 ESCOLA SINDICAL MELCHOR 
BOTELLA

  Andrés Moreno, Xavi Nogués, 
Alessia De Iulis i Sherine Sibon

 38 FENT CAMÍ NATURA VALENCIANA. 
PARAULES MENUDES I JOVES. EN 
PANTALLA 

 39 L’APARADOR LLEGIT AVUI. ESCRIT 
AHIR. RITMES D’ARA I ACÍ 
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Amb la col·laboració 
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la Biblioteca de Las Rozas (Madrid), El País, Narval 
Edicions o Liana Editorial. A nivell internacional 
destaquen la UChicagoSummer Magazine, Asian 
Investor, Centre Cultural d'Espanya a Mèxic i la 
revista d'assajos El Malpensante (Colòmbia), 
entre d'altres. A més ha sigut convidat com a 
artista internacional en les Fires del Llibre de 
Guadalajara, a Mèxic i de La Paz, a Bolívia.

www.pablocaracol.com
caracolpablo@gmail.com

Il·lustrador convidat:



3ALLIOLI 289 / JULIOL 2023

treballarem de valent per no deixar de ser el 
referent sindical de totes les persones que 
s’estan incorporant a la docència.

Tot açò en un moment d’incertesa i de canvi 
en les institucions després de les eleccions 
del passat 28 de maig. PP i Vox governaran el 
País Valencià. Tot fa pensar que assistirem a 
un procés d’involucions. Alguns dels punts clau 
que han transcendit del pacte entre la dreta i la 
ultradreta van en aquest sentit. Des de l’STEPV 
no tenim por. Ja hem patit 20 anys de governs 
del PP. Ens tindran enfront en cas de ser 
atacats contra el professorat i contra l’escola 
pública. Plantarem cara.

dir, que les famíles podran negar l'assistència 
de les seues filles i fills a les activitats 
extracurriculars amb què no estiguen d'acord. 
Açò és un atac directe als criteris pedagògics, 
a la llibertat de càtedra de les i dels docents i 
situa enmig de la diana el professorat. 

L'STEPV, davant el canvi de govern, va 
aprovar una resolució en el XIV Congrés 
celebrat el passat mes de juny a València. 
El Sindicat continuarà lluitant per la millora 
de les condicions laborals del professorat 
valencià, per la qualitat educativa, perquè 
l'escola pública siga l'eix central del sistema 
educatiu i perquè no es produïsca cap 
retrocés en l'ensenyament del valencià. No 
tolerarem cap ingerència ni cap atac a la 
professionalitat del professorat valencià. Com 
deia el nostre lema electoral, sempre estarem 
al teu costat.

EDITORIAL
A poc a poc, sense que ens n’adonem, 

el gran capital està llançant els 
tentacles sobre l’ensenyament. 
Són passos discrets, però ferms, 

per part de les grans multinacionals per a 
aconseguir el control de l’educació. El procés, 
el podem observar tant a escala internacional 
com a estatal. El que resulta més inquietant és 
que, sovint, el capital ve de la mà dels nostres 
governs. Un exemple el tenim en l’aliança HAZ, 
que es va presentar públicament l’any 2020. 
Aquesta iniciativa, en què trobem les principals 
empreses de l’IBEX 35, assegura que pretén 
transformar la societat a través de l’educació. 
Evidentment, una transformació social que 
respon únicament i exclusiva als interessos 
d’aquestes grans corporacions i que, si no 
ho remeiem, ens abocarà a una societat molt 
pareguda a l’estatunidenca. Realment, volem 
aspirar a aquest model, que és paradigma de les 
desigualtats? Des del Sindicat pensem que no.

L’escola pública és l’única capaç de 
contrarestar aquest procés i d’avançar en 
la construcció d’una societat autènticament 
justa i lliure. Perquè mai no podrem parlar 
d’una societat realment lliure si no fomenta 
alhora la igualtat, l’equitat, la coeducació o la 

N o hi haurà un tercer govern progressista. 
El Botànic ja és història. Els resultats 

de les eleccions del 28M tanquen un període 
il·lusionant de 8 anys (amb llums i ombres) 
en què s'albirava la reconstrucció del País 
Valencià després de dos dècades d'expoli, 
corrupció i malbaratament dels recursos 
públics. No ha sigut possible redreçar 
completament el rumb del nostre país. Hi 
havia moltes hipoteques pendents i, per si fora 
poc, una pandèmia mundial que ho va llançar 
tot per l'aire. Calia un tercer govern del Botànic 
perquè les llavors que s'havien sembrat 
donaren els fruits desitjats. Governaran PP 
i VOX. No els ha costat gens signar un acord 

inclusió. Una escola que fomente la justícia 
social, la convivència i la cohesió social enfront 
de la falsa llibertat —per a la minoria que se 
la pot pagar— que propugnen els discursos 
neoliberals. Ja toca que apostem decididament 
per una escola pública de qualitat i amb 
recursos que elimine les desigualtats.

“SOM I SEREM LA VEU DE 
L’ENSENYAMENT”
Aquest ha sigut el lema del nostre XIV 
Congrés que s’ha celebrat a València entre 
el 9 i l’11 de juny. Durant tres dies de treball 
intens, les persones delegades han debatut 
sobre algunes d’aquestes qüestions i 
han aprovat les línies de política sindical 
que guiaran l’acció de l’STEPV durant els 
pròxims quatre anys. El Sindicat referma 
el seu compromís amb una escola pública 
de qualitat que siga l’eina fonamental d’una 
transformació social que redunde en benefici 
de la majoria. Reivindiquem el nostre llegat, 
les nostres lluites històriques, però també 
manifestem la voluntat de projectar-nos cap 
al futur i de continuar sent la veu majoritària 
del professorat valencià. Des de l’STEPV 

de govern. En unes poques hores a penes, 
ja havien pactat 50 línies programàtiques. 
Poques o cap sorpresa: reducció d'impostos, 
negació de la violència masclista (ho redueixen 
tot a violència intrafamiliar) i contínues 
apel·lacions a la llibertat, a la unitat d'Espanya 
i a les senyes d'indentitat. Com si de sobte ens 
hagueren clavat a tots en una màquina del 
temps per a viatjar 50 anys arrere. 

Entre els 50 punts de l'acord, n'hi ha 6 
d'específicament destinats a l'àmbit educatiu 
i lingüístic. PP i VOX parlen obertament 
de garantir la lliure elecció de centre i de 
llengua vehicular en l'ensenyament. El que 
implícitament significa tornar al districte 
únic municipal (fet que només afavoreix 
les famílies amb recursos) i marginar el 
valencià. Aquest acord de govern també 
inclou l'anomenat veto o PIN parental, és a 

Ara més que mai, escola pública

Per al nou president de la Generali-
tat, Carlos Mazón Guixot, pels seus 
atacs al valencià. Mazón, només 
guanyar les eleccions, va anunciar 
que tancaria l’Oficina de Drets Lin-
güístics per considerar-la una «Ofi-
cina de Política Lingüística» i que 
acabaria amb «l’exèrcit d’assessors 
lingüístics» perquè s’estava pro-
duint un «procés a la valenciana». 
La realitat és que hi ha 20 asses-
sors per a 2.500 centres educatius 
i treballen per aplicar la llei de plu-
rilingüisme. Paradoxalment, el mà-
xim d’assessors lingüístics es va 
produir amb un govern del PP. Amb 
Fernando Villalonga de conseller hi 
hagué 31 assessors.

ALL

Per a tot el professorat que ha tre-
ballat durant el curs 2022-2023 amb 
esforç, creativitat, il·lusió i imagina-
ció per aconseguir que l’alumnat 
assolisca les seues competències 
en les diferents etapes educatives 
i cicles formatius. Però sobretot, 
per aquells docents que han bregat, 
i lluiten en l’actualitat, per aplicar 
amb èxit tots els canvis derivats de 
la LOMLOE. I tot plegat en un context 
d’oposicions i processos d’estabilit-
zació que han generat moltes incer-
teses en el futur laboral.

OLI

El Sindicat referma el 
seu compromís amb una 
escola pública de qualitat 
que siga l’eina fonamental 
d’una transformació 
social que redunde en 
benefici de la majoria

AMB L'EDUCACIÓ NO ES JUGA
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PART I.  
EL NEGOCI DE 
L'EDUCACIÓ
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ORIGEN, CAUSES 
I CONTEXT DE LA 
MERCANTILITZACIÓ 
EDUCATIVA

aconseguisca una alta qualificació, ja que, dels 
nous llocs de treball , un alt percentatge sols 
precisa un baix nivell de formació. Per tant, 
es passa d’una massificació a un procés de 
mercantilització de l’educació, que penetra hui 
bona part dels sistemes educatius a tot el món 
capitalista.

Altres aspectes de la mercantilització 
de l’educació són l’estímul del consum o 
l’obertura de nous mercats com indicàvem 
més amunt. Els mercats tradicionals 
s’esgoten i cal buscar altres nínxols. Per a 
estimular la nova economia basada en els 
avanços tecnològics que s’albiraven en els 
anys huitanta era necessari que cada vegada 
més persones foren capaces de dominar les 
aleshores noves tecnologies de la informació 
i la comunicació. La seua introducció en 
l’ensenyament ha contribuït a un canvi de 
paradigma educatiu i a un estímul colossal de 
les vendes de tota mena de tecnologies i els 
seus derivats. Però no sols això ha suposat 
l’enlairament d’un mercat sense precedents 
fins ara, sinó que ha aconseguit que les grans 
empreses s’introduïren en tots els nivells de 
l’ensenyament. Fins i tot, dissenyant parts del 
currículum com estem veient últimament. 

Per la nostra participació en els diversos 
fòrums socials europeus i mundials vam saber 
que aquestes polítiques estaven sent aplicades 
arreu d’Europa i Amèrica. I que les lluites en 
pro d’un ensenyament públic de qualitat havien 
ara d’integrar una referència explícita al rebuig 
a aquesta mena de polítiques. Des de l’extensió 
dels concerts educatius a la introducció de 
la gestió empresarial de l’escola pública, la 
jerarquització i la privatització del sistema 
educatiu, la “cultura de l’esforç” o des de 
l’externalització dels serveis fins a l’aplicació 
de l’estratègia de Lisboa, amb tot el llenguatge 
neoliberal sobre el capital humà, l’ocupabilitat, 
l’economia del coneixement, l’anomenat 
“esperit emprenedor”, “aprendre a aprendre” o 
les anomenades competències bàsiques, etc., 
la concepció de l’educació per al que demane el 
mercat laboral ve impregnant les successives 
lleis educatives en tot l’Estat espanyol. I el 
mateix ha ocorregut en bona part del món.

Amb els recents resultats electorals, una 
amenaça cada vegada major plana sobre 
l’ensenyament públic, al qual es pretén relegar 
i devaluar al mateix temps que un gran 
mercat s’obri amb l’entrada massiva de les 
empreses a les escoles. La nostra missió és, 
doncs, alertar, denunciar i combatre aquestes 
polítiques de caràcter neoliberal, que són 
un vertader atemptat contra els drets de les 
persones més desfavorides. Ara, més que mai, 
hem de ser conscients que la lluita en defensa 
de l’ensenyament públic i contra la segregació 
educativa serà decisiva. Els sindicats de 
Treballadors i Treballadores d’Ensenyament 
als quals pertanyem ens comprometem a 
liderar aquesta lluita. 

1 “L’École, grand marché du XXIè siècle” Le 
Monde Diplomatique. Juny 1998

2 “L’École, grand marché du XXIè siècle” Le 
Monde Diplomatique . Juny 1998

3 Jones, Glenn R. Ardes given to GATE 
conference. París, 30 setembre 1998

4 Comissió Europea: Les objectifs concrets 
futurs des systèmes d’éducation, Informe de la 
Comissió COM(2001) 59 final, el 31 .01.2001

5 Morrison Christian, La Faisabilité politique de 
l’ajustement, Centre de Desenvolupament de 
l’OCDE, Cuaderno de política económica núm. 
13 OCDE 1996.

En 1995, la mateixa Comissió Europea 
presentava el seu llibre blanc sobre l’educació 
i la formació, en què feia seu el mateix 
discurs. En 2001 ja plantejava que el principal 
objectiu estratègic en el qual ha de col·laborar 
l’ensenyament és “convertir-se en l’economia 
del coneixement més competitiva i dinàmica del 
món, capaç d’un creixement econòmic durador.”4

L’OCDE, organisme de caràcter econòmic 
que s’ha tornat un actor imprescindible en 
matèria d’educació gràcies als informes PISA, ja 
plantejava en 1996 la dualitat del mercat laboral 
que s’aveïnava i suggeria que les empreses no 
tindrien necessitat de personal tan format. Per a 
això, “es poden aconsellar nombroses mesures 
que no creen cap dificultat política (…). Si es 
disminueixen les despeses de funcionament a 
les escoles i universitats, cal procurar que no 
disminuïsca la quantitat de servei, encara a risc 
que la qualitat baixe (…). Seria perillós restringir 
el nombre d’alumnes matriculats. Les famílies 
reaccionaran violentament si no pot matricular 
els fills, però no ho faran enfront d’una baixada 
gradual de la qualitat de l’ensenyament i 
l’escola pot progressiva i puntualment obtindre 
una contribució econòmica de les famílies o 
suprimir alguna activitat. Això es fa primer 
en una escola, després en una altra, però 
no en la del costat, de manera que s’evita el 
descontentament generalitzat de la població”, va 
escriure Christian Morrison5. 

El procés de dualització de l’economia 
fa que el sistema ja no exigisca que tot el 
personal estiga altament format. Ja no 
és necessari que la majoria de l’alumnat 

a les necessitats econòmiques, perquè les 
empreses puguen fer front i suportar la 
competició mundial. Però, per l’altra, hi ha 
pressions per a reduir la despesa pública, 
i per tant un augment de la privatització de 
l’educació i l’obligació per a les famílies de 
participar cada vegada més en les despeses 
educatives.

Gérard de Sélys escrivia: “L’OCDE xifra en un 
bilió de dòlars les despeses anuals dels seus 
estats membres en favor de l’ensenyament. 
Un mercat de tals dimensions és molt cobejat. 
Actualment, quatre milions de professors, 
80 milions d’alumnes i estudiants, 320.000 
centres escolars estan en el punt de mira 
dels mercaders. Però es necessitaran molts 
esforços per a aplicar aquests textos i informes 
que exigiran un desmantellament de l’essencial 
del servei públic de l’ensenyament”2.

En 1998, en la reunió mundial de la Global 
Alliance for Transnational Education (GATE), 
Glenn R. Jones planteja: “Des del punt de vista 
de l’empresari, l’ensenyament constitueix un 
dels mercats més vastos i de major creixement 
(…). El sector resisteix a la tecnologia, els 
seus costos augmenten i hi ha massa poca 
competència. Es fa cada vegada major la 
distància entre la demanda de formació i 
la capacitat d’acolliment de l’ensenyament 
superior. Per totes aquestes raons, els 
empresaris consideren que l’ensenyament és 
un extens mercat per conquistar”3 . 

Després de la Segona Guerra Mundial, la 
massificació de l’ensenyament responia a una 
situació de creixement econòmic, raó per la 
qual la indústria necessitava molta mà d’obra. 
Amb la crisi, les empreses es plantegen que 
el tipus de treballadors i treballadores que 
necessitaran és diferent. Per això, l’escola ha 
de formar mà d’obra adaptada a un entorn 
econòmic canviant i cada vegada més flexible. 
La paraula clau ara és l’ocupabilitat, que 
implica estar contínuament en disposició de 
respondre a les exigències del mercat. D’ací 
conceptes com ara formació al llarg de tota la 
vida, aprendre a aprendre o les competències 
bàsiques, que hui impregnen la legislació de 
molts països. La responsabilitat ara passa de 
ser col·lectiva a dependre de cada individu, 
obligat a formar-se pel seu compte per a 
aconseguir eixa ocupabilitat que, com estem 
veient ara, no és cap garantia d’ocupació.

Beatriz Quirós Madariaga
Professora jubilada i membre 
de SUATEA-STES 

F a ara 22 anys, un article en Le 
Monde Diplomatique alertava sobre 
la situació de l’educació en el món. 
Un gegantesc negoci apareixia en 

l’horitzó d’empreses àvides de beneficis. Des 
de SUATEA decidim saber més sobre eixes 
noves tendències i posar-nos en contacte 
amb els activistes belgues Gérard de Sélys 
i Nico Hirtt, que participaria l’any 2002 en 
les Jornades Internacionals organitzades 
per SUATEA i els STES sobre les polítiques 
educatives neoliberals i com organitzar la 
resistència enfront d’aquestes.

En l’article “L’École, grand marché du 
XXIè siècle1 ”, Gérard de Sélys analitzava les 
pretensions de l’empresariat europeu a través 
del seu lobby, l’ERT (European Round Table), 
de fer de l’educació i la formació un sector 
estratègic vital per a les empreses i, per tant, 
de convertir l’ensenyament en un gran mercat. 
Potser és una de les primeres vegades que 
es mostraven les vertaderes intencions de 
les elits polítiques i econòmiques europees i 
mundials: posar l’escola al servei dels mercats 
i dels interessos d’eixes elits i acabar amb 
la concepció d’una educació emancipadora i 
al servei de la humanitat. Aquest article, i la 
publicació —en col·laboració amb Nico Hirtt— 
del llibre Tableau Noir, résister à la privatisation 
de l’enseignement (EPO. Brussel·les, 1998), van 
ser determinants per al nostre coneixement i 
resistència enfront de la mercantilització i la 
privatització de l’educació pública, com ho va 
ser la traducció del llibre Els Nous Amos de 
l’Escola, de Hirtt (Madrid, 2003).

Arreu del món es començaven a 
desenvolupar polítiques similars que pretenien 
adequar l’escola a les exigències de l’economia 
capitalista. No era una coincidència, sinó un 
canvi d’estratègia determinat per la crisi 
econòmica i les noves necessitats de les 
empreses de competir entre si en un mercat 
cada vegada més globalitzat. D’una banda, 
la situació industrial i financera, amb majors 
nivells de competició i canvis tecnològics 
molt ràpids, exigeix a l’educació la formació 
de treballadors i treballadores que s’adeqüen 

Per a estimular la nova 
economia basada en els 
avanços tecnològics que 
s’albiraven en els anys 
huitanta era necessari 
que cada vegada més 
persones foren capaces 
de dominar les aleshores 
noves tecnologies de la 
informació i la comunicació
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amb pitjor qualitat a costa de l’erari: el 
transport ferroviari, el menjar dels hospitals 
etc. Aquesta suposada col·laboració empra 
moltes fórmules diferents per a encobrir 
el transvasament escandalós i sistemàtic 
de diners públics a mans privades. Uns 
mecanismes que són encoratjats a escala 
local i global per l’OCDE, el Banc Mundial, i 
la UNESCO, organisme que, abusant del seu 
prestigi, s’ha convertit en el principal motor 
de la privatització1 . Un dels seus objectius 
és aconseguir la remodelació privada de 
l’educació pública, expandint el negoci educatiu 
fins a xifres astronòmiques: es preveu que 
entre 2020-2030 s’aconseguisquen 87.000 
milions de dòlars2. No debades, l’anomenada 
transformació educativa és el cim de 
l’edunegoci. Un negoci que es basteix, entre 
altres, d’aquestes vies:

ORGANITZACIONS I COALICIONS 
INTERNACIONALS
Entre els seus exemples més destacables 
es troba el Transforming Education Summit, 
celebrat en l’ONU al setembre d’enguany i 
que va comptar amb la participació espanyola 
i el suport del president de Govern. De 
fet, Barcelona se situa en l’epicentre del 
negoci en instal·lar-se allí la iniciativa GIGA, 
centre de tecnologia per a la digitalització 
de les escoles, un projecte d’UNICEF i la 
Unió Internacional de Telecomunicacions, 
en el qual participen centenars d’estats i, 
opacament, 800 companyies del sector de tots 
els àmbits possibles3. O les molt perilloses 
New pedagogies for Deep learning i Global 
Education Coalition, en la qual estan totes 
les grans empreses del sector, Facebook, 
Microsoft, Google, etc. Organitzacions que 
proliferen i canvien tant de nom que és quasi 
impossible seguir les seues actuacions.

COL·LABORACIONS  
GOVERNAMENTALS-COMERCIALS. 
Al nostre país el cas més destacat és el 
d’HAZ, una suposada aliança per l’educació, 
secundada pel govern, en la qual es troben 
totes les empreses importants de l’Ibex 35, 
com Vodafone, Telefónica o Santander, etc. 
HAZ està aliada amb l’escola privada de 
negocis ESADE i el seu think tank o fàbrica 
d’idees, que mereixeria un capítol a banda, ha 
assumit la fonamental labor pedagògica de 
marcar el currículum de competències i el seu 
sistema d’avaluació, és a dir, de controlar per 
complet l’educació. Per a això, ha llançat un 
quadern competencial —d’obligada consulta 
per a saber el que passarà en l’educació 

Ana M. Valencia Herrera
Professora jubilada, membre de STERM i 
editora de la Gaceta de Pedagogía Radical

A hores d’ara del molt avançat procés 
de mercantilització-privatització 
de l’ensenyament, haurien 
d’haver-se produït serioses i molt 

fortes reaccions en contra. Si no ha sigut 
així, és degut a la infinita propaganda que 
camufla aquest procés i a la impossibilitat de 
comprendre’l, en la seua immensa i deliberada 
complexitat, per part del públic en general 
i dels i les docents en particular. En línies 
generals, val a dir que es tracta del control de 
l’educació per part d’empreses i organitzacions 
comercials.

L’anomenada indústria global de l’educació 
—terme encunyat per a suavitzar el més 
evident d’edunegoci o negoci de l’educació—, 
està ben estudiada en els orígens i el seu 
desenvolupament per investigadors/es de les 
universitats públiques dins i fora del nostre 
país, com, per exemple, als treballs d’Antoni 
Verger, Clara Fontdevilla o Geo Saura, i als 
de Ben Williamson i Ana Hogan, fora. Estudis 
que, si bé no arriben a la societat, expliquen i 
documenten el procés amb absolut rigor.

No és difícil seguir els mecanismes que les 
empreses estan utilitzant per a apropiar-se 
l’educació, tot i que la cara visible d’aquests és 
habitualment la filantrocapitalista, anomenada 
nova filantropia per la propaganda. La cultura 
capitalista es construeix sobre els diners, 
però també gràcies al control absolut de 
les empreses grans i xicotetes de producció 
cultural, que es dediquen a la propaganda 
directa o desenvolupen “narratives de 
persuasió”, com les denomina Saskia Sassen, 
capaces d’influir encara més eficientment 
en la societat; és ací, en la persuasió, on les 
fundacions realitzen una labor sense treva. 

Una de les principals fonts de diners fàcils 
per a les empreses de serveis, es troba en 
la mal anomenada “col·laboració” pública-
privada, que no és en absolut una col·laboració: 
l’Estat contracta amb empreses serveis que 
ell hauria d’oferir, i les empreses els executen 

s’està produint, efectivament, entre rics i 
pobres, sí, però no com ens ho estan contant: 
cada vegada són més els pares i mares amb 
poder adquisitiu i ben formats que eviten per 
als fills i filles en els centres escolars i a casa 
les pantalles, fins que arriben al batxillerat. 
Uns xiquets i xiquetes d’ulls i cervells 
protegits que seran els líders del futur, on 
dissenyen la ignorància servida en pantalla 
per a la massa. 

Davant d’aquesta situació, és urgent 
realitzar una tasca d’informació i mobilització 
social i del professorat, labor que, entre altres, 
han de dur a terme els sindicats compromesos 
de veritat amb l’ensenyament públic. No 
oblidem mai que l’educació és un bé públic 
i no una mercaderia, ni un negoci, que és la 
societat la que tria el model d’educació i ha 
triat una educació democràtica, amb tot el que 
això significa. No ens podem deixar confondre 
per la propaganda i la desinformació del 
capital, encara que prenga la cara amable del 
superprofe al costat d’un alumnat somrient. 
Estem en un moment crític, en el qual avançar 
cap al model nord-americà, que propugnen 
servilment la dreta i l’extrema dreta, 
significaria condemnar el nostre futur i el de 
les pròximes generacions a la barbàrie. Caldrà, 
doncs, tancar files, i lluitar units i unides 
amb totes les forces capaces de defensar 
els serveis i els béns públics, especialment 
l’educació i la sanitat, i fer-ho amb tota la 
nostra energia i tots els mitjans al nostre 
abast. Ens hi juguem l’esperança i la vida. 

1 Geo Saura . Filantrocapitalismo digital 
en educación: Covid 19, UNESCO ,Google, 
Facebook y Microsoft. Teknokultura 
revista de cultura digital y movimientos 
sociales.1449-2230  
https://revistas.ucm.es/index.php/TEKN/
article/view/69547/4564456554261

2 Anna Hogan i  Ben Williamson. 
https://www.ei-ie.org/en/
item/25245:pandemic-privatisation-
in-higher-education-edtech-university-
reform y https://ei-ie-al.org/recurso/
la-comercializacion-y-la-privatizacion-en-
y-de-la-educacion-en-el-contexto-de-la-
covid-19

3 Per a saber qui són: https://www.itu.int/hub/
membership/our-members/directory/?myitu-
industry=true&request=sector-members

4 Geo Saura . ¿Nuevo Keynesianismo o 
Austeridad Inteligente? Tecnologías Digitales 
y Privatización Educativa pos-COVID 19  
https://repositori.uji.es/xmlui/bitstream/
handle/10234/202092/6926FNL.
pdf?sequence=1

5 https://www.lavanguardia.com/
vida/20230602/9013216/escuelas-suecas-
dan-marcha-pantallas-vuelven-libros.html

6 Consultar article a  
https://www.nytimes.com/2018/10/26/style/
digital-divide-screens-schools.html

a l’Estat espanyol en el futur— obra, entre 
altres, d’Ana Herrero, una dona d’Empieza 
por educar, versió espanyola del banc de 
Santander de la ultraliberal Teach for all. 
Entre els membres inspiradors de la fàbrica 
d’idees —grup per a influir en el pensament— 
de l’ESADE es troben els exministres Jordi 
Sevilla i Joaquín Almunia i l’exsecretari de 
l’OTAN Javier Solana. No oculten la seua 
intenció de transformar la societat, per 
descomptat, segons les necessitats dels seus 
negocis, a través de l’educació. Espanta veure 
empresaris i gran capital convertits, no ja en 
filantrocapitalistes, sinó en activistes socials. El 
mateix succeeix amb l’Aliança per la Formació 
Professional, un altre bon negoci, promoguda 
des del mateix Ministeri d’Educació i de la 
qual són part fonamental les empreses, des 
del ManpowerGroup —dedicada al treball 
temporal i ofertes d’ocupació precària entre 
altres coses—, a Repsol i Endesa; també està 
per descomptat la Confederació Espanyola de 
Centres d’Ensenyament, que és la patronal 
d’ensenyament privat sufragada en la majoria 
amb fons públics. Aquestes empreses són 
les que dissenyen un futur en què elles són, 
lògicament, imprescindibles.

PLANS INTERNACIONALS
Entre els plans internacionals ancorats 
en aquesta línia es troben l’Agenda 2030 
projectada des de l’ONU, els fons Next 
Generation de la UE, i el Pla de Recuperació, 
Transformació i Resiliència, més el nacional 
de les Escoles Connectades, que s’ha 
substanciat en contractes milionaris per a 
les grans empreses tecnològiques4. En el 
cas del País Valencià, ha sigut una empresa 
nacional la que s’ha emportat el botí, Nunsys 
Solucions Tecnològiques, amb un contracte 
de 16,5 milions d’euros per a renovar les 
comunicacions dels centres docents, incloses 
les escoles infantils.

Tot açò està ocorre al mateix temps que 
cada vegada estan més en qüestió aspectes 
de la digitalització educativa com l’extracció 
de dades de les comunitats educatives, la 
incidència de les pantalles en les conductes, 
els trastorns de comportament i el mateix 
aprenentatge de l’alumnat, quan hi ha països 
que es plantegen revertir el procés per 
aquestes raons5, i quan no s’ha realitzat cap 
avaluació dels resultats de la digitalització 
ja molt avançada en els centres escolars. Cal 
afegir que, a pesar de com és de complicat 
que aquesta informació arribe a la ciutadania, 
alguns mitjans, gens sospitosos6, han 
assenyalat que la tan gastada bretxa digital 

TRANSFORMACIÓ  
EDUCATIVA I DIGITALITZACIÓ.  
UN NEGOCI PER A APROFUNDIR 
EN LA DESIGUALTAT

Avançar cap al model 
nord-americà, que propugnen 
servilment la dreta i l’extrema 
dreta, significaria condemnar 
el nostre futur i el de les 
pròximes generacions

No oculten la seua 
intenció de transformar la 
societat, per descomptat, 
segons les necessitats 
dels seus negocis, a 
través de l’educació

https://revistas.ucm.es/index.php/TEKN/article/view/69547/4564456554261
https://revistas.ucm.es/index.php/TEKN/article/view/69547/4564456554261
https://www.ei-ie.org/en/item/25245:pandemic-privatisation-in-higher-education-edtech-university-reform
https://www.ei-ie.org/en/item/25245:pandemic-privatisation-in-higher-education-edtech-university-reform
https://www.ei-ie.org/en/item/25245:pandemic-privatisation-in-higher-education-edtech-university-reform
https://www.ei-ie.org/en/item/25245:pandemic-privatisation-in-higher-education-edtech-university-reform
https://ei-ie-al.org/recurso/la-comercializacion-y-la-privatizacion-en-y-de-la-educacion-en-el-contexto-de-la-covid-19
https://ei-ie-al.org/recurso/la-comercializacion-y-la-privatizacion-en-y-de-la-educacion-en-el-contexto-de-la-covid-19
https://ei-ie-al.org/recurso/la-comercializacion-y-la-privatizacion-en-y-de-la-educacion-en-el-contexto-de-la-covid-19
https://ei-ie-al.org/recurso/la-comercializacion-y-la-privatizacion-en-y-de-la-educacion-en-el-contexto-de-la-covid-19
https://www.itu.int/hub/membership/our-members/directory/?myitu-industry=true&request=sector-members
https://www.itu.int/hub/membership/our-members/directory/?myitu-industry=true&request=sector-members
https://www.itu.int/hub/membership/our-members/directory/?myitu-industry=true&request=sector-members
https://repositori.uji.es/xmlui/bitstream/handle/10234/202092/6926FNL.pdf?sequence=1
https://repositori.uji.es/xmlui/bitstream/handle/10234/202092/6926FNL.pdf?sequence=1
https://repositori.uji.es/xmlui/bitstream/handle/10234/202092/6926FNL.pdf?sequence=1
https://www.nytimes.com/2018/10/26/style/digital-divide-screens-schools.html
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(Antena 3, La Sexta, Onda Cero, etc.), o el 
control de petites editorials (la valenciana 
Bromera, la més recent) cal sumar la puixança 
que ha adquirit en el món de l’Educació amb 
la creació d’una xarxa d’escoles de negocis 
privades arreu del món.

A terres valencianes al grup Planeta li va 
tocar la loteria amb la Universitat Internacional 
de València (VIU), una universitat virtual pública 
venuda per quatre gallets per María José Català, 
quan era consellera d’Educació del PP. El resum 
de la venda: la Generalitat va invertir 34 milions 
d’euros en la VIU i anys després va vendre el 
70% de les accions a Planeta per 4 milions. 

Vicent Xavier Contrí
Àrea de Publicacions i Comunicació

L a venda de la Universitat 
Internacional de València.
Els gegants del món editorial han 
anat diversificant el seu model de 

negoci i tot per trobar espais en els quals 
aconseguir guanys i equilibrar així les pèrdues 
en divisions comercials menys productives. 
Editorial Planeta, des de fa anys, ha aprofitat 
les ocasions que se li han posat a tir. A la 
participació en l’accionariat d’Atresmedia 

L a instantània de l’evolució dels centres 
educatius no mostra massa canvis en els 

darrers anys. Segons les darreres xifres de 
l’Institut Valencià d’Estadística, amb dades de 
la conselleria d’Educació (curs 2020-2021), 
dels 2.779 centres d’ensenyament de règim 
general, 1.708 són públics i 1.071 privats (416 
concertats i 660 no concertats). Això suposa 
que un 38’5% d’escoles i instituts del País 
Valencià són privats. 

En els anys contemplats en les taules 
annexes es pot comprovar que l’ensenyament a 
les nostres comarques es mou entre els 2.773 
centres (curs 2018-2019) i els 2.779 del darrer 
curs amb dades (2020-2021), el que representa 
el 9’8% del total de l’estat espanyol. D’eixe 
9’8%, les escoles i instituts valencians privats 
representen l’11’6% del conjunt de l’estat i pel 
que fa a l’ensenyament públic el percentatge 
es queda en un 8’9%. Destaca que els centres 
valencians totalment privats, sense concert amb 
la conselleria d’Educació, són el 17% de tot l’Estat.

En els Ensenyaments de Règim Especial 
no han hagut a penes moviments en els tres 
cursos analitzats. Cal esmentar el pes específic 
que el centres d’ensenyances de la música 
tenen, ja que sumen el 20’5% del total de 
l’Estat. En el cas dels centres de dansa la xifra 
es dispara fins al 31’5%.

associada de la VIU i encara no ha explicat les 
condicions del seu contracte. Però encara n’hi 
havia més que s’havia d’explicar. Eldiario.es 
informava, en campanya electoral, que l’actual 
portaveu de Vox a l’Ajuntament de València, Juan 
Manuel Badenas —com a rector de la VIU— va 
gastar 15.000 euros en viatges i menjades en 
dos anys. Tenia un sou de 62.000 euros.

Scientia. I si l’ensenyament privat és només 
una branca de l’empresa?
La privada concertada amb problemes de gestió 
també ha sigut objecte de desig de companyies 
tecnològiques i industrials. Tindre escoles i 
universitats en l’organigrama d’empreses d’un 
mateix grup dona prestigi i acceptació social. 
Si, a més, els centres educatius produeixen 
ingressos per les sinergies que generen, doncs 
sembla una inversió perfecta: digitalització 
d’altres escoles, oferta editorial, noves 
titulacions de formació professional, etc.

A Dénia, el col·legi concertat Sagrat Cor de les 
Carmelites (Infantil, Primària i ESO) ha passat a 
mans de Scientia School. Un grup empresarial 
dirigit per Estanislao Martínez, home de negocis 
mexicà que en els darrers anys ha controlat 
mercantils de la medicina estètica o la gestió 
immobiliària. Scientia School, amb seu a Madrid, 
està en plena expansió i ja compta amb centres 
al País Basc, Galícia i la capital d’Espanya. El 
director general de la companyia, Francisco 
Guerrero, en una entrevista al diari El Economista, 
va explicar que l’ensenyament era una de les 
tres potes de l’organigrama junt amb l’editorial i 
el sistema iEducando per a digitalitzar escoles. 
Mentre el grup cotitza en la borsa de París, el 
professorat de l’escola deniera manté els seus 
llocs de treball després d’anys d’incertesa.

Un fiasco de gestió dels diners públics quan 
l’anterior conseller del PP, Alejandro Font de 
Mora, augurava en 2008 un immillorable futur 
per a la VIU, sempre en termes econòmics, que 
no educatius: «L’ensenyament a través d’internet 
té més de 20 milions d’usuaris al món, dels 
quals més de 350.000 són espanyols, actuacions 
que generen un moviment econòmic de més de 
2.000 milions d’euros», i per això «el valor afegit 
que naix amb la VIU és indubtable». I sí que 
tenia valor afegit, per a Planeta i alguns càrrecs 
polítics. Casualitats de la vida, l’actual alcaldessa 
de València, María José Català, la mal venedora 
de la universitat, va acabar de professora 

Corporacions del món tecnològic, digital i editorial es llancen 
a comprar i impulsar escoles, universitats i centres formatius 
per a potenciar les seues divisions empresarials.

QUAN LES ESCOLES SÓN  
LA PLATAFORMA DEL NEGOCI

UN 38’5% 
DE CENTRES 
PRIVATS

LA MERCANTILITZACIÓ DE L’EDUCACIÓ, A CASA NOSTRA

Ensenyaments de Règim Especial Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2020-21 45 19 86 150 2.017 7,4
Segons titularitat
Centres públics 40 12 41 93 1.471 6,3
Centres privats 5 7 45 57 546 10,4
Segons tipus de centre
Escoles d'Art i Superiors de Disseny 3 2 3 8 134 6,0
C. d'Ensenyaments de la Música 25 11 58 94 458 20,5
C. d'Ensenyaments de la Dansa 8 3 12 23 73 31,5
Escoles de Música i Dansa7 .. .. .. .. 900 -
Escoles d'Art Dramàtic 0 0 1 1 18 5,6
Escoles Oficials d'Idiomes 9 3 12 24 337 7,1
Centres Especifics d'E. Esportives 0 0 0 0 97 0,0

Ensenyaments de Règim Especial Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2019-20 45 19 86 150 2.073 7,2
Segons titularitat
Centres públics 40 12 41 93 1.485 6,3
Centres privats 5 7 45 57 588 9,7
Segons tipus de centre
Escoles d'Art i Superiors de Disseny 3 2 3 8 131 6,1
C. d'Ensenyaments de la Música 25 11 58 94 460 20,4
C. d'Ensenyaments de la Dansa 8 3 12 23 71 32,4
Escoles de Música i Dansa6 .. .. .. .. 951 -
Escoles d'Art Dramàtic 0 0 1 1 18 5,6
Escoles Oficials d'Idiomes 9 3 12 24 337 7,1
Centres Especifics d'E. Esportives 0 0 0 0 105 0,0

Ensenyaments de Règim General Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2020-21 872 338 1.569 2.779 28.395 9,8
Segons titularitat
Centres públics 605 236 867 1.708 19.134 8,9
Centres privats 267 102 702 1.071 9.261 11,6
  Ensenyament privat concertat1 101 40 273 414 5.402 7,7
  Ensenyament privat no concertat 166 62 429 657 3.859 17,0
Segons tipus de centre
Centres E. Infantil2 211 76 569 856 8.938 9,6
Centres E. Primària3 386 149 498 1.033 10.250 10,1
Centres E. Primària i ESO3 49 24 119 192 2.068 9,3
Centres ESO i/o Batxillerat i/o FP4 160 70 245 475 5.046 9,4
Centres E. Primària, ESO i Batx./FP3 51 12 115 178 1.578 11,3
Centres Especifics E. Especial 15 7 23 45 473 9,5
Centres Especifics E. a Distància 0 0 0 0 42 0,0

Ensenyaments de Règim General Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2019-20 875 339 1.573 2.787 28.539 9,8
Segons titularitat
Centres públics 608 236 867 1.711 19.149 8,9
Centres privats 267 103 706 1.076 9.390 11,5
  Ensenyament privat concertat1 101 41 274 416 5.381 7,7
  Ensenyament privat no concertat 166 62 432 660 4.009 16,5
Segons tipus de centre
Centres E. Infantil2 212 78 578 868 9.115 9,5
Centres E. Primària3 389 149 498 1.036 10.288 10,1
Centres E. Primària i ESO3 50 23 120 193 2.048 9,4
Centres ESO i/o Batxillerat i/o FP4 161 70 241 472 5.027 9,4
Centres E. Primària, ESO i Batx./FP3 48 12 113 173 1.559 11,1
Centres Especifics E. Especial 15 7 23 45 474 9,5
Centres Especifics E. a Distància 0 0 0 0 28 0,0

Ensenyaments de Règim General Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2018-19 869 339 1.565 2.773 28.449 9,7
Segons titularitat
Centres públics 608 235 862 1.705 19.090 8,9
Centres privats 261 104 703 1.068 9.359 11,4
  Ensenyament privat concertat1 99 41 270 410 5.298 7,7
  Ensenyament privat no concertat 162 63 433 658 4.061 16,2
Segons tipus de centre
Centres E. Infantil2 206 78 576 860 9.114 9,4
Centres E. Primària3 389 149 494 1.032 10.288 10,0
Centres E. Primària i ESO3 52 23 122 197 2.044 9,6
Centres ESO i/o Batxillerat i/o FP4 160 69 238 467 4.968 9,4
Centres E. Primària, ESO i Batx./FP3 47 13 111 171 1.535 11,1
Centres Especifics E. Especial 15 7 23 45 473 9,5
Centres Especifics E. a Distància 0 0 1 1 27 3,7

COMPARATIVA ANY 2018 A 2021 (Font: Institut Valencià d'Estadística/Conselleria d'Educació)
1 Es consideren centres privats concertats els que tenen concertats/subvencionats tots o part dels ensenyaments 
impartits. Els centres concertats amb alumnes exclusivament de FCT no s'inclouen en aquesta taula.
2 Imparteixen exclusivament E. Infantil i només s'inclouen els centres autoritzats per l'Administració Educativa.
3 També poden impartir E. Infantil.
4 Imparteixen un o diversos dels ensenyaments següents: ESO, Batxillerat i/o Cicles Formatius de FP.

7 Escoles que imparteixen ensenyaments no 
conduents a títols amb validesa acadèmica o 
professional, regulats per les Administracions 
Educatives. No es disposa de dades de PV per 
a 2020-2021

6 Escoles que imparteixen ensenyaments no conduents a títols amb validesa 
acadèmica o professional, regulats per les Administracions Educatives. No es 
disposa de dades de PV per a 2019-2020

Ensenyaments de Règim Especial Alacant Castelló València P. Valencià Espanya %PV/E
Curs 2018-19 45 19 85 149 2.088 7,1
Segons titularitat
Centres públics 40 12 41 93 1.493 6,2
Centres privats 5 7 44 56 595 9,4
Segons tipus de centre
Escoles d'Art i Superiors de Disseny 3 2 3 8 139 5,8
C. d'Ensenyaments de la Música 25 11 57 93 452 20,6
C. d'Ensenyaments de la Dansa 8 3 12 23 71 32,4
Escoles de Música i Dansa5 .. .. .. .. 963 -
Escoles d'Art Dramàtic 0 0 1 1 18 5,6
Escoles Oficials d'Idiomes 9 3 12 24 330 7,3
Centres Especifics d'E. Esportives 0 0 0 0 115 0,0

5 Escoles que imparteixen ensenyaments no conduents a títols amb validesa 
acadèmica o professional, regulats per les Administracions Educatives. No es 
disposa de dades de PV per a 2018-2019
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LA PERPETUACIÓ DELS  
ROLS DE GÈNERE EN  
LA MERCANTILITZACIÓ  
DE L’EDUCACIÓ

vulnerables i, sobretot les dones, en mercaderia 
amb finalitats de lucre, com està ocorrent, per 
exemple, amb la defensa de la prostitució —
segon negoci a escala mundial després de la 
droga—, que es justifica com una elecció laboral.

La nova cultura del capitalisme converteix 
l’educació en un motor de riquesa dirigit al món 
laboral, amb una falsa igualtat d’oportunitats i 
una formació caracteritzada pel curterminisme, 
la ruptura amb el passat i l’absència de sentit 
en les institucions escolars. Això es tradueix 
en sistemes educatius estandarditzats, 
estereotipats i competitius que no creen 
marcs de referència perquè els i les alumnes 
pensen per si mateixos, fet que contribueix a 
la desafecció per l’escola, sobretot per part 
dels nivells socials i econòmics més baixos, i al 
manteniment del sexisme.

Carmen Rodríguez-Martínez
Universitat de Màlaga

L es polítiques neoliberals i populistes 
estan frenant l’avanç del feminisme 
i canviant els processos de 
transformació de l’educació per una 

cultura eficient, mesurable i rendible, el principi 
de la qual és la llibertat d’elecció del centre 
escolar, sense reconéixer les diferències de 
classe social, ètnia o gènere.

Quan la defensa de les llibertats individuals 
s’uneix a la defensa d’un capitalisme financer, 
ocorren dues situacions: es perden els drets 
socials pels quals s’ha lluitat durant molt de 
temps i hi ha una desnaturalització de la vida 
humana que converteix les persones més 

promou campanyes, com el “Pin parental”, en 
contra de l’avortament, de la protecció de la 
violència sexual i del matrimoni homosexual, 
en les quals participa el papa, suposadament 
progressista, Bergoglio, el partit ultradretà 
de Vox i l’associació Hazte Oir a Espanya, i en 
molts països les campanyes de les esglésies 
cristianes, catòliques i pentecostals, a més de 
sectors conservadors.

De l’altra, els estereotips sexuals actuen 
hui de forma més potent que mai, perquè es 
promociona el determinisme biològic com la 
línia de pensament més moderna i trencadora, 
sense tindre en compte la seua llarga història 
anterior, desmentida en nombroses ocasions. 
Per això, quan es tracta d’explicar les diferències 
entre els sexes recorrent a la biologia, la 
divulgació científica col·labora, a voltes, sense 
cap qüestionament.

Per exemple, hi ha diferències morfològiques 
entre el cervell masculí i el cervell femení; 
el cervell masculí és més gran i el cervell 
femení mostra una major activitat en les 
àrees relacionades amb el llenguatge. Però 
cap estudi fins hui ha pogut mostrar que els 
processos específics de gènere intervinguen 
en la construcció de xarxes en el cervell durant 
l’aprenentatge (OECD, 2009). No han considerat 
que és l’experiència la que crea l’activitat neuronal 
que altera el cervell o, en altres paraules, el 
cervell no està determinat. No hem d’oblidar que 
darrere de tota la defensa del determinisme, a 
què s’adscriuen sovint els centres escolars més 
conservadors, hi ha plantejaments ideològics i un 
sexisme disfressat de ciència.

Juntament amb aquests plantejaments, 
en educació està adquirint pes una escola 
mercantilista que només busca l’èxit professional 
i enforteix la competitivitat, amb l’augment del 
control extern —burocratització i avaluacions—, 
mentre ens allunyem d’un model educatiu 
personal que considere les necessitats de 
l’alumnat, i desenvolupe les emocions, el 
pensament, la creativitat i l’educació de 
gènere i drets sexuals reproductius. La forta 
especialització, els aprenentatges “neutrals” i 
els exàmens externs ens converteixen en una 
professió, fonamentalment femenina, al servei 
del capital i de la demanda dels mercats laborals.

Actualment, el naturalisme com a teoria de 
fons de les diferències entre sexes reforça la 
perpetuació dels rols de gènere. D’una banda, 
la lluita contra la “ideologia de gènere” a 
l’escola, com l’anomena la nova dreta cristiana, 

El capitalisme converteix 
l’educació en un motor 
de riquesa dirigit al món 
laboral, això es tradueix 
en sistemes educatius 
estandarditzats i en el 
manteniment del sexisme
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PART II.  
EL VALOR DE 
L’ESCOLA PÚBLICA
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L’escola pública mai serà del tot pública si no 
la transformem en un laboratori de democràcia 
real, no purament formal. Un espai social i 
cultural on famílies, professorat i alumnat, 
sabent-se poble, puguen constituir-se en 
subjecte col·lectiu amb capacitat, voluntat i 
desig de construir i desenvolupar el projecte 
educatiu del país. No pot ser del tot pública si 
la gestió i els espais de decisió cada vegada 
semblen més un model de gestió corporativa 
on es reforça la cultura empresarial, la direcció 
unipersonal o la competitivitat entre l’alumnat. 
L’escola com a esfera pública requereix la 
presència activa de ciutadans i ciutadanes amb 
voluntat de radicalitzar la relació democràtica. 
No puc imaginar una escola pública que deixe 
al subjecte sense veu, on l’assemblea siga el 
lloc al qual ningú vol anar, i en el que qualsevol 
projecte emancipatori equivalga a l’avorriment 
de qui no té ja intenció de viure res nou. En 
aquest marc d’afebliment d’allò comunitari 
s’acreix la idea d’escola pública com un pur i 
exclusiu servei o concessió l’administració del 
qual correspon a l’Estat.

L’escola pública mai serà del tot pública 
si no és desobedient contra l’increment 

sense discriminacions ni exclusions. Això 
només és possible amb un sistema educatiu 
de titularitat i gestió pública, vertebrat des de 
l’Estat, ben finançat i de qualitat, que responga 
a les necessitats de totes les persones i de la 
societat en què està immersa. 

Guanyar la batalla ideològica per l’escola 
pública implica contraposar el llenguatge 
neoliberal de la llibertat per a uns quants amb 
el missatge de la igualtat per a tots i totes, dient 
alt i clar que no pot haver-hi llibertat sense 
igualtat, sense inclusió, sense equitat, sense 
coeducació, amb odi als diferents. Aquesta 
característica d’universalitat educativa i de 
convivència en la diversitat és l’única que pot 
aventurar un futur de justícia, de convivència, 
de cohesió social i pau duradora. La defensa 
del que és públic té un valor ètic i moral 
inqüestionable, ja que s’inspira en el bé comú. 

Guanyar la batalla per l’escola pública passa 
per educar les persones per a l’emancipació 
personal i col·lectiva, en contextos en els 
quals la llibertat i la responsabilitat es fan 
efectives. A l’escola pública, professorat, 
alumnat i famílies s’emancipen i s’empoderen 
junts posant en joc un coneixement que ho fa 
possible. Educar el pensament crític i lliure és 
un dret humà i per tant hauria de ser inviolable. 
L’educació pública promou la investigació, 

Jaume Martínez Bonafé
Professor jubilat de la Universitat de 
València i membre dels MRPs del PV

L’ escola pública mai serà del tot 
pública si no canviem radicalment 
l’orientació del currículum escolar 
de manera que el coneixement 

científic estiga al servei de l’emancipació 
humana, siguen reconeguts els sabers 
populars i experiencials, i s’incorporen a 
la investigació escolar problemàtiques ara 
ignorades o silenciades. Mai serà del tot 
pública si continuem discutint el currículum 
escolar d’una manera tècnica, deslligat de les 
sempre discutibles característiques concretes 
que el converteixen en una pràctica social 
que, com a tal, actua en un marc de relacions 
de poder i desigualtat. L’escola pública ha 
de promoure un tipus de saber vinculat amb 
les problemàtiques i les lluites socials, que 
facilite eines per al desenvolupament de noves 
subjectivitats, estiga orientat a la pràctica i 
siga capaç de generar autocrítica, reflexivitat i 
lectura crítica de la realitat.

M. Ángeles Llorente
Professora de Matemàtiques i membre 
de la Federació MRPs del PV

M entre escric aquestes línies, 
a la primeria de juny de 2023, 
no sols a casa nostra, sinó a 
tot Europa, avança la dreta i 

ressorgeixen els neofeixismes. Avancen 
els processos de pèrdua de capacitat de 
pensament crític i desafecció per la política 
del conjunt de la ciutadania. Afavorit per la 
pandèmia, el capitalisme de plataformes està 
colonitzant no sols l’estructura material dels 
centres educatius amb la col·laboració de les 
administracions, sinó el que és molt més greu, 
les ments i les pràctiques dels docents que 
s’han cregut el fals discurs que la tecnologia és 
innovació/renovació.

En aquest context, és urgent posar en 
valor la importància de l’educació pública 
com a espai de convivència i creació de 
pensament lliure en totes les etapes de la 
vida. Des d’aquesta perspectiva, el principal 
repte educatiu a l’Estat espanyol és que 
l’educació pública, amb un cos únic de docents, 
vertebre el sistema educatiu, garantint el 
dret inalienable a l’educació per a tots i totes 

basada en la injustícia. Els processos 
d’ensenyament i aprenentatge, els sistemes 
jeràrquics amb diplomes, èxits i sancions, 
el disciplinament de cossos i ànimes, la 
selecció i organització dels continguts 
curriculars, les jerarquies docents, no són 
categories pedagògiques neutrals, sinó 

que es corresponen amb les condicions 
sociopolítiques dels diferents grups socials, 
ètnics, culturals, religiosos i sexuals.

La lluita per l’escola pública és una sama-
rreta verda, milers de ciutadans i ciutadanes al 
carrer... I unes quantes coses més.

nova alfabetització política i cultural que 
empodere les persones per a exercir els 
seus drets de ciutadania. L’escola pública 
és plural ideològicament i culturalment, un 
espai laic i aconfessional, en el qual no es 
practica l’adoctrinament i es garanteix la 
llibertat d’expressió. Un espai compromés 
amb l’entorn natural i social. Les escoles, 
instituts, universitats i tots els altres àmbits 
d’educació formal i no formal han de promoure 
accions que tinguen incidència en la vida de 
les seues comunitats. L’escola pública sempre 
ha mantingut una actitud de rebel·lia enfront 
de les injustícies i de reivindicació permanent 
de millores per a garantir un ensenyament 
de qualitat, fent conscient el professorat, 
l’alumnat i les famílies de quins són els seus 
drets i els seus deures, de com defendre’ls i 
fer-los possibles. 

Perquè l’educació pública siga una realitat 
hi hem de creure, construir-la cada dia en les 
nostres aules, els nostres centres, els nostres 
pobles i ciutats, sense por, amb passió, creant 
xarxes de pensaments i accions que vagen 
canviant mentalitats; perquè si alguna vegada 
algú va creure o creu que es pot deixar de 
lluitar pels nostres drets, s’equivoca. Hem de 
continuar lluitant per aquests. Ens hi juguem 
en això l’alegria de viure.

de la norma i la burocratització. El món 
està cada vegada més colonitzat per 
normes administratives i jurídiques que 
regulen el conjunt d’actes de la nostra vida 
quotidiana, també dintre de l’escola, l’institut 
o la universitat. La generalització de les 
accions instrumentals a poc a poc anul·la 
la possibilitat del diàleg, la comunicació 
i l’entesa entre els éssers humans; una 
manera de colonització del món escolar pel 
qual cada vegada tenim menys espais de 
llibertat per a l’expressió i la construcció 
social autònoma.

L’escola pública mai serà del tot pública 
si no és valenciana, que no és sols parlar en 
valencià, és també tenir capacitat d’autogovern 
enfront d’oficines internacionals que defineixen 
els estàndard en els quals han de ser avaluats 
els xiquets i xiquetes valencianes.

Si treballem en l’escola com si el 
capitalisme no existira, l’escola pública serà 
l’escola del capitalisme realment existent. 
L’escola capitalista –pública, privada o 
concertada– no iguala en drets i possibilitats 
ni contribueix a reequilibrar una relació 
estructural entre sectors i classes socials 

l’ús de materials curriculars diversos enfront 
de la dictadura de les plataformes digitals, el 
treball cooperatiu, la interdisciplinarietat, una 
pràctica avaluadora orientadora i formadora, 

no castradora, que facilite a l’alumnat múltiples 
oportunitats de continuar aprenent. Ensenyar 
a pensar, ensenyar a sentir, ensenyar a viure, 
són els eixos fonamentals d’un currículum 
comú per a tota la ciutadania. Una formació 
que desenvolupe en les persones aquelles 
capacitats i competències necessàries per a 
accedir a la informació rellevant, compresa i 
triada en cada situació.

L’escola pública és un espai privilegiat de 
vivències de participació, un lloc per a impulsar 
la democràcia social. Es fa necessària una 

Si treballem en l’escola 
com si el capitalisme 
no existira, l’escola 
pública serà l’escola 
del capitalisme 
realment existent

Guanyar la batalla ideològica 
per l’escola pública implica 
contraposar el llenguatge 
neoliberal de la llibertat per a 
uns quants amb el missatge 
de la igualtat per a tots i totes
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que venen d’altres territoris a conviure amb 
nosaltres, com ha sigut l’exemple de famílies 
ucraïneses i d’altres nacionalitats. Com a 
entorn de relacions i aprenentatge que és 
l’escola, és bàsic cuidar i treballar el benestar 
emocional del nostre alumnat com a punt 

d’ancoratge per a establir les condicions 
prèvies per a poder produir aprenentatges.

Està sent clau la necessària coordinació 
entre els diferents sectors (educació, 
sanitat, serveis socials, etc.) per a oferir 
eixa atenció integral que requereix 
l’alumnat en situacions de vulnerabilitat. 
Hi destaca el paper de l’escola pública 
com a compensadora de desigualtats per 

Evidentment, això genera un sistema dual 
de “doble xarxa” que propicia un sistema 
segregador. És per això que USTEC va impulsar 
una ILP d’Educació el 2015 on es proposava 
oferir un període transitori de deu anys per 
tal que els centres privats decidissin, o bé la 
integració en l'estructura del Departament o 
bé la retirada de fons públics. El Parlament va 
impedir la seva tramitació el 2016. Hi havia 
massa interessos en joc.

Anys després, en el context del Pacte 
contra la Segregació de 2018, es va publicar 
un Decret Llei pel qual s’habilitaven els 
mecanismes per integrar centres educatius 
privats a la xarxa de centres educatius 
titularitat de la Generalitat. Això ha permès 
integrar 14 centres en els darrers cursos, que 
representen 7.000 places escolars.

Les negociacions no han estat del tot 
transparents. Una comissió examina la situació 
del centre, així com les seves infraestructures 
i possible viabilitat. El decret estableix 
mecanismes de compensació econòmica a la 
titularitat, fet que constitueix una subvenció 
encoberta. Pel que fa al personal, s’integren 
com a personal laboral del Departament, a 
extingir, en el mateix centre. Si volen canviar de 
centre, hauran d’entrar a la borsa de personal 
interí o aprovar unes oposicions. No ha 
transcendit el nombre de docents en aquesta 
situació, tot i que podem parlar d’una xifra 
propera al mig miler.

Sonia Ibáñez Abad
Inspectora d’Educació

A ra, més que mai, hem de 
valorar com cal el paper de 
l’escola pública com a garant 
de l’educació inclusiva en sentit 

ampli. El nou paradigma educatiu, d’acord 
amb l’actual llei educativa de la LOMLOE, 
referma com a pilar bàsic en l’ensenyament 
en la totalitat d’etapes educatives l’educació 
inclusiva. És així com es vol garantir el dret 
de totes i de tots, siga quina siga la nostra 
condició de partida.

L’escola pública ha sigut, és i seguirà sent el 
context per excel·lència en què tirar avant una 
educació inclusiva. Es detecten les barreres 
d’aprenentatge en el context i es garanteix que 
totes i tots aconseguisquen l’èxit escolar, i en el 
cas de ser necessària, es desplega una atenció 
especialitzada de suport a la inclusió educativa.

Açò és així, perquè és l’entorn acollidor per 
excel·lència de la pluralitat de les famílies del 
barri on s’ubica, i de totes aquelles persones 

Xavier Díez
USTEC·STEs

A finals de la dècada de 1970, la majoria 
d’infants estaven matriculats en centres 

privats, sobretot de caràcter religiós, fet que 
esdevenia la base per a un sistema escolar 
segregat. La situació era especialment 
agreujada a la ciutat de Barcelona, on 
l’oferta pública no arribava ni a una tercera 
part del total. Durant aquest període es va 
crear el Col·lectiu d’Escoles per l’Escola 
Pública Catalana (CEPEPC), constituït 
especialment per cooperatives de famílies 
i mestres que, en arribar la democràcia 
va mirar d’integrar-se en la xarxa pública. 
Després d’una llarga lluita, un total de 71 
centres ho va assolir. Excepcionalment, es 
va habilitar un mecanisme d’oposicions 
perquè bona part del seu professorat pogués 
funcionaritzar-se.

En els dècades següents la Generalitat 
va iniciar una campanya de construccions 
escolars per eixugar el dèficit d’escola pública. 
Al mateix temps, molts centres privats de 
condicions precàries van tancar les seves 
portes per la seva inviabilitat econòmica. Això 
va implicar que, ja l’any 2000 el pes del sector 
públic s’expandís fins el 58% enfront el 42% 
de la privada. Actualment, la proporció és 65% 
pública / 35% privada.

considerable per mantindre unitats en 
funcionament. S’ofereix una escola arrelada a 
l’entorn on famílies poden seguir assentades 
a llocs descentralitzats de les grans ciutats. 
Açò revela la llunyania de l’escola pública en la 
instrumentalització de l’educació i de la seua 
mercantilització, donat que el seu principal 
objectiu és estar oberta a donar resposta a la 
realitat de l’alumnat de la zona on està ubicada.

Per a seguir donant resposta als reptes 
de la societat actual necessitem que la xarxa 
de centres públics quede ben reforçada. És 
vital seguir invertint diners públics per donar 
resposta des de l’educació a la ciutadania plural.

És així com cal seguir proveint d’edificacions 
educatives públiques dignes i cuidant-ne 
el manteniment. Cal promoure la formació 
continuada dels diferents professionals que 
treballen en l’educació estenent la xarxa de 
CEFIRES territorials i específics per arribar a 
la totalitat dels nostres municipis. És necessari 
disposar de plantilles estables per a tirar avant 
projectes educatius que siguen sostenibles en el 
temps, i posar a l’abast dels recursos materials 
que faciliten la resposta educativa diversificada 
que requereix la pluralitat del nostre alumnat. 
Especial menció a la provisió de dispositius 
tecnològics i ferramentes de comunicació que 
posen l’escola pública en l’avantguarda.

S’ha de cuidar especialment les accions 
per a promoure l’ús del valencià com a llengua 
vehicular, com a llengua d’ús en els processos 
administratius, i com a llengua d’ús en els 
mitjans de comunicació, i així promoure l’ús 
social entre iguals.

Ara, més que mai, més i millor escola 
pública!

(facilitats per seleccionar el professorat) 
i a establir projectes educatius, en base a 
l’aprofundiment de l’autonomia de centre, que 
cada vegada recorden més al funcionament de 
la privada, i on la competitivitat entre centres 
i l’atomització pedagògica constitueix ja un 
seriós problema. En conseqüència, Catalunya 
ha passat d’un sistema de doble xarxa (privada 
i pública) a una triple xarxa (privada, pública 
de luxe i pública gueto) que manté l’estructura 
segregadora del sistema educatiu català.

En qualsevol cas, USTEC·STEs no renuncia, 
ans al contrari, a lluitar per una veritable 
escola pública que obligui als titulars dels 
centres concertats, o bé a integrar-se a la 
xarxa pública, amb idèntics drets i deures, o 
bé a renunciar a obtenir fons públics per a 
finançar el seu negoci segregador. En aquest 
sentit, mantenim l’esperit de la ILP de 2015 
que és tant com la defensa d’una escola 
pública, laica, democràtica i compensadora de 
les desigualtats.

a fer front a les condicions de partida en el 
context familiar de l’alumnat.

En aquest sentit, la formació continuada 
esdevé totalment necessària per a donar la 
resposta adequada a totes les diversitats 
(socials, culturals, sexuals, etc.).

L’escola pública és on totes i tots 
podem compartir un espai educatiu sense 
cap tipus d’exclusió, per garantir-se una 
mirada inclusiva on la diversitat és una 
oportunitat d’aprenentatge per a totes i 
per a tots. Hi ha una aposta ferma per a 
ser accessible físicament, cognitivament 
i comunicativament tenint en compte els 
condicionants de l’alumnat.

El gran potencial de l’escola pública està en 
l’exercici efectiu de la participació activa dels 
diferents membres de la comunitat educativa 
(alumnat, professorat i famílies). I és que, des 
de l’escola, es promouen moltes accions per a 
fer efectiva tant la inclusió social com laboral 
de l’alumnat.

És a l’escola pública on és possible que 
en nuclis rurals seguisca la natalitat en 
creixement perquè es realitza un esforç 

Si bé aquesta era una mesura contemplada 
al programa electoral d’ERC, que ocupa la 
Conselleria d’Educació des de l'any 2018, ens 
trobem amb centres econòmicament inviables 
–perquè tenien perspectives de no atreure 
prou alumnat per sostenir el concert, perquè 
requerien de reformes importants o perquè 
els titulars se’n volien desprendre–. En aquest 
sentit, les motivacions són ben lluny de les del 
col·lectiu del CEPEPC.

Certament, a Catalunya ha crescut la 
xarxa pública, molt especialment des de la 
crisi 2008-2012 que va empènyer moltes 
famílies a canviar de centre. Tanmateix, bona 
part d’aquest grup social va emportar-se la 
seva cultura exclusivista als nous centres, 
propiciant un canvi en la mentalitat de la 
mateixa escola pública que, a la pràctica, han 
passat a gestionar-se com a privades. En 
això, les administracions del Departament 
van impulsar un seguit de canvis en el 
reforçament del paper de les direccions 

L’escola pública és on totes 
i tots podem compartir 
un espai educatiu sense 
cap tipus d’exclusió

Curs 2020-2021
1.- Institut Escola Eixample (Barcelona). 

Privat concertat 
2.- Institut La Vall del Tenes (Barcelona). 

Municipal
3.- Escola Ateneu Igualadí (Igualada). Privat 

concertat

Curs 2022-2023
9.- Institut Escola Projecte (Barcelona). 

Privat concertat
10.- Institut Escola Maria Miret (L'Hospitalet 

de llobregat). Privat concertat 
11.-Institut Miquel Biada (Mataró). Municipal

Curs 2023-2024
12.- Escola Sant Felip Neri (Barcelona). 

Privat concertat
13.- Escola Joviat (Manresa). Privat 

concertat
14.- Col·legi Sant Josep (Sant Hilari Sacalm). 

Privat concertat 

Curs 2021-2022
4.- Esco a Aldana (Barcelona). Privat 

concertat
5.- Institut Escola Elisabets (Barcelona). 

Privat concertat
6.- Institut Escola Londres (Barcelona). 

Privat concertat
7.- Institut Escola Sicília (Barcelona). Privat 

concertat
8.- Institut Escola Intermunicipal del Penedès 

(Sant Sadurní d'Anoia). Municipal
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laboral de gran part del professorat que hi 
treballa. 
En el debat sobre si l’escola concertada 
estalvia diners a l’Administració pública, 
on hi ha diverses interpretacions i cares 
envers aquesta qüestió, un dels assumptes 
que apareix de manera recurrent per part 
dels defensors de l’educació pública és, 
precisament, les condicions laborals dels 
treballadors de la concertada. Mentre en 
l’ensenyament públic els docents compten 
amb uns drets laborals adquirits, en la xarxa 
privada subvencionada la situació és diferent.

Un dels moments que marquen 
simbòlicament el naixement d’aquesta doble 
xarxa pública/privada concertada va ser la 
redacció de l’article 27 de la Constitució, en 
què d’una banda es reconeix el dret a una 
educació pública universal i, de l’altra, es 
reconeix aquesta suposada llibertat d’elecció 
de centre.
Això reflecteix el conflicte entre els interessos 
dels socialistes, que defensaven un model 
d’escola pública, i els de la UCD, que defensava 
els interessos de l’escola catòlica i, en 
definitiva, els de la privada concertada. En 
aquest xoc es fa un exercici de funambulisme 
per congraciar aquestes dues qüestions. Més 
tard, quan arriben al poder, els socialistes 
van veure que no es podia construir d’una 
manera ràpida una xarxa escolar vertebradora 
del sistema educatiu per les mancances que 
s’arrossegaven després de tants anys d’escola 
franquista, en què l’educació estava en mans 
de l’Església. Llavors la concertada pareixia 
una solució temporal per a garantir el dret a 
l’educació.

El problema és que eixa concertada, que en 
principi s’activà de forma temporal, ha passat 
a ser un element estructural del sistema.
Sí, hui en dia és estructural, perquè amb 
el temps, en lloc d’anar diluint-se, ha anat 
consolidant-se, sobretot en la mesura en 

què els lobbies i les patronals de la privada 
concertada han comprovat que poden traure 
molt de partit d’aquest mecanisme i han actuat 
com a vertaders grups de pressió amb els 
quals tots els governs han hagut de pactar.

En el llibre situes l’inici de l’etapa 
privatitzadora del PP al País Valencià quan, 
en 1991, amb Rita Barberà ja en l’Ajuntament, 
es comencen a privatitzar les escoletes 
municipals per iniciativa de l’aleshores 
regidora Dolores García-Broch, una de les 
representants del blaverisme més virulent.
La ciutat de València va actuar com a 
avantguarda del que després ocorregué a 
escala de país. Es decideix privatitzar unes 
escoles que havien funcionat molt bé i que 
eren una mena de referent, a més de ser 
més o menys gratuïtes, i en contraposició 
introdueixen el mecanisme del xec escolar, 
que les encareix substancialment, a banda de 
comportar molt poca transparència i fomentar 
la desigualtat. No cal oblidar que García-
Broch era una empresària del sector, tenia 
una acadèmia. Això, a més, coincideix amb 
l’oposició frontal de Barberà i García-Broch de 
cedir sòl públic municipal per a la construcció 
de centres públics, que era el que demanava 
una i altra vegada l’aleshores conseller 
d’Educació, Joan Romero.

A partir d’això i, sobretot, arran de la victòria 
de Zaplana en les eleccions autonòmiques del 
1995, comença una embranzida privatitzadora 
que trenca el fins aleshores equilibri entre 
les dues xarxes educatives. Quines van ser, 
al teu parer, les accions més greus que el PP 
mamprén al respecte?
Un dels moments més significatius té lloc 
quan, en arribar a la Conselleria d’Educació 
Fernando Vilallonga, sosté que l’escola pública 
per a ell és subsidiària de la concertada i 
això es reflecteix després en el mapa escolar 
que planifica que, efectivament, deixa molt 
relegada l’escola pública en comparació amb la 

els centres eren els que escollien l’alumnat, 
i no a l’inrevés, mitjançant mecanismes com, 
per exemple, les conegudes com a “quotes 
voluntàries”, que en el fons no ho són tant. 
La llibertat d’elecció és un concepte que va 
nàixer als Estats Units, impulsat per entitats 
ultraconservadores, finançades per fortunes 
com la dels germans Koch, que el que 
pretenien era erosionar el sistema escolar que 
hi havia en els seixanta i setanta. Després ha 
sigut un mantra molt usat també per l’Església 
catòlica per a defensar els seus interessos 
econòmics. Però la cara B que s’oculta darrere 
d’aquest concepte és la segregació social, com 
demostra un estudi de l’IVIE (Institut Valencià 
d'Investigacions Econòmiques), que diu que 
només el 8% de l’alumnat de la concertada-
privada és de rendes baixes. En el fons, 
aquesta particular versió de l’elecció de centre 
és una homogeneïtzació social, la creació de 
guetos, que a banda d’injusta, és molt perillosa.

Una altra de les circumstàncies de la privada 
concertada que sol restar oculta i a la qual 
et refereixes en el teu llibre és la precarietat 

Clara Esteve
Àrea de Publicacions

P er què decidires llançar-te a 
investigar aquest tema en concret, 
tan opac a priori?

Tant en El diario.es com en El 
Temps, he cobert sovint temes d’educació, i 
quan vaig començar a acudir a les rodes de 
premsa, em vaig adonar que en els mitjans 
de comunicació i en el debat públic apareixien 
certs actors, però ho feien d’una forma neutra 
o objectiva, com si no tingueren interessos 
darrere. Això em va impulsar a començar 
a investigar per explicar quins eren els 
interessos que hi havia darrere d’aquestes 
empreses o fundacions, que solen ser molt 
més conservadores del que semblen a simple 
vista i de la resta de la societat. Com dic en el 
pròleg, al final el que intente és “posar llum a 
la foscor” perquè l’opacitat i la impossibilitat 
d’accedir a moltes dades, com els ingressos de 
molts centres concertats, per exemple, és molt 
elevada.

A l’inici del llibre comences desvelant la 
cara oculta d’un dels mantres més usats 
pels defensors de la concertada-privada: la 
llibertat d’elecció de centre.
Durant els 20 anys de govern del PP es va 
demostrar que la llibertat d’elecció no era 
tal, ja que el que ocorria en el fons era que 

ENS ESPERA UNA CROADA EN 
EDUCACIÓ AMB MÉS CÀRREGA 
IDEOLÒGICA QUE LA DELS VINT ANYS 
ANTERIORS DE GOVERN DEL PP"

"

Ha treballat en el Diario.es, El Mundo i en Contexto. Des de fa uns anys escriu 
en el setmanari El Temps, en què ha informat sobre diversos assumptes, però, 
sovint, sobre Educació. Va ser la manca de transparència sobre els actors prin-
cipals de la xarxa privada concertada la que el va dur a estirar el fil i a escriure 
"El negoci de les aules. L’ensenyament privat i concertat al País Valencià", que 
va obtindre la beca Josep Torrent de Periodisme d’Investigació 2020, atorgada 
per la Unió de Periodistes Valencians i la Institució Alfons el Magnànim-Centre 
Valencià d’Estudis i Investigació. Una quasi tesi doctoral sobre l’embranzida 
privatitzadora de l’ensenyament per part del PP que, en el context polític actu-
al, esdevé més oportuna que mai.

La cara B de la llibertat 
d'elecció de centre és la 
segregació social que a banda 
d’injusta, és molt perillosa

ENTREVISTA: MOISÉS PÉREZ,  
PERIODISTA I AUTOR D’“EL NEGOCI DE LES AULES”
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concertada. Un exemple paradigmàtic d’açò és 
com quedà el mapa escolar a la ciutat d’Alcoi, 
on la privada concertada esdevé prioritària. 
L’altre moment més impactant té lloc quan es 
decideix concertar el batxillerat, que no és una 
etapa educativa obligatòria. Sobretot, tenint en 
compte que el 90% dels centres beneficiaris 
d’aquests concerts eren religiosos i que tot això 
es duia a terme mentre es retallaven unitats 
en centres de secundària públics que estaven 
molt massificats.

Has afirmat que un dels objectius d’aquest 
treball d’investigació periodístic és desvelar 
alguns dels principals actors en l’ombra de la 
xarxa privada concertada. Qui n'està darrere?
Per a poder tindre un debat seré i detallat 
sobre el sistema educatiu és importantíssim 
saber qui hi ha darrere de molts d’aquests 
col·legis, perquè aquestes persones tenen 
uns interessos econòmics i ideològics que, 
amb més o menys intensitat, es reflectiran 
en el tipus d’educació que impulsen. En 
aquest sentit, destaca el grup Fomento de 
Centros de Enseñanza, que gestiona sis 
centres al País Valencià, que són propers a 
l’Opus Dei i que tenen una filosofia educativa 
de segregar per sexe, molt contrària, per 
tant, als valors majoritaris del segle XXI. 
Gràcies a la LOMLOE, el Botànic ha pogut 
tancar-los l’aixeta de les subvencions, en 
contraposició amb el que va dur a terme 
l’aleshores conseller Tarancón, en concertar 
aquests centres elitistes. També és molt 
potent la patronal Escoles Catòliques i el que 
jo anomene “els soldats de la concertada”, 
com és la Federació de Pares Catòlics de 
València, amb Vicente Morro al capdavant, 
que és un actor molt significatiu, amb un 
activisme ultracatòlic notable, ja que ha estat 
el representant del Fòrum de la Família a 
València. A escala estatal hi ha CONCAPA, 
que a escala valenciana estava representada 
per l’alacantina Julia Llopis, que combina un 
activisme ultraconservador amb un rebuig 

retallar els que considera que no compleixen 
una sèrie d’objectius educatius. Aquesta 
mesura provoca polèmica en determinats 
centres concertats, que acaben recorrent la 
mesura en els tribunals perquè deien que 
això atemptava contra la llibertat d’elecció de 
centre. El TSJ valencià, en una sala amb molts 
membres de tarannà conservador, decideix 
donar la raó a aquests centres. La Generalitat 
ho du al Suprem, i aquest tribunal també els 
dona en gran manera la raó. Aquesta sentència 
és clau perquè condiciona moltíssim qualsevol 
intent de racionalitzar la concertació.

Quin balanç fas del govern del Botànic en 
matèria d’educació?
En termes generals, crec que la tasca 
educativa del govern del Botànic és 
satisfactòria. Al marge dels punts febles i de 
la cara B que puga haver tingut l’aplicació 
del model de plurilingüisme, s’ha buscat 
capgirar aquella filosofia pregonada pel PP 
que l’escola pública era subsidiària de la 
privada concertada. És cert que ha tingut les 
limitacions imposades pels tribunals, però 
també ha crescut força l’alumnat en escoletes 
públiques i s’han capgirat els rànquings dels 
centres més sol·licitats. Si durant l’etapa del 
PP, les primeres posicions de la classificació 
estaven dominades per centres privats 
concertats, amb l’executiu d’esquerres 
s’ha invertit i són els centres públics els 
capdavanters. Crec que aquest darrer fet és 
la mostra de quina ha estat l’orientació del 
treball de la Conselleria durant els mandats del 
Botànic, independentment del fet que hi haja 
altres assumptes a millorar de la gestió. La 
limitació dels anomenats com a privilegis de la 
concertada, tot i que encara queda una tasca 
important en matèria de fiscalització de les 
anomenades quotes voluntàries que acaben 
sent massa vegades obligatòries, és un altre 
dels actius de la gestió botànica, especialment 
per l’eliminació del districte únic impulsat per 
Maria José Català. 

frontal de qualsevol intent de normalització 
lingüística del valencià en les aules. Ara, va 
en les llistes de Vox.

Per què l’Església catòlica es mobilitza amb 
tant d’interés quan veu perillar la seua part 
del pastís del sistema educatiu?
L’Església catòlica històricament sempre 
ha controlat el sistema educatiu de l’Estat 
espanyol i una de les claus és que prompte 
van veure clar que els calia el pas dels púlpits 
als pupitres. El seu control de l’educació 
va ser paradigmàtic durant el franquisme. 
Després, amb l’adveniment de la democràcia, 
han intentat conservar la seua part del pastís 
educatiu per interessos econòmics, ja que hui 
en dia molts ordes religiosos clàssics depenen 
dels centres educatius i, especialment, per 
interessos ideològics, perquè contemplen 
l’escola com la principal via per a seguir 
reproduint la seua ideologia.

Després de 20 anys de privatització per 
part del PP, en 2015 l’esquerra guanya les 
eleccions. Però aquesta primera etapa, en 
matèria de política educativa, la defineixes 
en el llibre com “una primavera segada pels 
tribunals”.
Quant Marzà entra en la Conselleria hi ha 
un intent de regular les concertacions o, 
com ell deia, d’acabar amb la barra lliure 
dels privilegis de la concertada: s’elimina el 
districte únic, es fa un altre decret d’admissió, 
s’intenten regular els copagaments, etc. El que 
passa és que una de les principals mesures 
que ell pren és la racionalització dels concerts 
del batxillerat, per tractar de regular-los i 

Què podem esperar a partir d’ara, donada 
la deriva conservadora que ha palesat el 
resultat de les eleccions autonòmiques?
L’educació és un dels eixos fonamentals 
tant del PP com de l’extrema dreta Vox. 
Ambdues forces tenen aquest camp com 
un dels prioritaris i és evident que els 
populars tornaran a reactivar una ofensiva 
privatitzadora similar a la duta a terme en 
1995, és a dir, amb la promoció d’una versió 
particular de la llibertat d’elecció que compta 
amb efectes segregadors. En mesures 
concretes, es traduirà en una nova regulació 
favorable a l’escola concertada —anunciada 
ja pel neozaplanista Carlos Mazón— o per 
la tornada al districte únic, amb la qual cosa 
hi haurà un retorn a la situació on seran els 
centres els que escullen les famílies i no a 
l’inrevés. El matís, però, és que Vox pressionarà 
per a radicalitzar les mesures educatives. A 
banda de buscar l’arraconament del valencià, 
buscaran implantar mesures profundament 
ideològiques. En el programa de govern de PP 
i Vox, de fet, ja en figura una, com és la censura 
parental per a activitats extracurriculars. 
És el primer pas del que ens ve, una croada 
ideològica en educació que tindrà encara més 
càrrega ideològica que la impulsada durant 
els vint anys de govern del PP. I per què? Per 
què diversos rostres dirigents de Vox compten 
amb una trajectòria d’activisme ultracatòlic i de 
lobbistes per la concertada. 

L’Església catòlica  
prompte va veure clar 
que els calia el pas dels 
púlpits als pupitres

La limitació dels anomenats 
com a privilegis de la 
concertada és un altre dels 
actius de la gestió botànica, 
especialment l’eliminació 
del districte únic impulsat 
per Maria José Català

Moisés Pérez sostenint el seu llibre "El negoci de les aules. L’ensenyament privat i concertat al País Valencià"
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radica una de les més importants dimensions 
de les lluites de classe en l’actualitat.

En l’àmbit educatiu superior, l’ofensiva 
de la classe capitalista cobraria cos a través 
del Manifest o Memoràndum Powel als 
EUA, punta de llança d’un ajust del sistema 
educatiu als paràmetres dominants del 
nou model productiu, que dona lloc a una 
triple dependència: del finançament privat; 
d’objectius privats —en termes d’investigació 
i coneixement en general— i de la racionalitat 
comercial —o comercialització general del 
sistema educatiu, que ultima la incorporació 
de les normes de competència i eficàcia 
empresarials.

Algunes de les més importants 
conseqüències de tot això per a la universitat 
són:

1. La mercantilització de l’ensenyament i 
empresarització de la Universitat.

La UE ha desenvolupat, especialment 
des de la primeria dels anys noranta, plans, 
lleis i programes que gradualment, però 
incessantment, han anat minant per dins la 
universitat pública, dificultant el pensament 
alternatiu i reduint en la pràctica la llibertat 
de càtedra i l’estabilitat professional —
processos que van de bracet, perquè amb 
inseguretat laboral la llibertat de càtedra 
queda altament afeblida.

En el pla mercantil, per al conjunt dels 
països membres de l’OCDE, l’ensenyament 
s’ha convertit en un dels últims tresors dels 
quals apropiar-se. Hui el negoci de l’educació 
mou arreu del món uns 4,6 bilions d’euros 
a l’any i, segons els càlculs de la consultora 
Holon IQ, seran 6,2 bilions en 2025, en 
àmbits que van més enllà de la pura gestió 
d’escoles i de campus privats, perquè 
inclou tot tipus d’activitats auxiliars com 
extraescolars.

En el cas concret de l’ensenyament 
universitari, la Comissió Europea deia en el 
seu document de 1990 sobre aquest tema: 
“Una universitat oberta és una empresa 
industrial (sic) i l’ensenyament superior a 
distància és una indústria nova. Aquesta 

Andrés Piqueras 
Professor Sènior de la UJI

E n el nostre temps, les formes de 
creació i transmissió dels sabers, els 
diferents sistemes educatius en uns 
i altres llocs i moments històrics, no 

han fet sinó adaptar-se als successius estadis 
del desenvolupament capitalista, adequant 
els seus models o “filosofies educatives”, 
independentment de la plasmació política que 
s’alterne en la supraestructura social.

Amb la decadència de l’ona expansiva 
del capitalisme, s’entrava en un nou model 
educatiu de la mà de la gran ofensiva 
neoliberal per a dur a terme un lent, però 
incessant desmuntatge de l’estat social i dels 
fonaments del capitalisme regulat keynesià, 
entre les conegudes conseqüències del qual 
hi ha la retroversió a l’esfera privada dels 
béns públics, així com la instauració de la 

inseguretat i la precarietat laborals.
En el moment de la 4a Revolució Industrial, 

la classe capitalista es debat entre dos 
objectius no sempre compatibles. L’apropiació 
de l’intel·lecte general en benefici propi, 
al mateix temps que el seu entorpiment o 
control mitjançant la desvaloració de la força 
de treball, siga parcial (subocupada) o total 
(descartada) per successius desplaçaments 
tècnics; i la sobreespecialització funcional 
de la força de treball més qualificada, 
desconnectada de la comprensió del món, 
de cara a fer-la un sector merament útil o 
funcional —quan no, a través de l’estatus 
directiu, directament aliat—. En aquest camp 

que quasi mai compleixen amb els principis 
d’ètica i responsabilitat social dels quals 
tant fan gala les mateixes universitats, però 
que sí que avaluen i jutgen els resultats 
d’aquestes, extraient-ne també creixents 
beneficis directes a través d’aquests 
préstecs.

Aquesta potestat avaluadora d’agències 
externes a la universitat és descrita sota 
enganyoses denominacions, com ara 
“autonomia amb rendició de comptes”, 
“universitat al servei de la societat”, “millora 
contínua de la qualitat i la competitivitat 
educatives”, “metodologies actives i 
participatives centrades en l’estudiantat”, 
etc.

Fer de l’ensenyament un negoci —i 
desmantellar la universitat pública com 
a centre crític del saber— cerca no sols 
la gradual i soterrada privatització de 
les institucions públiques a través del 

desembarcament de les empreses en 
aquestes, sinó que necessita a més que la 
precarització laboral i la sobreexplotació 
prenguen carta de normalitat també en el 
treball universitari.

La multiplicació, com en la resta del món 
laboral, de les figures de contractació temporal 
i degradada, amb el consegüent augment de la 
precarització del professorat, com del mateix 
PAS, i la sostinguda disminució de les plantilles 
estables, ve de la mà de la potenciació del 
treball del professorat com a mer transmissor 
d’aquests buscats coneixements funcionals, 
en detriment de la investigació i de la docència 
criticocomprensiva.

empresa ha de vendre els seus productes 
entorn del mercat de l’ensenyament continu 
en el qual regeix la llei de l’oferta i la 
demanda”. Difícilment es pot ser més clar.

2. Entorpiment de l’accés a la universitat de les 
classes populars

Una vegada que se satura per dalt el 
mercat laboral, aconseguint-se un prou 
ampli exèrcit de reserva de força de 
treball qualificada, d’ara en avant es busca 
la gradual però continuada expulsió de 
l’ensenyament superior de més capes de la 
classe treballadora. No obstant, al mateix 
temps, cal fer front a un dilema urgent: com 
conciliar la reducció del finançament dels 
serveis públics amb la millora de la seua 
eficàcia com a “instruments” al servei de 
l’acumulació de capital.

La resolució d’aquesta contradicció es 
fa a partir de l’acomodació de l’educació 
a l’evolució del mercat de treball, això 
és, combinant l’adaptació —la gastada 
flexibilitat— amb la dualització —
segmentació d’itineraris per a les diferents 
classes socials o fraccions de classe.

3. Atac directe a l’autonomia. Nova governança 
universitària

Fer de l’ensenyament superior 
un negoci lucratiu per a les grans 
corporacions capitalistes requereix també 
imprescindiblement intervindre cada vegada 
més la universitat pública i dissoldre a poc 
a poc la seua autonomia. L’empresa privada 
tradicionalment ha preferit que la força de 
treball intel·lectual siga formada i posada al 
seu servei amb fons públics i de la mateixa 
força de treball. En 2019, a l’Estat espanyol, 
va haver-hi més d’11.000 milions de 
despesa directa de les famílies i anualment 
s’inverteixen més de 53.100 milions de 
diners públics en educació.

Amb el temps, no obstant això, i amb 
vista a assegurar-se els objectius de 
rendibilitat de l’educació superior, les 
empreses es converteixen en prestadores 
de les universitats. Finançadores privades 

CAP A LA DEFINITIVA APROPIACIÓ 
CAPITALISTA DE LA UNIVERSITAT

Fer de l’ensenyament un 
negoci necessita a més que 
la precarització laboral i la 
sobreexplotació prenguen 
carta de normalitat

En l’àmbit educatiu superior, 
l’ofensiva de la classe 
capitalista cobraria cos 
a través del Manifest o 
Memoràndum Powel als EUA

Àgora de la Universitat Jaume I, Castelló. Fotografia: Enrique Galdú

UNIVERSITATS
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Vicent Julià 
Delegat sindical de l'STEPV a la UPV

D esprés de les eleccions sindicals 
i amb el bon sabor de boca que 
han deixat els resultats que 
ha obtingut STEPV, que està 

cada vegada més prop de ser el sindicat 
majoritari també en l’ensenyament 
universitari, és temps d’analitzar els 
principals reptes a què ens enfrontarem els 

pròxims quatre anys, reptes que no només 
són de l'STEPV, sinó de tot el sistema 
universitari de l’Estat.

Es tracta de dues qüestions que, al 
meu parer, condicionaran el resultats de 
les pròximes lluites a abordar, des de la 
inclusió de triennis, quinquennis i sexennis 
per al professorat que encara no els cobra 
o la millora de les condicions laborals del 
personal cientifico-tècnic, el precariat de 
les universitats, fins a la baixada de ràtios 
o la dotació de plantilles tant de personal 

docent i investigador com de personal 
tècnic, de gestió, d’administració i de 
serveis.

L’ASFIXIA DE LES UNIVERSITATS
Per gran que siga el pressupost 
d’una universitat o de qualsevol altra 
administració pública, els diners que poden 
consignar per a despeses de personal 
venen limitats per l’autorització del govern 
autonòmic.

Al País Valencià aquesta limitació de la 
despesa en personal per a les universitats 
públiques no ha sigut actualitzada des de 
l’any 2007. Això vol dir que, amb excepció de 
l’increment anual dels salaris aprovat pel 
govern estatal, les universitats públiques 
valencianes poden gastar en personal en 
2023 el mateix que en 2007. Setze anys 
en els quals les universitats i les seues 
necessitats han crescut fins a arribar a 
la cruïlla en la qual ens trobem ara: el 
capítol I de despeses de personal asfixia les 
universitats i en condiciona el futur. 

La Universitat de València, la degana 
del nostre País, dedica ja el 100% de 
la subvenció ordinària que rep de la 
Generalitat Valenciana a sufragar les 
despeses de personal, i la resta no estan 
millor. Durant la negociació del Pla 
plurianual de finançament (PPF), hem 
llegit en premsa que algunes universitats 
estan pràcticament en fallida tècnica. La 
situació es percep tant desesperada en les 
gerències de les cinc universitats públiques 
que Los juegos del hambre —nom amb què 

LA COMPETÈNCIA DESLLEIAL  
DE LES PRIVADES
En el context descrit en l’apartat anterior, les 
universitats privades tenen el camí aplanat per 
fer el seu negoci, que no és formar ni educar sinó 
guanyar diners, no ho perdem de vista.

La Constitució i la LOSU (i abans la LOU) 
reconeixen el dret a qualsevol persona a crear 
una universitat privada i no és l’objectiu d’aquest 
article qüestionar-ho, tot i que ben bé podria 
ser assumpte d’un altre article, però el ben cert 
és que hi una desigualtat de fons que rau en la 
doble vara de mesurar que tenen les universitats 
privades i publiques per a existir. Així doncs, els 
requisits per reconéixer una universitat privada 
són molt menys exigents que els necessaris per 
a crear (o mantindre) una universitat pública. 
Per exemple, pel que respecta al nombre de 
titulacions necessàries, i a l’acreditació del seu 
professorat, que a la fi és garantia de qualitat 
docent, o pel que fa a la necessitat d’invertir 
en espais o laboratoris. A més, mentre que 
les universitats públiques han d’augmentar 
ràtios d’estudiants per no poder contractar més 
professorat, les universitats privades poden 
formar grups amb ràtios molt baixes, venent un 
model d’atenció més personalitzada que part la 
societat identifica amb qualitat i excel·lència.

Però res més lluny de la realitat. Perquè 
qualsevol universitat pública ofereix una 
educació de molta més qualitat que la majoria 
de les universitats privades, que imparteixen 
les classes en aules i laboratoris pitjor equipats 
i per professorat pitjor qualificat i remunerat, 

qüestions que supleixen amb una bona publicitat. 
Així, curs rere curs, i sobretot amb l’accés 

del seu estudiantat a les beques públiques, les 
universitats privades creixen a un ritme que 
amenaça el sistema públic universitari, i tot pinta 
que el nou govern de la Generalitat no trobarà 
açò un problema, com tampoc ho veurà en la 
privatització de la sanitat.

És per això que, així les coses, atesa l’actual 
conjuntura política, STEPV ha de fer pinya, més 
que mai, en la defensa de la universitat pública, 
de qualitat i en valencià.

batejàrem en STEPV el pla de l’aleshores 
consellera d’Universitats, Carolina Pascual, 
de llevar diners a les universitats pobres 
per donar-los a les paurpèrrimes— 
han sigut encara més violents del que 
auguràrem.

A hores d’ara, mentre escric aquest 
article, les universitats públiques ja 
han perdut 30 milions de finançament 
addicional que el Govern del Botànic havia 
pressupostat condicionat a l’aprovació 
d’un PPF, i que no és gens probable que 
mantinga el nou govern de PP i Vox.

Per acabar-ho d’adobar, hem d’afegir 
dos factors més, com són l’augment de les 
expectatives de la nostra societat, que vol 
unes universitats públiques de qualitat, 
amb titulacions d’avantguarda i que siguen 
el motor del teixit empresarial mitjançant 
una recerca d’impacte, i el creixement 
vegetatiu de les plantilles, cada vegada amb 
mitjanes d’edat més altes, fet que provoca 
importants augments en complements 
com ara triennis, quinquennis, sexennis o 
carrera professional.

Amb aquesta situació, les universitats 
públiques no poden plantejar-se créixer, 
i les solucions senzilles per mantindre’s 
són l’externalització de serveis, la creació 
de fundacions per evitar la contractació 
de personal propi, i la precarització del 
personal laboral, i és ací on el nostre 
sindicat s’enfronta al repte de trobar 
solucions alternatives i de fer una lluita 
activa per millorar el finançament 
universitari i la dotació de plantilles 
adequades.

Aquesta limitació de  
la despesa en personal  
per a les universitats 
públiques no ha sigut 
actualitzada des de  
l’any 2007

Curs rere curs, i sobretot amb 
l’accés del seu estudiantat 
a les beques públiques, les 
universitats privades creixen 
a un ritme que amenaça el 
sistema públic universitari

LES GRANS AMENACES A QUÈ 
LES UNIVERSITATS PÚBLIQUES 
HAURAN DE FER FRONT 
DURANT ELS PRÒXIMS ANYS

Àgora del Campus de Vera, Universitat Politècnica de València. Fotografia: Carles Marí
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EL COTXE ELÈCTRIC 
SACSEJA LA FORMACIÓ 

PROFESSIONAL
PowerCo a Sagunt. Així mateix, Tesla també 
ha mostrat interés per muntar la seua planta 
en terres valencianes i, com en un mercadeig, 
negocia igualment amb França i Itàlia.

El cas és que l’FP s'ha anat adaptant al 
món empresarial, sempre amb l'objectiu de 

formar treballadors i treballadores amb eixida 
laboral per als diferents sectors d'ocupació. 

Vicent Xavier Contrí
Àrea de Publicacions

E l sector automobilístic del País 
Valencià torna a marcar les 
directrius dels principals cicles de 
Formació Professional, ara lligats 

als vehicles elèctrics. Als canvis efectuats 
en la planta de Ford Almussafes s'afig la 
inversió de 15 milions d'euros de la Generalitat 
per al futur centre d’FP de la gigafactoria 
de Volkswagen a Sagunt. La Conselleria 
d'Educació ha posat totes les facilitats per a la 
multinacional alemanya; de fet, ja els ha cedit 
les instal·lacions del Complex Educatiu de Xest 
perquè comencen a formar els professors 
que donaran classe a 400 alumnes en quatre 
famílies professionals. La divisió docent de 
Volkswagen estarà a Xest, de manera temporal, 
fins que es construïsca el Campus Battery de 

implantació dels cicles formatius comporta 
l’acord de la Conselleria i els centres, sempre 
havent tingut en compte l'anàlisi feta pels 
consells territorials d’FP», per a concloure 
amb l’afirmació que en aquest fòrum «estem 
representats tots els agents socials».  

L’altra cara de la moneda és que 
l’electrificació i els canvis en la mobilitat dels 
ciutadans han generat una destrucció de llocs 
de treball en totes les factories de cotxes del 
món (en les grans urbs l’automòbil ja no és una 
prioritat per a moure’s i fer trajectes curts). 
Paco González, portaveu nacional del Sindicat 
de Treballadors del Metall-Intersindical 
Valenciana, recorda que dels 5 vehicles que 
es fabricaven en Ford Almussafes, tres ja no 
es produeixen. «L’empresa ha anunciat que es 
faran dos cotxes elèctrics a partir de 2026», 
apunta González, que lamenta que en els 
darrers anys 2.000 persones han perdut el lloc 
de treball en la planta valenciana de Ford.

L’automòbil, com a eix econòmic de la societat 
occidental, ha aconseguit en terres valencianes 
que desenes d’instituts oferisquen cicles 
formatius lligats a les quatre rodes. Amb la 
revolució del motor elèctric, l’adaptació és una 
realitat i l’arribada de la planta de bateries 
de Volkswagen a Sagunt és un repte per als 
instituts de la zona. Gemma Pérez, directora 
del Centre Integrat Públic d’FP La Laboral de 
Sagunt, entén que «oferir més FP a Sagunt 
complementa les necessitats formatives 
de l’entorn socioproductiu» i assegura que 
entre els tres centres de la ciutat «donaran 
resposta a la varietat d’empreses que s’hi 
instal·laran a curt termini». A més, explica que 
el professorat ja s’està actualitzant en aquells 
continguts previstos en les classes i que es 
contractaran especialistes perquè s’incorporen 
als cicles. Respecte a si l’empresa privada 
condiciona en excés la implantació de cicles 
formatius, Gemma Pérez remarca que «la 

La Conselleria d'Educació 
ha posat totes les facilitats 
per a la multinacional 
alemanya; de fet, ja els ha 
cedit les instal·lacions del 
Complex Educatiu de Xest
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És més del doble de les signatures 
necessàries perquè es tramite en les Corts 
Valencianes la iniciativa legislativa popular 
presentada pel Sindicat el passat mes de juliol

necessàries, una vegada ha acabat el termini 
de huit mesos per a arreplegar-ne. STEPV 
vol agrair a totes les persones fedatàries que 
han estat recollint signatures des de Vinaròs 
fins a Pilar de la Foradada durant aquests 
mesos, per tal que les ràtios d’alumnat en els 
centres educatius no universitaris baixen a 20 
alumnes per aula.

Actualment, les ràtios estan fixades en 25 
alumnes/aula en Infantil i Primària, a 30 en 
Secundària, a 35 en Batxillerat i en les EOI i 
a 30 en FP. La proposta del Sindicat és reduir 
a 20 alumnes per aula en totes les etapes i, 
com a molt a 25 en el Batxillerat i Formació 
Professional.

bon exemple. Març i abril estan sent els 
mesos més secs des que n'hi ha registres 
i les temperatures estan molt per damunt 
de la mitjana. Aquesta setmana s’esperen 
temperatures més pròpies del mes de juliol 
que del final d’abril.

Per això, el Sindicat ha presentat la 
proposta que adjuntem a la Conselleria 
d’Educació perquè arbitre un protocol 
urgent per a fer front a aquesta situació 
i establisca les mesures oportunes per 
a reduir l’estrés tèrmic en els centres 
educatius.

Aquesta és la raó per la qual la 
proposta es divideix en dos blocs de 
mesures: estructurals (durant tot el curs) i 

E l passat 25 de juliol de 2022, STEPV 
va presentar una iniciativa legislativa 
popular (ILP) per la reducció de les 
ràtios d’alumnat en l’ensenyament 

públic no universitari. Una vegada acceptada 
per les Corts Valencianes, en setembre va 
començar el període de recollida de signatures 
que finalitzava el 8 de juny de 2023.

El Sindicat ha presentat a les Corts 
Valencianes 23.108 signatures recollides 
durant aquests mesos, més del doble de les 

E l Sindicat va traslladar a la Conselleria 
una proposta de protocol per fer front a 

les altes temperatures, especialment a final 
del curs i al mes de setembre

Aquesta proposta també té en compte les 
diferents proves que es realitzen durant els 
mesos de juny, juliol i setembre. En concret, 
les oposicions i les proves unificades de 
certificació (PUC) de les EOI.

STEPV, conscient que el canvi climàtic 
està incrementant les temperatures al 
nostre país, va fer arribar a la Conselleria 
d’Educació a la primeria d’abril una proposta 
per a reduir l’impacte de la calor en els 
centres educatius. La crisi climàtica és 
una realitat i aquests mesos en són un 

D’aquesta manera el professorat podrà 
atendre molt millor l'alumnat i donar 
compliment a l’atenció tan individualitzada 
com siga possible, tal com marca la normativa 
d’inclusió educativa en vigor.

Durant els dos cursos de pandèmia va ser 
possible aplicar aquestes ràtios de 20 alumnes, 
una de les mesures més ben valorades pel 
conjunt del professorat. Però, una volta acabat  
el seguiment de les mesures condicionades 
per la pandèmia, s’ha tornat al que estableix 
la normativa. STEPV considera que és 
perfectament possible que es continue aplicant 
en el futur. Amb tot, en la proposta de llei 
plantejada, es dona un termini de 3 anys perquè 
els centres educatius puguen adequar les seues 
instal·lacions, si cal, a la ràtio de 20 alumnes.

Aquesta ILP, l’haurà de gestionar el nou 
govern sorgit de les eleccions autonòmiques del 
28 de maig. STEPV insta el nou govern i el conjunt 
dels partits que conformen les Corts Valencianes 
després de les eleccions del 28M que tramiten i 
aproven la llei, ja que millorarà l’atenció que rep 
el nostre alumnat en les etapes no universitàries 
de l’ensenyament al País Valencià. 

conjunturals (davant les proves que es duen 
a terme en els mesos de més calor).

El Sindicat ha demanat una mesa 
sectorial específica per a tractar aquesta 
problemàtica i impulsar les mesures de 
climatització necessàries en els centres 
educatius.

És molt important iniciar aquestes accions 
al més prompte possible perquè la salut del 
nostre alumnat i del professorat, així com de 
les persones que participen de les oposicions 
o de les proves PUC, es pot veure afectada, 
com ja va passar el curs passat.

Esperem que la Conselleria convoque 
la Mesa Sectorial al més prompte possible 
i es prenguen les mesures necessàries 
per a garantir el benestar de la comunitat 
educativa abans que siga massa tard.

El Sindicat també recorda les mesures 
que es poden dur a terme davant les onades 
de calor, que tenim recollides en la secció de 
notícies de la nostra web.

ACCIÓ SINDICAL

E l Partit Popular ha sigut la primera 
força en les eleccions del passat 28 de 

maig. És el partit que té la responsabilitat 
d'assumir la negociació d'un nou govern 
que, encara que a hores d'ara no està definit, 
inclourà la cogovernabilitat amb l'extrema 
dreta. Aquest fet comportarà un elevat 
ingredient de tensió en la política valenciana 
i, particularment, per les declaracions fetes 
fins ara en l'educació valenciana.

El Partit Popular haurà de definir quin és 
el seu paper en la gestió de la Conselleria 
d'Educació. O disposa d'una política pròpia 
sobre la gestió educativa o es converteix 
en ostatge del simplisme ideològic de 
l'extrema dreta. I dins del mateix PP, haurà 
de decidir quin és el PP que vol ser, el dels 
primers anys de l'anterior període en la 
Generalitat o el de la deriva autoritària 
dels darrers anys, en especial de l'etapa 
convulsa de Font de Mora. 

De 1995 a 2015, durant vint anys 
el Partit Popular va governar en la 
Conselleria d'Educació. La seua arribada 
va vindre precedida per una situació també 
conseqüència d'un pacte, el pacte del 
pollastre, amb una Unió Valenciana que 
també anunciava conflicte, en especial en 
àmbits com l'educatiu.

Aquells primers anys, però, a més 
d'algunes decisions per a la galeria, van ser 
una mostra dels verdaders interessos polítics 
que hi havia al darrere, de què destacava 
l'augment de la concertació de l'ensenyament 
en els nivells no obligatoris.

Però també van ser anys en què, des de 
l'enorme distància amb la majoria sindical 
del sector, va haver-hi un fluid procés 
negociador i es van produir importants 
acords com en les plantilles d'infantil i 
primària (les més avançades de tot l'Estat) 
o les de secundària, a més d'altres, com 
la millora del complement específic, dels 
càrrecs dels centres, del professorat 
interí, etc. En aquest tram, van destacar 
consellers com Fernando Villalonga, 
Marcela Miró, un desconegut Francisco 
Camps, Manuel Tarancón o González Pons, 
que vam mostrar la cara més dialogant. 
Com també va passar amb l'etapa inicial 
de Font de Mora fins que es va tòrcer, 
i va encetar l'etapa més bel·ligerant i 
conflictiva des de la gran vaga de 1988. 
Una bel·ligerància amb tota la comunitat 
educativa, però que va adquirir el punt més 
àlgid amb l'intent de persecució de l'STEPV. 

Amb el pas dels anys, aquesta política 
es va reconduir, però mai va tornar a la 
normalitat en la coexistència dels primers 
anys.

En aquests vint anys, STEPV va fer el 
mateix que havia fet en els anys anteriors 
amb el PSOE o, després, amb Compromís-
PSOE: exercir la seua autonomia i encarar la 
negociació sobre els drets laborals o sobre la 
gestió educativa amb normalitat, però també 
amb la discrepància i la mobilització en altres 
moments. Van ser anys de grans acords i 
també de grans desacords.

Ara es tracta de saber quin serà el PP que 
governarà en l'avinguda de Campanar. 

Nosaltres estarem on sempre hem estat.

QUIN PP?
EL MORTER

Joan Blanco

STEPV PRESENTA MÉS DE 23.000 SIGNATURES 
A LES CORTS VALENCIANES PER LA BAIXADA 
DE LES RÀTIOS EN L’ENSENYAMENT

STEPV TRASLLADA A LA CONSELLERIA UNA  
PROPOSTA PER A FER FRONT A LES ALTES TEMPERATURES
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L’acord inclou la majoria de propostes 
presentades pel Sindicat i suposarà un 
increment de vora 5.000 docents

del PAS i PDI. Igualment, el Sindicat estarà 
atent a l’aplicació de la LOSU.

4. En el conjunt del sistema educatiu, el 
Sindicat continuarà vigilant la salut i la 
seguretat laboral de les treballadores i 
treballadors i es mantindrà ferm en l’avanç 
de l’ensenyament en valencià i no tolerarà 
cap retrocés en aquest àmbit.

Per tot això, quan es configure el nou 
govern, el Sindicat mantindrà totes aquestes 
propostes en totes les meses de negociació 
i de representació on està present: Mesa 
Sectorial d’Educació, juntes de Personal Docent 
No Universitàries, comités de Seguretat i 
Salut Laboral, Mesa Sectorial d’Universitats, 
juntes de PDI i PAS, comités d’Empresa de les 
universitats, etc. En aquest sentit, STEPV insta 
la força política que ha obtingut la majoria, 
el Partit Popular, perquè respecte i potencie 
aquests marcs de representació i negociació de 
la comunitat educativa.

El XIV Congrés de STEPV defensa plenament 
la professionalitat del professorat valencià 
que dia a dia treballa per fer tirar avant 
l’alumnat, abans, durant i després d’una crisi 
fortíssima generada per la pandèmia de la 
COVID-19. En aquest sentit, esperem que no 
es produïsca cap ingerència ni amenaça a 
la seua professionalitat ni que es qüestione 
la magnífica faena que desenvolupa el 
professorat valencià.

Finalment, emplacem els futurs 
responsables de la Conselleria d'Educació a 
treballar per donar solucions als reptes de 
l'ensenyament valencià.

L’ 11 de juny, al XIV Congrés de STEPV 
celebrat a la ciutat de València, els delegats 

i delegades van aprovar la resolució següent:
STEPV davant el canvi de govern a la 
Generalitat Valenciana

Pendents encara de la configuració del nou 
govern sorgit de les eleccions autonòmiques 
del 28 de maig i a l’espera de conéixer el nou 
equip que gestionarà la Conselleria d’Educació, 
el XIV Congrés de STEPV, celebrat a València 
entre el 9 i l’11 de juny de 2023, vol fer les 
consideracions següents:
1. El Sindicat continuarà defensant i treballant 

per la millora de les condicions laborals del 
professorat, la reducció de la burocràcia, 
el manteniment dels increments de 
les plantilles docents, la gratuïtat de 
l’ensenyament, els avanços en inclusió 
educativa, l’impuls a la construcció de 
nous centres i la millora dels actuals, el 
manteniment d’unitats en l’arranjament 
escolar, la consolidació i l’estabilitat del 
professorat interí, etc.

2. Igualment, continuarà lluitant per la 
reducció de les ràtios (el 7 de juny vam 
presentar més de 23.000 signatures de la 
ILP per a la baixada de ràtios a les Corts 
Valencianes) i per un model que situe 
l’escola pública en l’eix central del sistema 
educatiu.

3. En l’àmbit de les universitats, STEPV 
continuarà treballant pel conveni col·lectiu 
de personal laboral, la lluita contra la 
precarietat, la millora del finançament de 
les universitats i de les condicions laborals 

iniciat una campanya de reclamacions 
individuals per exigir l’abonament dels triennis 
i sexennis del personal afectat, abans que es 
complisquen els quatre anys de la signatura 
de l’acord, ja que la llei estableix que només 
es poden reclamar les retribucions no 
abonades dels darrers quatre anys.

En el web del Sindicat podeu trobar 
aquestes reclamacions.

STEPV  ha iniciat una campanya per a 
reclamar el compliment de l’acord de 2019 
que permetia el cobrament dels triennis i 
sexennis des del mes de gener de 2020 al 
funcionariat en pràctiques del curs 2019/20. 

Quasi quatre anys després de la signatura 
d’aquell acord la Conselleria no ha abonat 
aquests conceptes retributius, malgrat les 
promeses de fer-ho. Per això, STEPV ha 

RESOLUCIÓ DEL XIV CONGRÉS DE STEPV 
DAVANT EL NOU GOVERN SORGIT DEL 28M

CAMPANYA DE RECLAMACIONS DELS 
TRIENNIS I SEXENNIS DEL FUNCIONARIAT 
EN PRÀCTIQUES DEL CURS 2019/2020

 � Increment de les hores de tutoria, com 
a mínim 3 hores en cada curs d’ESO i no 
només en 1r ESO com proposava inicialment 
la Conselleria. També s’ha acceptat que 
la tutoria d’FP Bàsica tinga 3 hores. En 
Batxillerat i la resta d’FP la tutoria serà 
de 2 hores, tot i que el Sindicat reclamava 
incrementar-les també a 3 hores com a 
mínim.
 � Reducció de la ràtio d’alumnat per a 
orientació educativa. La Conselleria ha 
proposat passar de 700 alumnes a 500 
alumnes per orientador/a. STEPV n'ha 
proposat 350 i, finalment, ha quedat la cosa 
en 400.
 � Increment de les hores per a les 
coordinacions.
 � Increment de les hores de dedicació en 
FP als projectes de metodologies actives, 
recollides en les 2 h d’increment
 � En FP, millora de l’atenció de l’alumnat amb 
necessitats específiques de suport educatiu, 
que comptarà amb la dotació horària 
necessària segons els perfils de l’alumnat.

Tot i que s’han quedat algunes 
reivindicacions pendents, o insuficients, com 
les plantejades pel professorat de Francés i 
Tecnologia, el Sindicat ha considerat que, en 
conjunt, és un bon acord, que reforça l’atenció 
del nostre alumnat.

En totes aquestes etapes també es preveu 
un increment de les hores de dedicació dels 
equips directius.

Un altre aspecte que STEPV va proposar, 
i que ha sigut determinant per aconseguir 
l’increment dels vora 5.000 docents més en 
dos cursos, va ser la proposta, acceptada 
per la Conselleria, d’aplicar les plantilles 
progressivament, perquè en un principi 
s’estava elaborant la proposta d’acord amb 
els pressupostos de 2023. En aplicar-ho 
progressivament en dos cursos, s’ha 
incrementat el nombre de llocs de treball que 
es crearan, ja que també es tindrà en compte 
el pressupost de 2024, fet que va comptar 
amb el vistiplau de la Conselleria d’Hisenda.

E l passat 5 d’abril STEPV va signar l’acord 
que avala la nova normativa de plantilles 

d’Infantil i Primària i, el 19 de maig, també 
va signar l’acord pel que fa a les plantilles de 
Secundària i FP.

En ambdós casos, la Conselleria va 
acceptar pràcticament totes les esmenes 
presentades pel Sindicat. En total, 
s’incrementarà en vora 5.000 docents en 
els pròxims dos cursos, 3.000 en Infantil i 
Primària i més de 1.900 en Secundària i FP.

En el cas d’Infantil i Primària, s’incorpora 
l’educador/a en cada unitat d’Infantil 
2-3 anys; s’incrementa el professorat de 
Pedagogia Terapèutica i s’incorporen els 
centres amb particularitats (UECO, motòrics, 
Educació Especial, singulars) que no estaven 
previstos en el primer esborrany.

Altres propostes inicials amb què el 
Sindicat no estava d’acord s’han minimitzat, 
com la catalogació amb el B2 d’anglés 
d’entre un 20% i un 25% dels llocs de 
treball, que s’ha reduït a un 10%. STEPV 
considera que s’ha d’incrementar la plantilla 
de professorat d’anglés per atendre el 
plurilingüisme i evitar que recaiga sobre la 
resta de professorat. Tot i que es manté la 
catalogació de places en anglés, aquesta 
s’ha reduït al mínim.

Igualment l’elecció de la especialitat per 
un lloc de treball s’ha reduït al màxim, i es 
limitarà a un per a la major part dels centres. 
Aquesta elecció de perfils ja es produïa en 
el PAM i el Sindicat considera que és millor 
tindre plantilles completes i estables que 
determinar llocs de catàleg que poden variar i 
comportar desplaçaments o supressions.

Quant a Secundària, respecte a la proposta 
inicial, s’han incorporat bona part de les 
esmenes presentades pel Sindicat, com són:
 � Increment de les hores previstes per a 
permetre desdoblaments, agrupaments 
flexibles, etc., que ara serà de 5 hores per 
grup.
 � Increment de les hores previstes de 
dedicació a les coordinacions.

STEPV SIGNA ELS ACORDS DE PLANTILLES 
D'INFANTIL I PRIMÀRIA I DE SECUNDÀRIA I FP

ACCIÓ SINDICAL
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PARALITZACIÓ DEL PROJECTE DE LLEI 
D’ENSENYAMENTS ARTÍSTICS SUPERIORS 
I D’ORGANITZACIÓ I EQUIVALÈNCIES DELS 
ENSENYAMENTS ARTÍSTICS PROFESSIONALS

EL TEMPIR, STEPV I ESCOLA VALENCIANA REGISTREN EN 
LA CONSELLERIA LES SIGNATURES PER A LA RETIRADA DEL 
DECRET D'HOMOLOGACIÓ DEL C1 DE VALENCIÀ EN EDUCACIÓ 

L’STEPV, PER UN TRACTE EQUITATIU I DIGNE DE TOT EL PROFESSORAT D’FP

D esprés de dècades a l’espera d’una 
llei que situara els Ensenyaments 
Artístics Superiors (EAS) on els 
correspon, en novembre de 2022, 

per fi, el Ministeri d’Educació i FP presentava 
un document  base com a avantprojecte de 
llei. Un document que, tal com va lamentar el 
Sindicat, no havia comptat amb la participació 
del professorat i dels seus representants 
legals. A partir d’aquell moment, tot ha anat 
evolucionant d’una manera precipitada fins que 
el passat 29 de maig es dissolgueren les Corts 
i va quedar paralitzada la tramitació legislativa.

Durant tot aquest període, el Sindicat no 
ha deixat de presentar esmenes. Algunes 
d’aquestes s’hi han incorporat, però les 

L es tres entitats, l’Associació Cívica per la 
Llengua El Tempir, STEPV-Intersindical 

Valenciana i Escola Valenciana-Federació 
d’Associacions per la Llengua van iniciar una 
campanya virtual de recollida de signatures 
per exigir la retirada del Projecte de decret del 
Consell, pel qual es regula el reconeixement 
de la competència lingüística de valencià per 
a l’homologació dels estudis en el sistema 
educatiu valencià, que està en tramitació.

Aquesta campanya va adreçada sobretot al 
professorat de l’àrea de valencià dels centres 
educatius del nostre país, que ha respost 
majoritàriament amb la seua signatura. En 
total han signat 840 docents de Valencià, que 
representa el 60% del professorat d’aquesta 
assignatura.

És evident que la majoria del professorat 
que ha de posar en pràctica la mesura 
regulada per la proposta de decret 
d’homologació s’hi oposa clarament. Recordem 
que el decret regula que l’alumnat que aprove 
amb un 7 o més l’assignatura de Valencià en el 
Batxillerat obtinga el C1 de Valencià.  

L a recent classificació en tres cossos 
diferenciats (Secundària, Sectors 
Singular i PTFP en extinció) i en dos 

nivells de classificació (A1 o A2), posa de 
manifest la falta de criteris i la incoherència 
en la valoració del treball docent, ja que tot 
aquest professorat té la mateixa jornada 
laboral i les mateixes responsabilitats.

El Sindicat denuncia aquesta discriminació 
salarial i professional que afecta milers de 
docents de Formació Professional al nostre país. 
Actualment, s’està tramitant la integració en el 
cos A1 del professorat tècnic d’FP amb titulació 
universitària, però s’exclou el professorat interí 

més importants, com ara les referides a la 
investigació i la seua regulació, a l’equiparació 
dels EAS als estudis universitaris o al fet que 
l’organització dels programes de doctorat 
recaiga en els centres EAS, continuen sense 
resoldre’s de manera correcta.

Tot i que ara hem de veure primer què 
passa amb aquest projecte de llei en funció del 
govern resultant de les eleccions convocades 
per al 23 de juliol, en la darrera redacció oficial 
quedaven moltes inconcrecions que s’havien de 
definir en els desenvolupaments reglamentaris 
posteriors.

Entre altres, la creació de quatre nous 
cossos docents, declarant a extingir tots els 
existents (tret del cos de mestres de taller):

Les tres entitats es mostren satisfetes del 
resultat de la campanya i insten la Conselleria 
d’Educació i el conjunt del Govern valencià a 
retirar el decret.

Recordem les 10 raons per les quals les 
tres entitats promouen la retirada del decret 
d’homologació:
1. La proposta de decret, tal com es va 

evidenciar en la Mesa Sectorial d’Educació 
del passat 31 de gener, respon a un pacte 
polític entre la Conselleria d'Educació i 
Funció Pública per implantar el requisit 
lingüístic en la Funció Pública a canvi 
d’obtindre el C1 en el Batxillerat. No 
es tenen en compte criteris educatius, 
pedagògics, lingüístics o sociolingüístics.

2. No hi ha una avaluació de l’aplicació del 
PEPLI (programa d’educació plurilingüe 
i intercultural), que segons la llei de 
plurilingüisme s’ha de realitzar al cap de 
quatre anys de la seua aplicació, que avale 
aquesta proposta.

3. Es proposa una ampliació de la llei de 
plurilingüisme mitjançant un decret, que 
eleva l’homologació del B2 al C1, quan 

del cos de Sectors Singulars encara que estiga 
en possessió de titulació universitària. Aquesta 
situació genera una profunda inequitat i, per 
tant, molta desmotivació entre els docents, que 
exerceixen una labor essencial per a la formació 
i el desenvolupament de les noves generacions.

El sistema educatiu del País Valencià 
s’enfronta a una divisió injusta i perjudicial dels 
professors de Formació Professional. Mentre 
que el professorat funcionari de carrera que 
està en el grup A1 gaudeix de millors condicions 
laborals i salarials, aquells que, malgrat ser 
funcionari de carrera i interí, no pertanyen 
al grup A1, continuen en el cos A2. Aquesta 

 � En el projecte de llei també queden moltes 
altres qüestions pendents de posteriors 
ordres de desenvolupament, entre les quals 
destaquen les següents:
 �  Implantació de nous ensenyaments 
superiors d’arts audiovisuals.
 � Introducció de la possibilitat d’oferir dobles 
titulacions (article 14).
 � Modalitat d’ensenyaments virtual o mixta 
(article 15).
 � Adopció de mesures de reconeixement de 
l’activitat investigadora i la creació artística, 
però no s’hi regula (article 49).
 � Inclusió de l’estudiantat d’EAS en el sistema 
de beques, aproximant-lo a l’alumnat 
universitari i determinació de l’expedició del 
suplement europeu al títol (articles 47 i 60).
 � Introducció de millores en el règim de 
compatibilitats del professorat de Música i 
Arts Escèniques (disposició final primera).

Finalment, en aquest procés legislatiu hem 
trobat a faltar la participació del CSEA (Consell 
Superior d’Ensenyaments Artístics), òrgan la 
composició del qual STEPV qüestionava i que, 
a més, segons el text de la futura llei, hauria de 
tindre un protagonisme que fins ara no ha tingut.

hi ha altres organismes que ho fan: EOI, 
JQCV i CIEACOVA. L'opció viable perquè 
l'alumnat puga aconseguir acreditar el 
nivell C1 de valencià és presentar-se a una 
prova específica davant els organismes 
competents.

8. Hi ha altres aspectes de la llei de 
plurilingüisme que no s’han desenvolupat 
i que són urgents de desenvolupar, com 
l’atenció a l’alumnat nouvingut o els 
aspectes metodològics i els processos 
d’avaluació de la intervenció didàctica a 
l’aula, com exigeix la mateixa llei.

9. El Batxillerat està orientat a l’accés a la 
universitat. Les proves de les EBAU són 
escrites, per la qual cosa la competència 
oral que exigeix nivells com el C1 de 
Valencià no està garantida ni es demana, 
i menys amb unes ràtios d’alumnes com 
les que tenim actualment als instituts. A 
més, tampoc en l'EBAU es demana una 
competència escrita equivalent a la del C1. 
Tot són contradiccions.

10. En definitiva, aquest decret repercuteix 
negativament en el prestigi social del 
valencià, i no contribuirà al seu ús social, 
aspecte sobre el qual cal una intervenció 
real i urgent per a evitar el greu retrocés 
social del valencià. De fet, només cal veure 
què ha passat en altres territoris del nostre 
domini lingüístic on s'han aprovat mesures 
semblants i els resultats han sigut ben 
negatius per a la llengua.

integrat en Secundària, quan fins ara no era 
un requisit. Hi ha centenars de persones en 
aquesta situació que fins ara podien treballar i 
que ara veuen perillar la seua continuïtat.

És fonamental establir criteris objectius 
i transparents per a la classificació del 
professorat, sense discriminació ni exclusions. 
Per això sol·licitem l’equiparació de tots els 
docents de Formació Professional al grup A1.

El futur de les aules de Formació 
Professional del País Valencià està en joc.  
Instem les administracions a sentir les 
nostres reivindicacions per a construir un 
sistema educatiu just i equitatiu, en què el 
professorat puga desenvolupar la seua labor 
de manera efectiva i l’alumnat reba una 
formació de qualitat que els permeta afrontar 
els reptes del futur.

 � Cos de professorat d’EAS (s’hi podrà integrar 
qui acredite haver treballat cinc cursos en 
els ensenyaments superiors o, de manera 
simultània, en professionals i superiors 
durant els cinc cursos anteriors a l’entrada 
en vigor de la llei).
 � Cos de catedràtics i catedràtiques d’EAS 
(acreditar el títol de doctor/a, 10 anys de 
transitorietat per a qui no el puga acreditar a 
partir de l’entrada en vigor de la norma).
 � Cos de professorat d’EAS (acreditar haver 
treballat en els EAS).
 � Cos de catedràtics i catedràtiques d’EAS 
(pertànyer al cos de professors d’EAS, 
huit anys d’antiguitat en el cos, tindre el 
títol de grau i superar el procés selectiu 
d’accés).
 � Cos de mestres de taller (podrà integrar-se al 
cos de professors/es, si acredita la titulació 
de grau).
 � Pel que fa al professorat interí, el Ministeri va 
deixar molt clar que no quedava previst en 
aquestes integracions (el Sindicat continua 
demanant que hi siguen inclosos). Per tant, 
s’haurà de negociar en cada comunitat 
autònoma.

a penes s’ha aplicat la llei en el sistema 
educatiu (aquest és el segon curs que 
s’aplica el PEPLI a Batxillerat).

4. El currículum de valencià és molt més 
extens que les competències en comprensió 
i expressió oral i escrita i la mediació 
(MECR), i no està pensat per atendre les 
exigències del MECR. El professorat de 
valencià hauria de prescindir de la majoria 
de currículum per a garantir que el seu 
alumnat obté els nivells recomanats en el 
decret, fet que seria il·legal.

5. Això trasllada al professorat de valencià 
una responsabilitat que no li correspon 
i una pressió terrible davant famílies i 
alumnat. Per posar un exemple: un alumne 
que es mereix un 7 o més en batxillerat 
per l’avaluació de totes les competències 
pròpies del curs, però que no arriba a 
aquesta nota en les competències establides 
pel MECR (per exemple, l’expressió oral o 
l'expressió escrita), quina nota li haurà de 
posar el docent, conscient que obtindrà un 
C1 si li posa un 7 quan realment no compleix 
els requisits del MECR?

6. L’aplicació de la mesura serà molt diferent 
segons la comarca i la titularitat del centre. 
Això comportarà greuges comparatius i 
pràctiques discriminatòries entre centres 
de tota mena.

7. No és responsabilitat de Secundària 
i Batxillerat homologar o acreditar 
competències lingüístiques, per a això 

disparitat de tracte crea una desmotivació i una 
falta de reconeixement cap als docents, la qual 
cosa afecta directament la qualitat de l’educació 
que s’imparteix en les aules.

El professorat interí, que representa 
una part important del sistema educatiu, es 
troba en una posició encara més vulnerable. 
Depenent de l’especialitat, se’ls assignarà el 
grup A1 o el grup A2, la qual cosa genera una 
inestabilitat i una falta de perspectiva a llarg 
termini en la seua carrera professional. A més, 
el professorat interí que no posseïsca titulació 
universitària no podrà continuar treballant 
en un futur en les 19 especialitats que s’han 
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LLEI ICETA

aconseguir que, finalment, el reial decret llei 
Iceta incorporara el concurs de mèrits en 
el tràmit parlamentari, que va donar lloc a 
l’anomenada llei Iceta, en desembre de 2021. 

El concurs de mèrits ha comptat amb 
el rebuig d’altres sindicats presents en les 
meses de negociació amb el ministeri i 
en els territoris, fonamentalment per part 
dels sindicats que van pactar l’acord amb 
el ministre Iceta per convocar oposicions i 
que, al cap de tres anys, cessara el personal 
interí. Un concurs de mèrits que qualificaven 
d’impossible d’implantar i d’il·legal, malgrat 
estar recollit ni més ni menys en la llei de 
l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic. 

Tanmateix, la llei manté l’acomiadament al 
cap de 3 anys que, de moment, no s’ha regulat 
en educació.

Poc després, el Ministeri d’Educació 
establia, mitjançant un reial decret, el barem 
de mèrits que tots els territoris havien 
d’aplicar en les respectives convocatòries. La 
Confederació de STES va presentar un recurs 
per no estar d’acord amb la limitació a 10 anys 
del còmput de l’antiguitat, la puntuació de les 
oposicions a partir de 2012 o la no valoració 
de la capacitació en valencià o el diploma de 
mestre, entre altres coses. Aquest recurs està 
previst que es resolga a principis de juliol.

En setembre de 2022 es va negociar la 
convocatòria del concurs de mèrits al País 
Valencià. També les places que s’ofertarien. 
Cal dir que el nostre territori ha sigut un dels 
que més places ha tret atenent les disposicions 
addicionals sisena i huitena de la llei Iceta, 
que estableixen quines són les places que 
s’han d’oferir. En aquella negociació STEPV ja 
va advertir que es perdrien places si només 
s’establia la possibilitat de renunciar una 
vegada en cas d’obtindre plaça en més d’una 
especialitat del mateix cos. El Sindicat va 

UNA MICA D’HISTÒRIA
En 2016 STEPV va iniciar una campanya 
perquè s’aplicara l’article 61.6 del TREBEP 
que estableix un concurs de mèrits com a 
sistema d’ingrés extraordinari a la Funció 
Pública. Amb la sentència del 19 de març 
de 2020 del Tribunal de Justícia de la Unió 
Europea que reconeixia la situació de frau 
de llei de milers d’interins i interines del 
conjunt de la Funció Pública i que, a més, 
valorava que el sistema de concurs oposició 
no era pertinent per a solucionar l’abús de la 
temporalitat, el govern espanyol va regular 
un reial decret llei en juliol de 2021, segons 
el qual es convocarien oposicions massives 
per a resoldre la temporalitat interina. A 
més, s’establia que el personal interí només 
podria treballar tres anys i, posteriorment, 
seria cessat per evitar la situació d’abús 
de la temporalitat. Recordem que aquest 
reial decret llei va ser fruit d’un acord de 
l’aleshores ministre de Funció Pública, Miquel 
Iceta, i dels sindicats CCOO, UGT i CSIF. Aquest 
reial decret llei, l’anomenat decret Iceta, es va 
aprovar amb el compromís que es tramitara 
en les Corts espanyoles com a llei. 

En conéixer aquest acord, Intersindical 
Valenciana i la Confederació de STES, de les 
quals forma part STEPV, i altres sindicats de 
tots els territoris de l’Estat, van iniciar una 
sèrie de mobilitzacions durant els mesos 
de tramitació en les Corts per exigir la 
consolidació del personal interí sense passar 
per uns processos d’oposicions que, segons 
la sentència del TJUE, no garantien aquesta 
consolidació. Aquestes mobilitzacions van 

si la resolució dels recursos són favorables i 
impliquen que la persona recurrent obtinga 
plaça. La resolució d’aquests recursos no té 
data concreta, però previsiblement no seran 
resolts fins a ben entrat el curs que ve.

És per tot això que STEPV va convocar una 
concentració el passat 23 de juny a les portes 
de la Conselleria d’Educació per exigir que no 
es perda cap plaça i denunciar la problemàtica 
que es pot generar per no resoldre a temps el 
recursos d’alçada.

VALORACIÓ FINAL
Tot i que el concurs de mèrits dissenyat pel 
Ministeri d’Educació no era el que el Sindicat 
defensava i, a pesar de  tots els problemes 
esmentats (errades en la baremació, no 
resolució dels recursos a temps, places 
desertes, etc.), STEPV continua defensant 
el concurs de mèrits com a fórmula per a 
solucionar la problemàtica de la temporalitat 
en el sector públic. Encara quedaran milers de 
docents interins, molts en abús de temporalitat, 
que no han sigut seleccionats en els processos 
d’estabilització. El Sindicat es compromet a 
continuar defensant la seua continuïtat en 
el treball i la seua consolidació i continuarà 
lluitant perquè l’amenaça del cessament al cap 
de tres anys no s’aplique mai.

Contra els qui es pensaven que no era 
possible un concurs de mèrits o que era il·legal, 
s’ha imposat la mobilització i la voluntat política 
d’alguns partits en les corts espanyoles que 
han permés que finalment es regulara.

Enhorabona a totes les persones 
seleccionades. Les persones que no ho heu 
aconseguit aquesta vegada compteu amb 
el Sindicat per a continuar amb la lluita 
per l’estabilització i la consolidació del 
professorat interí.

demanar que s’establira un mecanisme de 
recuperació de les places perquè no té sentit 
convocar un procés d’estabilització que permeta 
la pèrdua de places. La Conselleria va explicar 
que el Ministeri no admetia més repesques 
de places. En canvi, Andalusia i Balears sí 
que van regular en les seues convocatòries la 
possibilitat de recuperar places després de la 
publicació de les adjudicacions definitives.

A mesura que es van anar publicant les 
llistes de baremacions, el Sindicat va desplegar 
una intensa activitat per assessorar totes les 
persones que reclamaven les baremacions per 
diferents errades detectades. Es van atendre 
centenars de persones i, en molts casos les 
reclamacions van ser ateses i modificades 

en les llistes definitives. Així i tot, continuen 
havent-hi errades, especialment en el còmput 
de l’antiguitat total, que ha esdevingut el criteri 
de desempat.

D’altra banda, els recursos a les llistes 
provisionals de persones seleccionades no 
s’han resolt abans de la publicació de les 
llistes definitives, per la qual cosa es poden 
produir canvis a futur en els llistats definitius, 

BALANÇ DEL PROCÉS 
D'ESTABILITZACIÓ: 
UN CONCURS DE MÈRITS 
AMB LLUMS I OMBRES

A mesura que es van anar 
publicant les llistes de 
baremacions, el Sindicat 
va desplegar una intensa 
activitat per assessorar totes 
les persones que reclamaven 
les baremacions per diferents 
errades detectades



22 ALLIOLI 289 / JULIOL 2023

EL MENJADOR ESCOLAR  
QUE SOMIEM: NUTRITIU, JUST  

I ARRELAT AL TERRITORI
PER UNS MENJADORS ESCOLARS MÉS SOSTENIBLES
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quilomètrics que provenen de llocs allunyats. 
Per això, és habitual trobar en els menús 
amanides amb tomaca i cogombre en els 
mesos de fred, salses típiques d’estiu en el 
mes de novembre, fruites que no s’adapten a 
l’època adequada o llegums que provenen dels 
Estats Units o de l’Argentina. I passa el mateix 
amb els peixos –la major part congelats en 
alta mar–, la carn o els productes làctics que 
conformen el menú escolar.

A banda d’això, en els menjadors escolars 
s’acostuma a abusar del consum de carn, està 
present quasi tots els dies. Moltes vegades, a 
més, se serveix en forma de derivats carnis, 
com hamburgueses, llonganisses o embotits, 
que no són precisament carn de la millor 
qualitat. Hem de pensar que, quan en un menú 
hi ha excés d’un aliment, és perquè en falta 
d’un altre, i aquesta carència sol estar en les 
verdures fresques, els llegums o la fruita, que 
són els aliments que podrien reduir moltíssim 
la petjada ecològica d’aquests menús escolars.

Enfront d’aquesta realitat, hem de posar 
en valor que al País Valencià tenim un 
marc regulatori dels menjadors escolars 
que pot contribuir a avançar en termes de 
sostenibilitat. Per una banda, tenim la Guia 
de Menús Escolars, elaborada en 2018 per 
la Conselleria de Sanitat, on s’especifica la 
composició idònia dels menús, les racions 
mensuals per grups d’aliments, els gramatges 
dels plats i una sèrie de recomanacions per 
configurar els menús escolars que inclouen 
criteris de sostenibilitat i de salut. Per altra 
banda, tenim el Decret 84/2018, que obliga 
que almenys un 3% dels aliments destinats a 
la restauració col·lectiva han de ser productes 
ecològics i que un 40% de les fruites i 
hortalisses han de ser fresques, de temporada 
i de proximitat.

territori. Vos podeu imaginar quin impuls 
suposaria per al sector primari local si en 
aquests menjadors escolars s’apostara 
per una alimentació de proximitat i 
agroecològica? Probablement els problemes 
de milers de llauradors i llauradores se 
solucionarien perquè tindrien un lloc perfecte 
per a introduir les seues collites a preus més 
justos. Aquesta mesura, a més, els ajudaria a 
treballar fora de la lògica capitalista que tant 
els ofega.

Estem en un moment greu de crisi 
ecosocial i canvi climàtic, cada vegada patim i 
som més conscients del seu impacte. I és per 
això que no ens podem quedar sumides en la 
inacció. Les possibilitats del menjador escolar 
per fer front a aquestes problemàtiques 
són immenses, ja que des de la restauració 
col·lectiva es poden fer canvis cap a un model 
alimentari més compatible amb la vida en 
el planeta. Mesures com introduir aliments 
locals, fugir dels aliments ultraprocessats, 
apostar per una cuina casolana i basada en 
producte fresc i de temporada o reduir el 
consum de carn, són algunes propostes que 
ajudaran a avançar en aquest camí des dels 
menjadors escolars.

Tampoc podem oblidar el component 
educatiu que ha de tindre aquest espai. 
Durant el migdia, la xicalla passa moltes 
hores que podrien aprofitar-se per a introduir 
conceptes com la sobirania alimentària, la 
ecodependència, els efectes per a la salut de la 
nostra alimentació, així com donar a conéixer 
els impactes socials i ambientals del nostre 
model de consum.

Amb tot, la realitat que ens trobem en 
els menjadors actuals és molt diferent. La 
immensa majoria d’aliments que s’hi serveixen 
no són frescos ni de temporada. Són aliments 

Equip de Justícia 
Alimentària a València

E l menjador escolar és un servei 
fonamental que garanteix la 
conciliació de les famílies i que pot 
ser una peça clau en la lluita contra 

les desigualtats. És un servei que hauria de 
servir per a garantir l’accés a una alimentació 
de qualitat per a totes les persones, 
especialment les famílies més vulnerables. 
Però, més enllà de ser un camí que afavoreix 
la democratització de la bona alimentació i 
el fet d’assegurar el dret a una alimentació 
adequada, també podria ser una gran palanca 
per a dinamitzar les nostres comunitats 
rurals i productores d’aliments, si en els 
menjades col·lectives s’utilitzaren aliments 
locals i ecològics.

Tenim al voltant de 1.500 centres 
educatius, on se serveixen aproximadament 
180.000 menjars diaris. D’aquests, 
aproximadament el 74% tenen cuina pròpia, 
situació de base molt adequada per a 
promoure un canvi de model més arrelat al 

També, el nostre model d’elecció del 
menjador és favorable perquè ens permet 
decidir l’empresa de restauració col·lectiva 
que es farà càrrec del servei, any rere any, a 
través d’una decisió que es pren en el consell 
escolar, on està representada tota la comunitat 
educativa. Però generalment, trobem que 
l’alimentació escolar no és una prioritat a les 
escoles i els criteris de selecció d’empreses 
es fan de manera arbitrària i no s’acostuma 
a tindre molta capacitat per discernir entre 
empreses. Normalment, el criteri que més 
pesa, és encara l’oferta econòmica, una 
mesura que acostuma a estar en contra d’una 
alimentació de qualitat.

Per això, ha nascut la Plataforma Escoles 
que Alimenten, una plataforma formada 
per col·lectius, centres educatius, AFES i 
organitzacions que volen transitar cap a un 
menjador escolar més participatiu, sostenible, 
educatiu i just. Des de la Plataforma, volem 
fer incidència per reclamar que l’alimentació 
escolar sostenible ha de ser una prioritat, tant 
per a les administracions públiques, com per a 
les comunitats educatives.

En aquest període de l’any en què s’acosta 
l’últim consell escolar, on s’ha de decidir 
l’empresa de menjador, vos encoratgem a 
tindre en compte tots aquests criteris a l’hora 
de decidir entre una empresa o una altra. És 
important demanar el llistat de proveïdors, és 
important exigir presència de verdura local 
i de temporada en els menús, és important 
impulsar que cada vegada hi haja més 
aliments frescos i agroecològics. Perquè no 
hem d’oblidar que l’alimentació ha de ser bona 
per a la salut, bona per al territori i bona per 
al planeta i que les escoles han de promoure 
la sostenibilitat, no sols des de les aules, si no 
també des del seu menjador escolar.

Més enllà de ser un camí que 
afavoreix la democratització 
de la bona alimentació 
podria ser una gran palanca 
per a dinamitzar les 
nostres comunitats rurals 
i productores d’aliments
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COEDUCART

que exigeix de la responsabilitat de totes les 
persones que intervenen en el món educatiu; 
un compromís per a oferir una educació que 
desenvolupe la igualtat efectiva entre dones 
i homes.

No cal dir que els vaivens ideològics són 
també el referent d’adolescents escolaritzats. 
La importància de la coeducació en aquesta 
etapa educativa és crucial, ja que durant 
aquests anys és on es desenvolupa de manera 
ferma la personalitat i els valors socials i 
morals. Cal continuar, per tant, promovent la 
coeducació per eliminar la jerarquització d’un 
gènere sobre un altre. I és que al costat del 
currículum oficial hi ha un currículum ocult 
que encara transmet actituds i estereotips 
sexistes de manera conscient o inconscient 
i ens els trobem en la realitat educativa 
diàriament. Tot i la pressió que ens puga 
vindre de fora, el paper del professorat i de 
les famílies és fonamental per a aconseguir 
una educació que continga valors basats en la 
igualtat lliures d’estereotips sexistes.

Per a aplicar l’enfocament coeducador, 
és necessari que els centres escolars 

elaboren polítiques i estratègies específiques 
per a l’eliminació de barreres sexistes en 
l’educació i per al foment de la igualtat. 
Aquestes estratègies haurien d’abraçar 
tant l’àmbit curricular com l’extracurricular. 
Això implica dissenyar plans d’estudis i 
materials didàctics no sexistes que mostren 
la realitat i la diversitat de gènere i que 
no reproduïsquen estereotips; com també 
la promoció d’activitats que fomenten 
valors igualitaris i la sensibilització de 
tota la comunitat educativa. En definitiva, 
l’enfocament coeducador cerca una educació 
que promoga la igualtat de gènere i que 
prepare a les futures generacions per a una 
societat més justa, igualitària i equitativa 
quant a oportunitats i drets tant per a homes 
com per a dones.

Així que, tant si plou, com si neva, com 
si ix el sol, els referents femenins i la lluita 
per la igualtat no només no s’esborraran del 
nostre treball diari, sinó que creixeran cada 
dia més amb llavors com aquesta proposta 
de CoEducArt en què l’Àrea de les Dones de 
l’STEPV-Iv es referma a cada pas.

Doncs bé, proposàrem aquesta iniciativa 
CoEducArt amb el convenciment que calia 
traure de l’aula cada activitat que fomenta la 
igualtat i no deixar-les únicament als espais 
comuns de cada centre educatiu on es duen a 
terme magnífiques implicacions. Calia també 
projectar-les a la resta d’escoles, instituts de 
les nostres comarques, i sobretot, mostrar-
les a l’alumnat de la Facultat de Ciències de 
l’Educació, ensenyants del futur.

La finalitat del CoEducArt, com també la del 
popular calendari Temps de Dones. Dones en el 
Temps, que publica el nostre sindicat, pretén 
difondre i conéixer les dones esborrades en 
la història. Es tracta d’una eina molt útil per 
combatre les desigualtats, per a recuperar 
referents d’una història que se’ns ha presentat 
amputada, silenciada. Ja disposem, per tant, 
d’un arxiu que ni les urpes amenaçadores del 
govern entrant esborraran mai. I entre tots i 
totes evitarem que cap dona s’amague sota un 
pseudònim masculí. 

La història tal com ens l’han contada ha 
obviat durant molts segles les contribucions de 
les dones en la cultura, les arts i les ciències, 
tan necessàries per al desenvolupament de la 
humanitat. És per això, que no podem consentir 
cap opressió més com la que ara amenaça 
els valencians i valencianes i treballarem 
braç a braç perquè tant la mostra CoEducArt 
com el calendari de les Dones promoguen el 
coneixement, perquè la història brille amb 
la llum de les dones fins ara apagada per la 
misogínia i la dominació.

Des de l’STEPV continuarem treballant 
perquè les dones siguen també referents en 
totes les disciplines. El sistema educatiu és 
clau en la socialització de la ciutadania i és 
el mitjà per a poder aconseguir la igualtat 
d’oportunitats, tracte i condició per a totes i 
tots. Si tenim en compte que en les etapes 
obligatòries transita la totalitat de la població, 
l’educació és un potencial evident per avançar 
en valors democràtics i drets humans. 
L’escola pública coeducadora és un mitjà per a 
obtindre-ho.

Malgrat el mal oratge ideològic que 
amenaça mentre escrivim aquestes línies, 
no cessarem en la coeducació com a eix 
prioritari per aconseguir la igualtat, per 
treballar-hi i aconseguir una societat 
sense dominació, sense agressions ni 
maltractaments. Així doncs, l’educació per la 
igualtat és una necessitat en el context actual, 

STEPV-DONES

N o ens equivoquem si afirmem que 
enguany el ja consolidat projecte 
CoEducArt, que s’inicià fa set anys, 
pren un significat especial. Ningú 

no sospitava que la VII mostra d’activitats 
coeducadores, que s’ha dut a terme amb la 
participació d’una huitantena de centres del 
País Valencià de tots els nivells educatius, 
aniria precedida d’un resultat electoral com el 
que hem patit.

La responsabilitat de la gestió dels centres, 
del professorat i de l’alumnat, recaurà

—si no es pot impedir— en la dreta que, 
lluny de reivindicar la igualtat, alimenta el 
sistema patriarcal i obstaculitza quan no 
ridiculitza, el moviment feminista. Així les 
coses, nosaltres continuarem reivindicant la 
justícia, la igualtat i la defensa d’una escola 
lliure de prejudicis, laica, pública i en valencià. 
I continuarem promovent activitats, debats i 
fòrums diversos malgrat les tempestes que 
ens venen. No permetrem en cap moment que 
el que ens costa tant de guanyar siga tombat 
per Vox o el PP.

Des de l’STEPV, mantindrem i intensificarem 
les mostres d’activitats coeducadores i el curs 
que ve prepararem amb més entusiasme, si 
és possible, el VIII CoEducArt. Un any més, les 
manifestacions artístiques s’exposaran en 
tres facultats d’educació públiques en cada 
intercomarcal. La d’enguany, començà el 23 
d’abril i finalitzà el 12 de juny. Als actes de 
presentació de la mostra comptàrem amb la 
presència d’Isabel María Gómez Trigueros, 
vicedegana de la Universitat d’Alacant; Amparo 
Hurtado Soler, vicedegana d’Innovació i Cultura 
de la Universitat de València; la vicerectora de 
la Universitat de Castelló, Esther Alba Pagán, 
acompanyada pel director de la Unitat d’Igualtat 
de l’UJI, Fernando Vicente, entre altres 
participants del món universitari i de l’STEPV.

Aquesta iniciativa mostra un enfocament 
innovador i compromés per part del Sindicat en 
la promoció de la igualtat entre dones i homes 
i una oportunitat per al futur professorat 
que eixirà de les Facultats. La mostra també 
ha permés visibilitzar la importància d’una 
educació en valors que fomente el respecte, la 
tolerància i el diàleg com a eines fonamentals 
per a construir una societat més justa i 
igualitària.

CoeducArt a València

CoeducArt a CastellóCoeducArt a Alacant
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INTERNACIONAL

El dret a l’educació és un dret humà perquè 
constitueix un dels pilars que sustenten 
l’exercici de la resta de drets: ens permet 
poder-nos desenvolupar plenament, 
tindre autonomia mental per a exercir una 

ciutadania responsable, ser conscients de les 
nostres llibertats i les nostres obligacions, 
adquirir coneixements que ens ajuden a 

Beatriu Cardona i Prats
Portaveu d'Intersindical Valenciana

D iuen que el saber no ocupa lloc, i 
és cert. Però sovint oblidem que 
el nostre accés al saber depén del 
lloc que ocupem al món: la nostra 

terra d’origen, de pas o de residència; la 
nostra família més o menys nombrosa, amb 
més o menys recursos; o els esdeveniments 
històrics i socials, que poden significar o 
avanços o regressions. Està clar que no és un 
oblit espontani: el sistema neoliberal s’esforça, 
amb molt d’èxit, per fomentar l’individualisme 
i aïllament, sobretot entre les persones joves. 
Són precisament elles, xiquetes, xiquets i 
adolescents, les que estan en el punt de mira 
dels moviments reaccionaris de tota índole, 
capitanejats pel feixisme que es tiny també 
d’integrisme religiós.

privatitzacions, amb adoctrinament religiós 
i acientífic, amb retallades, fins i tot amb 
prohibicions. Ho hem vist a Polònia, Hongria, 
el Brasil, alguns estats dels EUA, a l’Estat 
espanyol amb la llei Wert i també als països 
on el fonamentalisme relega les dones i 
xiquetes a un segon pla, desposseint-les 
dels drets més bàsics, com ara l'Afganistan, 
el Níger o l'Aràbia Saudita. Aquests són 
només part d’una llarga llista de repressió 
institucional. Però també volem posar el 
focus en altres exemples de perill real i 
palpable que pateixen les xiquetes quan volen 
exercir el seu dret a l’educació.

Segur que recordem el segrest de 279 
xiquetes a Nigèria en 2014, quan estaven 
a l’escola aprenent. Boko Haram, un grup 
terrorista integrista islàmic, volia llançar un 
missatge propagandístic, i ho va aconseguir 
perquè es va convertir en una notícia global. 
A hores d'ara, encara hi ha desenes d’eixes 
dones joves en parador desconegut. Un altre 
de més recent ens mostra la passivitat de les 
autoritats teocràtiques iranianes quan s’han 
produït atemptats greus contra escoles de 
xiquetes, amb enverinaments selectius que 
tenen com a objectiu atemorir les alumnes i 
les famílies.

Açò ens ha d’ensenyar que no podem 
donar cap dret per consolidat, sobretot si 
parlem de dones i xiquetes. I que açò ha de 
guiar tota la nostra tasca docent.

entendre el que ens envolta, etc.  Però pareix 
que formar ciutadans i, sobretot, ciutadanes 
amb esperit crític, és un perill per al sistema 
perquè, quan se t’obri la porta per a ser 
lliure per a pensar i créixer, et qüestiones 
les normes establides i tens capacitat per a 
prendre decisions.

Més que ser transmissora de currículums 
interminables, aquesta és precisament la 
funció de l’educació. I, dins de la nostra 
voràgine eurocentrista, meritocràtica i 
digitalista, sembla que deixem de banda el 
que és el cor de l’escola, però els moviments 
reaccionaris d’arreu del món —també ací— 
ho tenen claríssim i hi posen la seua diana: 
controlar el que passa a les escoles és un 
mitjà per a aturar el progrés de la societat 
perquè és l’educació el que ens fa progressar.

Hi ha moltes formes de control. Alguns 
governs ho fan de manera directa, amb lleis 
mercantilitzadores i segregadores, amb 

EL DRET A L'EDUCACIÓ AL MÓN: EN LA 
DIANA DE FEIXISTES I REACCIONARIS

situació de les famílies d’aquest districte del 
Perú: no són poques les i els adolescents que 
encara no han acabat els estudis i que han 
de treballar al camp. Al mateix temps, són 
conscients que aquesta activitat és temporal i 

inestable, i que el que realment necessiten són 
instruments i recursos per a poder accedir a 
millors oportunitats educatives i laborals.

E n el marc de la col·laboració històrica 
amb l’IPP, STEPV, mitjançant 
Intersindical Solidària, ha fet una 
aportació al projecte “Líders formant 

líders”. El projecte és fruit de la diagnosi feta 
amb adolescents de secundària del districte 
de La Arena Piura (nord-oest del Perú), en 
risc de violència i pobresa. Per tal de fer front 
i per contribuir al ple desenvolupament de 
les persones joves, “Líders formant líders” 
planteja que, a través de xarxes d’estudiants, 
es lideren accions de prevenció de la violència 
i de promoció d’iniciatives per rescatar la 
cultura viva comunitària. Així mateix, el 
projecte interpel·la directament les autoritats 
locals perquè s’hi involucren i aporten idees.

L’impacte social i econòmic de la COVID-19 
i de la postpandèmia ha fet malbé molt la 

Amb aquest projecte, l’Institut de 
Pedagogia del Perú posa en el centre les 
persones que han de ser motor present 
i futur de la transformació cap a una 
societat igualitària: xiquetes, xiquets i 
adolescents. L’objectiu fonamental és 
que puguen esdevindre veritables líders 
a les seues escoles i comunitats, amb 
coneixement del seu context, sensibilitat 
davant les problemàtiques i, sobretot, amb 
capacitat de generar propostes per a fer 
front a les injustícies.

Per a STEPV, participar en aquesta 
iniciativa té dos vessants molt importants 
en els temps que corren. Per una banda, 
tenim oportunitat de contribuir de manera 
activa en un projecte fet per i per al districte 
d’Arena Piura, sense paternalismes ni 
tuteles. I, per altra banda, ens permet 
també ampliar la mirada global i solidària 
necessària per a entendre millor el món en 
què vivim.

Paral·lelament, la violència escolar és 
preocupant al districte, fent augmentar 
l’abandonament escolar, sobretot entre les 
adolescents i xiquetes. Té, sense dubte, un 
rerefons social i cultural que cal treballar des 
de la infantesa i l’adolescència, ja que és en 
aquest moment del desenvolupament humà 
en què cal iniciar processos de consciència i 
reflexió, estimulant pràctiques de respecte, 
tolerància i tracte igualitari.

Així, l’escola és i ha de ser un espai 
promotor de ciutadans i ciutadanes 
conscients de la problemàtica de la seua 
comunitat. Però no només això: també ha 
de facilitar les eines que afavorisquen el 
desenvolupament integral de xiquetes i 
xiquets, que els òbriga els ulls per valorar la 
seua identitat local i que els permeta saber 
aprofitar les oportunitats que es presenten al 
seu entorn més pròxim. En definitiva, donar 
un valor afegit a les seues comunitats i sumar 
esforços pel seu apoderament.

STEPV COL·LABORA 
AMB UN PROJECTE 
DE L'INSTITUT 
DE PEDAGOGIA 
POPULAR DEL PERÚ

Isabel Rivera González, presidenta de l'Institut de Pedagogia Popular del Perú

"Líders formant líders" 
planteja que, a través de 
xarxes d’estudiants, es 
lideren accions de prevenció 
de la violència i de promoció 
d’iniciatives per rescatar la 
cultura viva comunitària

Formar ciutadans i, sobretot, 
ciutadanes amb esperit crític, 
és un perill per al sistema 
perquè, quan se t’obri la porta 
per a ser lliure et qüestiones 
les normes establides
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extraescolars, o en el seu ús per part del 
professorat fora de l’aula o en la comunicació 
amb les famílies. «L’Acadèmia considera 
important incentivar i premiar el treball dels 
centres que s’esforcen perquè el valencià 
forme part de la vida escolar i que no es limite 
només a l’espai de l’aula», raona Torró.

En reconeixement a esta tasca es lliuraran 
tres premis: un al projecte en el qual participe 
tot el centre escolar, dotat amb un val per un 
import de tres mil euros per a llibres, material 
escolar i jocs infantils; un altre al projecte en 
el qual participe tota l’etapa educativa (Infantil/
Primària), dotat amb un val per la quantia de 
dos mil euros per a llibres, material escolar i 
jocs infantils, i un tercer premi al projecte en 

directament en l’ús del valencià per l’alumnat 
o, fins i tot, per tota la comunitat educativa, 
famílies incloses. «Som conscients que només 
l’ús, en tots els àmbits possibles de la societat, 
és garantia de supervivència d’una llengua, i 
que els centres escolars són la base social que 
farà possible que les noves generacions l’usen 
i la tinguen com a pròpia», expressa Tudi Torró, 
presidenta de la Secció de Foment de l’Ús del 
Valencià de l’Acadèmia.

Els projectes han d’estar redactats en 
valencià i tindre per objectiu genèric potenciar 
o activar l’ús del valencià en el centre educatiu. 
A tall d’exemple, poden versar sobre l’ús 
del valencià tant en el pati, el menjador o el 
transport, així com en les eixides i les activitats 

les reivindicacions del professorat per poder 
treballar en un ambient segur. Ismael era un 
treballador incansable, meticulós i sistemàtic. 
Cada vegada que el necessitaves el trobaves a 
l'altre costat del telèfon i sempre t'atenia amb 
un somriure.

La música era la seua altra gran passió. 
Va estudiar en els conservatoris superiors de 
Música de Perpinyà i de València, i era membre 
de la Societat Filharmònica Alteanense. Era 
funcionari del cos de professors de secundària 
en l'especialitat de tuba des de 2006 i tenia la 
plaça en el Conservatori Tenor Cortis de Dénia.

Era un gran amant de l'esport, de la natura 
i de la seua gent. Tenia molts plans per al futur 
que, desgraciadament, ja no podrà complir. Te 
n'has anat massa prompte, amic. Sempre et 
durem al cor.

aplegar a l’Auditori Municipal de Cullera (Ribera 
Baixa) per retre-li un merescut homenatge. 
Un acte en el qual nombrosos col·lectius i 
persones van fer un reconeixement públic a la 
seua trajectòria de compromís i lluita per una 
educació pública i valenciana i una societat 
més justa i igualitària. Aquest ha estat el 
compromís vital de l’Elvira com deia el lema de 
l’acte “Una vida, un riu de causes”.

I és que Elvira va dedicar la seua vida a 
moltes causes en les quals va participar des 
de ben jove. El moviment sindical, amb STEPV, 
les Escoles d’Estiu, el CODERI o el MECP en 
la renovació pedagògica, Escola Valenciana, 
Xúquer Viu, Cullera Laica, Ca Revolta, la Unió de 
Llauradors i Ramaders, etc., i, per descomptat, 
el seu alumnat i la comunitat educativa dels 
centres en els quals va treballar són algunes 
mostres de la immensa tasca en la qual Elvira 
va participar.

Som el que som gràcies a persones com 
Elvira, un referent i un exemple de valentia, 
compromís i dignitat al llarg de la seua vida. 
Una de les persones imprescindibles del nostre 
Sindicat, el món educatiu i la nostra societat. 
Una persona bona a la qual sempre estimarem i 
tindrem com a exemple en el treball de cada dia.

L’ Acadèmia Valenciana 
de la Llengua 

convoca el II Premi 
Carme Miquel amb el 
propòsit de fomentar 
l’ús del valencià en 
els centres escolars 
valencians. L’objecte 
d’estos guardons és 

premiar els projectes que s’estiguen aplicant 
en els centres d’Educació Infantil (en les dos 
etapes, de 0 a 3 anys i de 3 a 6 anys) i els de 
Primària, tant públics com concertats o privats. 
Els treballs que es presenten han de plantejar 
una transversalitat en tot el centre (en una 
etapa, en un nivell o en una aula), i han d’incidir 

E l passat 8 de març se'ns va gelar el 
somriure en assabentar-nos de la 

inesperada mort del nostre company Ismael 
Guardiola i Ferrando. Ja han passat un poc més 
de tres mesos, però encara ens costa fer-nos a 
la idea. Ismael va nàixer a Callosa d'en Sarrià 
en 1973. Era membre de la intercomarcal 
d'Alacant de l'STEPV i formava part de la Junta 
de Personal i del Comité de Seguretat i Salut 
Laboral.

Va entrar al Secretariat Nacional de l'STEPV 
en 2020 per fer-se càrrec de l'àrea de Salut 
Laboral. Un període molt intens de treball ja 
que va coincidir amb l'esclat de la pandèmia de 
COVID-19. El paper d'Ismael va ser fonamental 
a l'hora d'establir les prioritats que havien 
d'incloure els plans de contingència i totes les 
mesures de prevenció, a més de canalitzar 

N omés feia dos anys que el dictador havia 
mort prostrat en el seu llit, entubat pertot 

arreu per a tractar de conservar, tant com fora 
possible, algun alé de la seua mortífera vida. 
El dictador moria i nosaltres ressuscitàvem, 
ressorgíem o simplement sorgíem. Després de 
tants anys, eixíem a l’àgora, a la plaça, trencàvem 
la clandestinitat i el silenci, i ens manifestàvem 
públicament. Encara que mai havíem estat 
morts, perquè no és el mateix guardar silenci 
o parlar en veu baixa que no tindre vida.” Elvira 
Mondragón Sorribes. (25 anys de STES. 2003)

Amb aquesta força, que tant caracteritzava 
la vida d’Elvira Mondragón, comença l’article 
que amb el nom de “1977” va publicar en el 
llibre “25 anys de STES”. Perquè Elvira era una 
dona destacada d’eixa generació que ens va 
obrir el pas i va forjar un sindicalisme que unia 
en un mateix projecte reivindicacions laborals, 
renovació educativa, recuperació nacional i 
compromís social. Aquella generació que no es 
va doblegar i que encara que fora “parlant en 
veu baixa” resistia, tenia vida i treballava per 
un millor futur sense treva.

Tinguérem ocasió de recordar amb ella tota 
una vida de lluita el dissabte 1 de juny de 2019 
en què dos centenars de persones ens vam 

“

el qual participe tot el nivell o aula, que té una 
dotació d’un val per un import de mil euros per 
a llibres, material i jocs infantils. 

Els projectes s’han de presentar en 
el registre de l’Acadèmia de l’11 al 29 de 
setembre del 2023. Els responsables del 
treball que es presente al concurs podran 
ser el claustre o el professorat d’una etapa 
educativa, nivell o aula, segons l’abast del 
projecte presentat. La institució normativa del 
valencià donarà a conéixer el veredicte del 
jurat —integrat pels acadèmics de la Secció 
de Foment de l’Ús del Valencià— el 23 de 
novembre i el lliurament dels premis tindrà lloc 
el dissabte 2 de desembre en el monestir de 
Sant Miquel dels Reis.

L’AVL CONVOCA EL II PREMI CARME 
MIQUEL PER A FOMENTAR L’ÚS DEL 
VALENCIÀ ALS CENTRES ESCOLARS

ISMAEL 
GUARDIOLA, 
SEMPRE AL 
NOSTRE COR

ELVIRA MONDRAGÓN,  
UN EXEMPLE DE COMPROMÍS

ELS PROJECTES S’HAN DE PRESENTAR EN EL REGISTRE DE L’ACADÈMIA DE L’11 AL 29 DE SETEMBRE DEL 2023
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EL MOVIMENT  
FREINET VALENCIÀ
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UNA HISTÒRIA EDUCATIVA 
INNOVADORA. ELS INICIS DEL 
MOVIMENT FREINET AL PAÍS 
VALENCIÀ (1962-1977)

de l’estranger. Succés molt celebrat, en 1970, 
va ser la visita al grup valencià d’Herminio 
Almendros, pioner de la introducció de la 
impremta a l’escola a l’Estat espanyol en els 
temps de la República,

A la pionera Tramuntana seguiren 
noves cooperatives com l’escola Freinet de 
Benetússer, Les Carolines i La Nostra Escola 
Comarcal. Un aspecte notable fou la creació 
de nombrosos periòdics escolars amb textos 
lliures. No sols Célestin i Élise Freinet nodriren 
l’esperit pedagògic del grup, autors com 
Vigotsky, Neill, Piaget, Makarenko o Alfieri, foren 
discutits amb passió pels joves mestres. La 
creació de l’escola en valencià esdevingué una 
altra columna vertebradora amb iniciatives, 
com ara El Concurs Literari Infantil Joanot 
Martorell, El Secretariat de l’Ensenyament 
de l’Idioma, el I Estatge sobre Problemes de 
l’Ensenyament de l’Idioma a Castelló en 1971, 
o la primera publicació d’un llibre del grup Un 
estiu a la Marina Alta de Carme Miquel, en 1970.

La necessitat de protegir-se de la repressió 
del règim, ja que molts mestres militaven 
en partits polítics i sindicats d’oposició a la 
dictadura, portà l’MFV a legalitzar-se mitjançant 
el naixement, en 1974, d’una nova plataforma: 
l’Associació Espanyola per a la Correspondència 
i la Impremta Escolar (ACIES), legalitzada en 
1974. Assistim a un esclat sense precedents 
d’organització i celebracions de congressos, 
assemblees i encontres dels practicants i 
interessats en les tècniques, seguit d’un allau 
d’editorials, llibres i quaderns de divulgació, tot 
completat per centenars de coques de gelatina, 
limògraf i impremtes amb milers de xiquets i 

xiquetes que es belluguen mitjançant un treball 
cooperatiu en una escola d’expressió lliure. 
Els grups de treball i els col·lectius territorials 
foren la clau de volta que marcaren un camí i un 
procediment basat en la investigació permanent 
i el treball cooperatiu. La necessitat que sentien 
els mestres d’una major formació pedagògica i 
d’una millor comprensió de la realitat concreta 
portà ACIES a organitzar la I Escola d’Estiu del 
País Valencià, en 1976, i a promoure la creació 
del sindicat STEPV.

Escola (1965-1969), veritable òrgan reflexiu 
i comunicatiu de la Secció. Una passió que 
abastà diversos camps, com ara l’organització 
de reunions de treballs, la reflexió en comú, la 
realització d’estatges, la gestació de les rutes 
de mestres, la publicació d’articles educatius, 
l’edició de les primeres revistes escolars en 
1966 (El Carro i Digna Vall) i de les col·lectives 

Collites o Gerbes Ibèriques, formades per textos 
lliures de diverses escoles.

Dos fets definiren el tarannà educatiu del 
col·lectiu: la descoberta de l’escola republicana 
i la decantació cap a la pedagogia Freinet, 
a través de la participació en el Congrés de 
l’ICEM, celebrat a Perpinyà en 1966. Fita 
històrica amb el relleu de la representació 
en els congressos, substituint els educadors 
exiliats de l’antiga CETF per mestres vinguts 
de l’interior. La Secció esdevindrà una potent 
escola de formació en aquesta pedagogia activa 
organitzant estatges, impartint cursos en les 
primeres escoles d’estiu de Barcelona (1967-
1969) i, sobretot, amb el naixement, en 1968, 
de l’escola Tramuntana al Vedat de Torrent, 
primer centre educatiu en valencià de la nostra 
història. Aquesta fructífera etapa clourà al 
final de 1969 amb l’abandonament de la seu 
d’LRP per la seua deriva anticatalanista i per 
la celebració del I Congrés Peninsular de les 
Tècniques Freinet a Santander, en 1969, inici de 
la coordinació dels diferents grups territorials.

El Grup Freinet Valencià, de 1970 a 1973, 
és la continuació de la Secció de Pedagogia. 
Una època sense seu ni denominació definida. 
Però, no per això el col·lectiu aturà la prodigiosa 
singladura. El nombre d’educadors i educadores 
de l’Estat espanyol anà creixent i es formaren 
els grups territorials amb l’edició de fulls 
informatius, l’augment de correspondència 
escolar, l’organització d’estatges de coordinació 
i d’encontres peninsulars. Sense deixar de 
costat la creació de grups de treball que 
intensificaren la posada en comú, la reflexió, 
l’intercanvi d’experiències, la difusió de 
materials, etc. L’assistència a congressos i 
estatges internacionals anirà eixamplant les 
relacions i comunicacions amb altres col·lectius 

E l dissabte 2 de juny de 2023, es va 
celebrar la II Jornada pedagògica 

Freinet a l’Escola al CEIP Cervantes 
d’Alcàntera de Xúquer. La jornada 
es va dedicar a presentar diferents 
materials i experiències pràctiques de la 
Pedagogia Freinet en escoles públiques 
del País Valencià. En primer lloc, com a 
benvinguda als assistents, es va fer una 
presentació de la Pedagogia Freinet i del 
grup territorial valencià del MCEP.

Durant el matí, es va mostrar 
l’organització del segon cicle de l’etapa 
d’Educació Infantil del CEIP Cervantes 
d’Alcàntera de Xúquer i la seua relació 
amb la visió freinetista de l’educació. 
A continuació, es van mostrar dos 
experiències en l’etapa de Primària: 
una sobre el funcionament del grup 
internivell del CRA L’Encantada de 
Benimarfull sobre la base de les 
tècniques Freinet (assemblees d’aula, 
càlcul viu, text lliure, correspondència 
escolar, diplomes, conferències...) i l’altra 
sobre l’experiència pràctica d’una ràdio 
escolar del CEIP Mirantbò de Callosa 
d’en Sarrià per fomentar l’esperit crític, 
la investigació del medi i la cooperació.

Alfred Ramos
Mestre i escriptor

H e compartit apassionat l’ofici de 
mestre amb els amics i amigues del 
Moviment Freinet Valencià (MFV), 
en una llarga singladura de més de 

cinquanta anys de renovació pedagògica i de 
lluita cultural i lingüística per la construcció 
del País Valencià, a través de la Secció de 
Pedagogia de Lo Rat Penat (1964-1969), el 
Grup Freinet (1970-73), l’Associació per a 
la Correspondència i la Impremta Escolar 
(ACIES, 1974-1977) i el Moviment Cooperatiu 
d’Escola Popular del País Valencià (MCEPPV, 
1977-fins ara). Etapes on les tècniques Freinet 
van desenvolupar una forta innovació en les 
escoles valencianes mitjançant el text lliure, 
la correspondència escolar, la impremta, 
l’edició de periòdics escolars, l’estudi del medi, 
l’assemblea o el càlcul viu, entre d’altres. 

Durant els anys de la Dictadura 
s’imposà obligatòriament l’escola del 
nacionalcatolicisme, segregada per sexes, 
autoritària, farcida d’ideologia falangista 
i d’una visió conservadora de la religió. 
L’Església beneïda pel Règim passà a controlar 
l’ensenyament. Les llengües pròpies van 
ser prohibides en l’escola. Malgrat tot, la 
recuperació de l’MFV al País Valencià renaix i 
es desenvolupa de nou després dels intensos 
i brillants anys de la República. Moment que 
cal situar en 1962, quan un jove mestre, Ferran 
Zurriaga, viatjà a Arieja (França) per participar 
en un camp de treball. Allà conegué la mestra 
Christiane Jagueneau, que li parlà de Freinet 
i de l’ICEM (Institut Cooperatiu de l’Escola 
Moderna). Durant un parell d’anys s’establí 
entre tots dos correspondència i intercanvi 
de materials. Ferran, dotat d’un admirable 
entusiasme, consciencià altres mestres de Lo 
Rat Penat (LRP), impregnant-los dels valors 
d’aquesta pedagogia i del paper decisiu del 
valencià en la necessària transformació de 
l’escola. I, naturalment!, de la necessitat del 
treball cooperatiu. És pot anomenar aquest 
humil, però eficaç procés (1962-1964), com el 
Bing Bang de la segona època de l’MFV. Amb 
entusiasme anà formant-se en LRP un grup de 
mestres que en juny de 1964 creà la Secció de 
Pedagogia, el primer Moviment de Renovació 
Pedagògica de la història contemporània del 
País Valencià. Una perspectiva coherent en l’ús 
i avanç social de la llengua, en definitiva, en el 
camí d’educar i viure en valencià.

Els i les mestres agosarats de la Secció de 
Pedagogia, al llarg d’aquesta lluminosa etapa 
de set anys, impulsaren amb energia, des 
de la seua concepció cooperativa, la revista 

ACIES serà el motor d’una tasca essencial 
i superba en la construcció d’una escola en 
valencià. Són anys de profunda alfabetització, 
Els seus membres a més de la reivindicació 
d’una escola en valencià, s’implicaren en 
la necessitat de la formació dels mestres, 
mitjançant l’Assessoria Didàctica Valenciana, 
els Cursos de Filologia Valenciana i la seua 
Didàctica (1974) dins del programa de formació 
de l’ICE de la Universitat de València. La 
didàctica de la llengua seria impartida per 
membres d’ACIES, que també se significaren 
en l’edició de llibres com ara Veles i Vents 
(1974) de Ferran Zurriaga, Escola i Llengua al 
PV (1976) de M. Conca, M. Lacuesta, C. Miquel, V. 
Moliner, i T. Pitxer i El llibre de Pau (1976) de Mª 
Victòria Navarro, Teresa Pitxer i Alfred Ramos. 
També van sorgir noves escoles cooperatives 
en valencià, amb forta influència freinetista: 
La Gavina (1975) a Picanya, El Rotgle (1976) 
a Castelló de la Plana o L’Aire Lliure (1976) a 
Alacant.

L’etapa ACIES (1974-1977) assoliria la 
trajectòria més esplendorosa i prodigiosa, fins 
aquell moment, de l’organització i funcionament 
de la pedagogia Freinet al País Valencià i 
l’Estat espanyol. L’inici de l’Edat d’Or de l’escola 
moderna. 

Fet i fet, el Moviment Freinet al País Valencià 
ens ha deixat i ens deixa, a dia de hui, un 
llegat, que continua molt vigent arreu del País 
Valencià, tal com mostren les experiències 
pedagògiques següents. 

A la pionera Tramuntana 
seguiren noves 
cooperatives com l’escola 
Freinet de Benetússer, 
Les Carolines i La Nostra 
Escola Comarcal

Els grups de treball i els 
col·lectius territorials 
foren la clau de volta que 
marcaren un camí basat en 
la investigació permanent 
i el treball cooperatiu

ALCÀNTERA DEL XÚQUER  
ACULL LA II JORNADA 
PEDAGÒGICA FREINET A L'ESCOLA
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compon en la impremta i cadascú fa la seua 
còpia il·lustrada.

Seguim amb el nostre pla de treball 
i realitzem una proposta de càlcul viu 
per treballar la longitud: la creació d’un 
sistema propi de mesura amb la unitat 
i els seus múltiples. Repartim llistons 
de diferents longituds i per parelles els 
han de classificar d’acord amb un criteri. 
Algunes els classifiquen en relació amb la 
llargària, altres segons el color. Després 
d’una reflexió conjunta ordenem els 
subconjunts de menor a major llargària i 
reflexionem sobre les equivalències entre 
elles. Per acabar designant els subconjunts 
amb noms originals: la Zebra és la més 
llarga, la Cucafera són dues zebres, el 
Dimoni xicotet són dos Pablos, el llistó més 
menut. Les pròximes sessions mesurarem 
objectes de l’entorn amb el nostre sistema 
(unitat i submúltiples) i escriurem la 
resposta de diferents maneres. Aquest 
treball ens obri la porta a la comprensió 
de les expressions simples i complexes 
del sistema de mesura universal i dels 
nombres decimals.

Després del pati tornem per reprendre 
el treball individual. Un parell de xiquetes 

emocionades. La corresponsal llig la carta 
i mostra les revistes que ens han enviat. 
Reparteix les cartes personals i fem una 
lectura en silenci, els més grans ajuden 
els xicotets. Es mostren els dibuixos i fan 
comentaris sobre la bona lletra que tenen. 
Ràpidament decidim respondre’ls. Entre tot 
el grup redactem la carta en la pissarra i la 
corresponsal s’encarrega d’escriure-la. Tot 
seguit, cadascú escriu el seu propi text lliure 

amb dibuix per arreplegar-lo en format 
de llibret que enviarem també als nostres 
corresponsals. Fa dies vam escriure relats 
a partir de les propostes que apareixen al 
llibre de Rodari Gramàtica de la fantasia. 
Hui triem el que més ens agrada, el copiem 
en la pissarra i el millorem. La tipògrafa el 

Rafa Simó Garzó
Mestre tutor CRA l'Encantada de Benimarfull

S ón les nou del matí i l’alumnat de 
1r, 2n i 3r de l’aulari l’Albacar del 
CRA l’Encantada a Benimarfull 
arriba a l’escola. Només entrar 

a l’aula, cadascú s’ocupa de la seua tasca: 
registre de l’oratge i temperatura, data, llistat 
d’assistència, recompte de material, biblioteca 
i revisió del reciclatge. En l’assemblea es 
distribueixen aquestes tasques que a més 
d’una responsabilitat col·lectiva també ens 
ajuden a aprendre a realitzar gràfiques i 
numerar, llegir o escriure.

Seguidament, elaborem el pla de treball entre 
tot el grup. La secretària anota en la pissarra les 
tasques que ens comprometem a dur a terme al 
llarg del dia, triant aquelles que són necessàries 
i aquelles que podem elegir. Aquest càrrec, com 
la corresponsal, la coordinadora, la cooperativa i 
la tipògrafa, són les responsabilitats col·lectives 
que, els més grans, assumeixen setmanalment 
de forma rotatòria perquè les propostes de 
treball tiren avant.
Hui ens ha arribat correspondència 
d’Alcàntera del Xúquer. Estem molt 

avancen el seu diploma de geologia i 
botànica, investigacions escolars que 
cadascú escull i que després exposaran 
davant de la resta en forma de conferència. 
Una altra xiqueta fa les fitxes setmanals 
del quadern de càlcul per practicar la suma 
portant-ne. Altres dos avancen els murals 
del teatre que farem per a fi de curs, i que 
forma part del projecte col·lectiu de grup. 
Finalment, l’encarregada de cooperativa 
amb la meua ajuda realitza un problema de 
càlcul real: la compra de segells per a la 
correspondència.

Com que és divendres, acabem el matí 
amb l’assemblea. La secretària llig l’acta 
anterior i entre totes decidim els punts a 
parlar. La coordinadora dinamitza els torns 
de paraula i la secretària n’escriu l’acta. 
Primer canviem les responsabilitats diàries 
i de treball, després llegim els «propose, 
critique i felicite» i finalment parlem les 
propostes i arribem a l’acord de convidar un 
apicultor per explicar-nos com es fa la mel 
i d’entregar a l’ajuntament la carta escrita 
per a sol·licitar el canvi de carrer d’un home 
pel d’una dona important, acompanyat 
del nostre estudi del medi dels carrers de 
Benimarfull.

UN DIA A L’ESCOLA  
DE BENIMARFULL

CRA L'ENCANTADA DE BENIMARFULL (EL COMTAT)
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Hui ens ha arribat 
correspondència 
d’Alcàntera del 
Xúquer. Estem molt 
emocionades
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EN SECUNDÀRIA,  
TAMBÉ FREINET

IES CAMP DE MORVEDRE (CAMP DE MORVEDRE), IES TAVERNES BLANQUES (L'HORTA NORD)
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ELS PLANS DE TREBALL

“A tothom li agrada triar la pròpia faena, 
malgrat que la tria no li resulte avantatjosa” 
Invariant 7, C. Freinet.

El pla de treball implica una planificació 
i organització dels alumnes. D’alguna 
manera han d’establir un calendari de 
treball i acomplir-lo. Els alumnes treballen 
per parelles o en equips i es fomenta el 
treball cooperatiu, fet que afavoreix les 
relacions i fomenta l’ajuda mútua. Treballen 
pràcticament de forma autònoma i, aquest 
aspecte, com que sol agradar, afavoreix 
el clima de treball i crea empatia cap a la 
matèria.

L’alumnat pren consciència del seu procés 
d’aprenentatge. Des del principi, sap els 
criteris de qualificació i sap també quin és 
el punt final al qual ha d’arribar. Algunes de 
les tasques es valoren mitjançant rúbriques 
d’autoavaluació. Si l’alumnat s’organitza bé 
i treballa bé a l’aula, pràcticament no ha de 
fer deures a casa. Hem de considerar que ens 
podem trobar davant d’alumnes que poden 
no presentar hàbits d’estudi fora de classe. 
Alhora, si el nivell de coneixements previs 
és molt diferent, el pla de treball permet que 

i ciutadanes demòcrates!” Invariant 27, C. 
Freinet.

L’assemblea promou, entre altres, la 
participació, l’esperit crític, la idea de 
pertinença a una col·lectivitat i la vivència 
engrescadora del dia a dia del treball escolar. 
L’assemblea, diem nosaltres, és el cor del 
grup perquè raonar de tu a tu mirant-nos als 
ulls ens fa conéixer-nos millor i estimar-nos 
tal com som. És el cervell del grup perquè 
ens ajuda a planificar el treball i a saber 
valorar-lo, a presentar (i acceptar) davant 
d’altres, crítiques, felicitacions i propostes 
de forma raonada, a prendre decisions 
col·lectivament i assumir decisions grupals 
que no han de coincidir amb les preferències 
personals inicials.

En les assemblees analitzem conflictes i 
busquem solucions, debatem sobre el nostre 
pla de treball i decidim com avaluar-lo, fem 
propostes de projectes i valorem tirar-los 
avant o no. Hui en dia a l’escola tradicional el 
que triomfa és l’individualisme i la sensació 
que cada classe és un ramat. L’assemblea 
és l’espai que ens ajuda a sentir-nos grup i, 
en certa manera, a prendre consciència que 
som capaços de portar les regnes del nostre 
dia a dia a l’escola.

Àngels Guillem
IES Camp de Morvedre

Rosella Antolí
IES Tavernes Blanques 

P er començar, val a dir que aquest 
article està escrit per dues 
professores de secundària que 
treballem tècniques Freinet a 

les nostres aules. Cal començar dient que, 
malgrat que no són una recepta màgica, sí 
que són instruments per a desenvolupar 
una idea pedagògica de l’expressió lliure, la 
cooperació i l’esperit crític. Són aplicables en 
qualsevol matèria de primària, secundària i 
batxillerat, i en el cas de la correspondència, 
és factible també aplicar-la entre diferents 
etapes de l’ensenyament, és a dir, no 
necessàriament els alumnes han de tindre la 
mateixa edat.

L’ASSEMBLEA
“La democràcia del demà es prepara amb la 
democràcia a l’escola. Un règim autoritari a 
l’escola no pot ser mai formador de ciutadans 

cada parella o equip s’establisca un ritme de 
treball coherent amb el seu punt de partida 
inicial i les seues capacitats.

LA CORRESPONDÈNCIA ESCOLAR
“A ningú li agrada treballar sense un objectiu 
[...] doblegar-se a pensaments inscrits en 
mecàniques de què no participa.” Invariant 8, C. 
Freinet.

La correspondència prioritza el 
compromís de l’alumnat i la seua implicació 
afectiva. A tots i totes ens agrada tindre 
amics i amigues, i ens agrada també quedar 
bé. Per tant, és natural esforçar-se a donar 
una bona imatge de nosaltres mateixos a 
través de la llengua escrita de les cartes 
individuals, col·lectives, personals, sobre el 
treball de l’aula, etc.

La culminació és la trobada presencial 
perquè els alumnes es puguen conéixer 
personalment. Alhora, és una ocasió 
perfecta per conéixer l’entorn cultural, social 
i històric del grup amfitrió; és a dir, el grup 
amfitrió organitza la visita del grup visitant, i 
posteriorment, en el segon encontre el grup 
visitant es converteix en amfitrió i l’amfitrió 
en grup visitant.
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sindical i l’alternativa d’un model d’escola 
pública. Del primer al II Congrés (València, 
1981) també va quedar definida una 
estructura sindical valenciana que naixia de 
les comarques per a contribuir també a la 
recuperació de les institucions valencianes i 
de la seua llengua i cultura, a la renovació de 
l’ensenyament i a la unitat sindical en el marc 
d’un sindicalisme compromés socialment. 

Les possibilitats de canvi social derivat de 
la victòria del PSOE en 1982, les contradiccions 
generades i el desencís social van marcar els 
debats del III Congrés (Guardamar, 1985), així 
com la necessitat de marcar posicionaments 
per a una reforma progressista de 
l’ensenyament que començava un procés previ 
d’experimentació.

 El IV Congrés (València, 1988) va arribar 
després de les primeres eleccions sindicals en 
la Funció Pública. La vaga de 1988 va suposar 
també, a més de la mobilització més gran de 
la història de l’ensenyament, el debat sobre 
l’exercici de les competències educatives i les 
possibilitats d’una vertadera negociació amb 
la Generalitat, inèdita fins aleshores. I amb la 
perspectiva d’una LOGSE que prenia forma, 
els debats es van centrar en aspectes clau de 
l’estructura de l’ensenyament, la normalització 
lingüística, el paper del professorat i els seus 
drets, l’accés, la formació, etc.

 El V Congrés (Guardamar, 1992) va abordar 
el treball en el sector de l’ensenyament 
secundari, que començava a créixer en el 

Joan Blanco
Membre del Secretariat Nacional de l'STEPV

I EN VAN CATORZE 
En els diferents congressos, STEPV ha anat 
definint la seua línia de treball sindical abordant 
en cada moment els aspectes derivats del 
context polític, social i educatiu, i adaptant les 
seues propostes a aquest context. I també ha 
anat introduint propostes i posicionament sobre 
les noves necessitats de l’ensenyament i de les 
seues treballadores i treballadors.

 De la nostra història podem destacar tres 
etapes clarament diferenciades. La primera, 
del naixement dels sindicats provincials i 
la definició de les grans línies ideològiques 
relacionades amb una alternativa per a 
l’ensenyament fins a la consolidació de l’STEPV 
com a sindicat nacional majoritari (1976/1992). 
La segona, de la reflexió sobre el futur del 
sindicalisme dins i fora de l’ensenyament a 
la constitució de la Intersindical Valenciana i 
l’assumpció d’una política comuna per a tota 
la Funció Pública i el món laboral (1992/2007). 
I la tercera, la consolidació, més enllà de ser 
un lema, del “Sindicat de l’ensenyament” i 
actuar en conseqüència, abordant la renovació 
del sindicat originari i adaptant-nos a un nou 
temps (2007/2022).

 Així, en el I Congrés (Elx, 1979), es van 
definir els trets característics del model 

Aquest treball continua en el XII Congrés 
(Elda, 2015).

 Després de dues majories absolutes en 
l’ensenyament públic (2014 i 2018), el XIII 
Congrés (Alcossebre, 2019) analitza que 
cal acostar al Sindicat el nou professorat 
que s’està incorporant al sistema educatiu; 
consolidar i créixer en les universitats i en 
ensenyament privat concertat; aconseguir 
la transformació del sistema educatiu (i de 
la societat)i millorar les condicions laborals, 
entre altres.

 En tots aquests anys, STEPV ha obtingut 
el reconeixement de les treballadores i 
treballadors de l’ensenyament expressat 
en les majories obtingudes en totes les 
eleccions sindicals celebrades des de 1987 en 
l’ensenyament públic. Les darreres tres, amb 
majoria absoluta. En les universitats, de no 
presentar candidatures en 1987 hem passat 
a ser una força que creix en cada elecció. I 
en l’ensenyament privat, que encara no han 
conclòs, a pesar de les dificultats, mantenim un 
important nucli d’intervenció sindical obtinguda 
en termes de quasi heroïcitat.

I ARA, DE NOU UN CONGRÉS 
DESTACAT 
En aquest XIV Congrés hem encetat una nova 
etapa en la qual el Sindicat ha d’assumir la 
consolidació de la seua posició en el conjunt 
de l’ensenyament. Un repte significatiu si 
comptem amb una renovació tan significativa 
de les plantilles com les que s’han produït en 
els darrers anys, amb vora trenta mil persones 
incorporades.

 És per això que, amb la ponència 
presentada, es pretén dos objectius: continuar 
treballant l’atenció al professorat de nova 
incorporació —una tasca ja introduïda en 
l’anterior congrés— i establir els eixos de 
treball per als pròxims quatre anys.

 La situació, però, presenta destacades 
novetats. En l’ensenyament públic, la majoria 
és significativa atés que el sistema educatiu ha 

sistema educatiu per efecte de la LOGSE, i el 
de la universitat, de recent presència. També 
es van abordar amplament les relacions 
escola pública/escola privada  en el marc de 
desplegament normatiu de la LOGSE. I en el 
marc d’una ponència anomenada “Present 
i futur del sindicalisme a l’ensenyament” 
començà a definir-se un model sindical que 
eixia de l’ensenyament cap a la Funció Pública 
valenciana. Un debat que va centrar les 
reflexions del VI Congrés (Morella, 1995), així 
com el fet de definir la política sindical dels 
nous sectors de la Funció Pública.

 El VII Congrés (València, 1999) i el VIII 
(2001) aborden la confluència amb altres 
forces sindicals en el camí cap a la Intersindical 
Valenciana, que es constitueix en 2002.

 Amb el nou marc de treball intersectorial 
constituït, STEPV reprén el debat congressual 
centrat en l’ensenyament i en el IX Congrés 
(Alacant, 2003) se centra en l’actualització 
de les propostes sobre la política educativa 
després de huit anys de govern popular i 
davant del desplegament de la LOE. I també 
fixa posició sobre el model de formació —
sindical i professional, interna i externa— i 
sobre la salut laboral i la prevenció de riscos 
laborals.

 Després de mesos de paralització del 
treball sindical unitari en relació amb la 
negociació amb la Conselleria d’Educació, 
STEPV convoca una vaga el 29 de març de 2007 
per a forçar l’obertura d’un autèntic procés 
negociador. Prèviament, el desembre de 2006, 
el Sindicat havia rebut un important augment 
de la representació en les eleccions sindicals. 
Així, el X Congrés (Castelló, 2007) analitza la 
situació i decideix fer un pas avant i actuar 
com el “Sindicat de l’ensenyament”. El congrés 
també actualitza la seua proposta en relació 
amb les polítiques d’igualtat.

 En aquesta nova etapa, l’XI Congrés 
(Alboraia, 2010) fa una revisió en profunditat 
de les seues propostes en les universitats i 
en l’ensenyament públic i privat, alhora que 
actualitza la seua estructura organitzativa. 

EL SINDICAT DE BAT A BAT   

HEM ANAT DE CONGRÉS
Del 9 a l'11 de juny s’ha reunit el XIV Congrés de STEPV.  
Cada quatre anys, els congressos representen el moment 
en què fem un apart en l’agitada agenda sindical diària per 
dedicar un temps i un espai al debat i a la reflexió, a traure 
balanç d’allò que hem fet i del que ens ha quedat per fer, a 
marcar les prioritats per als pròxims quatre anys i a dotar-
nos de l’estructura organitzativa —representada en l’elecció 
dels nostres òrgans— que coordine el que s’ha de fer.

Participants del 14é Congrés de l'STEPV a València
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que en altres moments ha tingut el sistema 
educatiu al llarg dels anys —com en els 
anys noranta amb la LOGSE i els acords 
de plantilles d’infantil i primària i de 
secundària— s’ha donat ara en un temps 
rècord, i en una situació especial, amb la 
incorporació de milers de persones que en 
algun sector arriba al 50% del professorat 
i que territorialment es distribueix per tot 
el país, però amb una incidència destacada 
en algunes comarques —especialment del 
sud— i sectors —com la secundària, l’FP i els 
ensenyaments de règim especial—. Es tracta 
d’un creixement que en anteriors processos 
ha estat integrat de manera natural i 
progressiva en la realitat dels centres i en les 
estructures del treball sindical, però que en 
aquests últims anys s’ha produït de manera 
accelerada i forçada.

 A més, aquesta etapa s’ha desenrotllat 
paral·lelament a la desaparició de la 
major part del professorat amb una major 
experiència sindical forjada en situacions 
més riques en debat ideològic i de 
mobilització —elaboració de les alternatives 
pedagògiques i sindicals de la transició, 
experimentació de la reforma prèvia a la 
LOGSE, debats sobre la LOE, etc. — Una 
generació sense la qual no es podria 
entendre la vida interna en el nostre sindicat 
i en la gestió i intervenció en els centres i en 
el conjunt del sistema educatiu.

 Ens trobem, doncs, amb la massiva 
presència de professorat de recent 
incorporació i també amb la massiva 

incorporat en un breu període temporal milers 
de noves persones que han tingut un temps 
limitat per a rebre tota l’experiència educativa 
i sindical de la qual sí que disposa la resta de 
professorat més antic. I, a més a més, amb 
un temps precedent que ha estat condicionat 
per l’evolució de la pandèmia i la reconversió 
forçada de la manera tradicional en què els 
sindicats —i particularment el nostre— ha 
exercit el treball sindical.

 En el Consell Nacional en què es van 
valorar les passades eleccions s’advertia 
que en els pròxims quatre anys caldrà 
treballar en la línia d’explicar a tot el 
professorat, i especialment al personal 
de nova incorporació, la necessitat dels 
sindicats, d’estar afiliat i que cal donar suport 
a STEPV, i continuar treballant per millorar 
l’escola pública". I aquesta és la reflexió 
que s’ha abordat en aquest congrés. No es 
tracta d’assumir únicament el treball cap 
al professorat de recent incorporació, que 
també ho és, sinó de com treballar amb el 
conjunt de les persones treballadores del 
sector educatiu en una etapa que és molt 
diferent de les analitzades en anteriors 
congressos.

 La nova situació ve precedida d’una 
llarga etapa de retallades que va suposar 
una pèrdua significativa de personal de nova 
incorporació i una taxa de reposició ínfima 
seguida, a partir de 2015, d’un significatiu 
augment de les plantilles reforçat, a més, 
per les contractacions derivades de la 
situació de pandèmia. Així, el creixement 

 Però, a més, aquest congrés ens ha servit per 
a marcar l’altre gran objectiu que es deriva de 
la majoria sindical i del suport de milers de 
treballadores i treballadors. De res ens servirà 
tindre milers de persones afiliades i milers de 
vots si aquesta majoria no és capaç d’incidir 
en la manera en què el model d’escola pública, 
popular i valenciana s’ancora en el nostre 
sistema educatiu. 

Aquesta és la vertadera transcendència 
d’un debat sobre com abordem el treball per 
als pròxims quatre anys. I més, en un context 
de substitució de l’actual majoria política 
que sustenta l’actual proposta educativa de 
la Generalitat Valenciana per una altra que 
encara està per estructurar, però que suposarà 
un context regressiu de polítiques anteriors 
que van estar marcades per les agressions 
al model d’escola pública valenciana i de 
retallades que van afectar tots els àmbits de 
l’ensenyament. 

desaparició d’una generació cabdal en el 
sistema educatiu del País Valencià. Això 
ens obliga a tractar de compensar aquesta 
desigualtat i a realitzar de la manera més 
completa i adequada la transferència de 
polítiques, pràctiques sindicals i valors que tant 
ens han caracteritzat. 

Quan parlem de la renovació profunda 
de les plantilles no ho fem per a marcar que 
és només aquest sector el destinatari de la 
nostra intervenció, sinó per a subratllar que 

qualsevol intervenció ha de partir d’aquest fet. 
Perquè, a més, del resultat de l’estudi de les 
eleccions s’ha pogut comprovar la important 
audiència de què disposa el Sindicat en termes 
de vot, que s’ha de convertir en compromís 
i coneixement sindical i en compromís amb 
unes polítiques educatives progressistes per a 
l’ensenyament valencià.

De res ens servirà tindre 
milers de persones afiliades 
i milers de vots si aquesta 
majoria no és capaç d’incidir 
en la manera en què el model 
d’escola pública, popular i 
valenciana s’ancora en el 
nostre sistema educatiu

El congrés en xifres

Congresistes 196

Distribucio

València 55%

Alacant 30%

Castelló 15%

sector

Ensenyament públic 80%

Ensenyament universitari 10%

Ensenyament privat 10%

8é Congés de l'STEPV, a València, en 20015é Congres de l'STEPV a Guardamar, en 1992

11é Congrés de l'STEPV a Alboraia , en 2011 14é Congrés de l'STEPV a València, el mes de juny passat
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EL SINDICAT, AL DIA

2022

SETEMBRE

8 SETEMBRE
PROTOCOL A LES AULES DAVANT DE LA CALOR
STEPV torna a sol·licitar a la Conselleria 
l’elaboració d’un protocol per les altes 
temperatures.

13 SETEMBRE
INICI DE CURS I CLAM PER  
LA BAIXADA DE RÀTIOS
Normalitat després de la COVID-19 amb 
la reivindicació de la reducció de ràtios, 
més professorat i recuperació del poder 
adquisitiu. La majoria d’IES mantenen els 
àmbits en 1r d’ESO.

21 SETEMBRE
ES MODIFICA L’RD DE CONCURS DE  
TRASLLATS PER SENTENCIA DEL TS
Els canvis tenen a veure amb la valoració 
de l’antiguitat per al professorat interí i en 
pràctiques. STEPV exigeix solucions.

23 SETEMBRE
90 ANYS DE LES NORMES DE CASTELLÓ
Fins a desembre se’n celebren actes 
commemoratius.

OCTUBRE

3 OCTUBRE
ENQUESTA SOBRE IMPAGAMENTS I PROTESTES
Part del professorat no ha cobrat setembre, 
triennis, sexennis i els pagaments dels 
tribunals d’oposicions. Es convoquen 
protestes.

6 OCTUBRE
INCREMENT SALARIAL INSUFICIENT
CCOO, UGT i el Ministeri acorden una mínima 
pujada dels salaris. Des de 2010 la pèrdua 
de poder adquisitiu se situa en més d’un 
18%.

6 OCTUBRE
INTEGRACIÓ DEL PTFP AL COS A1
Es publica en el BOE la integració del 
professorat tècnic d’FP al grup A1. La 
Conselleria n’iniciarà el procediment.

9 OCTUBRE
DISTINCIÓ DE LA GENERALITAT  
PER A VICENT MAURÍ
En el marc dels Premis Octubre l’històric 
militant del Sindicat va rebre la distinció per 
la seua trajectòria com a treballador dels 
serveis públics.

17 OCTUBRE
GUARDÓ PER A ROSA GRAELLS
STEPV felicita la històrica militant de STEPV-
Iv per la concessió de la Medalla de la Ciutat 
de Sagunt.

20 OCTUBRE
PETICIÓ D’AJORNAMENT DE LES 
PROGRAMACIONS DE LA LOMLOE
L’adaptació de la LOMLOE genera estrés i 
incrementa el volum de treball.

26 OCTUBRE
ILP PER LA BAIXADA DE RÀTIOS
Comença la recollida de les 10.000 
signatures necessàries per a impulsar la 
reducció de les ràtios amb una iniciativa 
legislativa popular (ILP).

NOVEMBRE

5 NOVEMBRE
MANIFESTACIÓ PER LA CONSOLIDACIÓ  
DEL PERSONAL INTERÍ 
Milers de persones reclamen a València el 
lloc de treball fix per a 26.000 docents.

7 NOVEMBRE
CAMPANYA PER A PREVINDRE  
RISCOS LABORALS 
El Sindicat insta el professorat a omplir un 
formulari per a conéixer les incidències en 
matèria de riscos de seguretat o ambientals 
de cada centre

7 NOVEMBRE
PRESENTACIÓ DE CANDIDATURES
STEPV presenta les candidatures a les 
eleccions sindicals de l’1 de desembre a 
les universitats i a l’ensenyament públic no 
universitari.

11 NOVEMBRE
PUJADA SALARIAL D’UN 1,5%  
ALS DOCENTS DE CONCERTADA
S’aplicarà en la nòmina de desembre i amb 
efectes retroactius de l’1 de gener de 2022

28 NOVEMBRE
CONCURS DE TRASLLATS SENSE  
RESERVA DE DIVERSITAT FUNCIONAL
STEPV presenta recurs a la no reserva 
de places per a diversitat funcional en el 
concurs de trasllats.

30 NOVEMBRE 
MOR FERRAN ZURRIAGA
Afiliat a STEPV i compromés amb la 
renovació pedagògica.

DESEMBRE

1 DESEMBRE
STEPV REVALIDA LA MAJORIA  
EN LES ELECCIONS SINDICALS
El sindicat venç en el conjunt de 
l’ensenyament.

2 DESEMBRE
INFORME SOBRE VULNERACIÓ  
DELS DRETS LINGÜÍSTICS
La Conselleria rep les denúncies que s’han 
presentat durant 2022

9 DESEMBRE
DAVALLADA DE L’ÚS SOCIAL DEL VALENCIÀ
Intersindical Valenciana denuncia la inacció 
del govern davant del descens d’usuaris.

15 DESEMBRE
CONCENTRACIONS ALS CENTRES  
CONTRA LA BUROCRÀCIA
STEPV comença la campanya “Ja n’hi ha 
prou de burocràcia absurda”.

20 DESEMBRE
CONTRA L’HOMOLOGACIÓ 
DE TÍTOLS DE VALENCIÀ
STEPV demana la retirada del decret 
que permet que amb un 7 en valencià de 
batxillerat s’obtinga el C1.

2023

GENER
10 GENER
REIVINDICACIONS PER A 2023
Treballem per la reducció de les ràtios, la 
millora de les plantilles, l’eliminació de la 
burocràcia i la dignificació del valencià, 
entre altres assumptes.

25 GENER
SUPORT A LA VAGA D’EDUCACIÓ  
I SANITAT A CATALUNYA
L’aturada laboral està convocada per 
USTEC-STEs IAC, entre altres sindicats.

31 GENER
NOVA JUNTA DE PERSONAL  
DOCENT DE VALÈNCIA
La Presidència i la Secretaria l’assumeixen 
Lluís Miquel Segrelles i Mireia Garcia, 
respectivament, ambdós de STEPV.
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FEBRER
2 FEBRER
STEPV EXIGEIX L’AMPLIACIÓ DE  
VACANTS EN EL CONCURS DE TRASLLATS
El sindicat presenta una resolució a les tres 
juntes de personal.

6 FEBRER
SUPORT A LA VAGA DEL PROFESSORAT 
ASSOCIAT DE LES UNIVERSITATS
STEPV secunda les mobilitzacions en les 
universitats públiques.

17 FEBRER
SIGNATURES CONTRA L’HOMOLOGACIÓ  
DEL C1 DE VALENCIÀ EN EDUCACIÓ
Escola Valenciana, El Tempir i STEPV llancen 
una campanya de signatures per la retirada 
de l’homologació del C1 de valencià en els 
instituts.

22 FEBRER
INCREMENT D’UNITATS EN DOS ANYS I 
PÈRDUA EN LA RESTA D’ETAPES
L’arranjament escolar augmenta unitats 
en primer cicle d’infantil pels grups de dos 
anys.

23 FEBRER
NOVA JUNTA DE PERSONAL  
DOCENT D’ALACANT
STEPV compta amb 38 delegades i delegats 
de les diferents comarques d’un total de 71.

24 FEBRER
A TRES PASSOS DEL CONSENS EN LA LLEI D’FP
El sindicat proposa solucions davant de la 
falta de professorat.

MARÇ

2 MARÇ
CONSTITUÏDA LA JUNTA DE  
PERSONAL DOCENT DE CASTELLÓ
STEPV compta amb 21 representants d’un 
total de 39.

3 MARÇ
STEPV DENUNCIA LES UNIVERSITATS 
PER PRECARITZAR ELS JOVES DOCTORS I 
DOCTORES 
Inspecció de treball dona la raó al sindicat i 
les universitats hauran d’assumir la quota 
patronal en les contractes.

6 MARÇ
NOVA SENTÈNCIA FAVORABLE  
PER A UNA FAMÍLIA MONOPARENTAL
La sentència reconeix el dret a ampliar 10 
setmanes més el permís per naixement a 
una mare de família monoparental.

7 MARÇ
RECURS CONTRA EL DECRET  
DE PERMISOS I LLICÈNCIES
El nou decret retalla drets consolidats quant 
als permisos de trasllat i d’hospitalització de 
familiars.

8 MARÇ
ENS DEIXA ISMAEL GUARDIOLA
El nostre company i coordinador de Salut 
Laboral va faltar als 49 anys.
 

25 MARÇ
STEPV PARTICIPA EN LES TROBADES 
D’ESCOLES EN VALENCIÀ
El sindicat anima a tota la comunitat escolar 
a viure les trobades.

29 MARÇ
RECLAMEM LES 35 HORES SETMANALS
STEPV demana que l’horari s’adapte com ja 
s’ha fet en Sanitat.

31 MARÇ
ASSEMBLEES SOBRE EL PROCÉS 
D’ESTABILITZACIÓ
La baremació de mèrits genera dubtes i 
reclamacions.

ABRIL
3 ABRIL
ORDRE D’IGUALTAT I CONVIVÈNCIA
STEPV d’ensenyament privat negocia l’ordre 
en centres concertats.

4 ABRIL
PROBLEMES AMB EL CONCURS DE MÈRITS
El sindicat habilita un espai per atendre les 
reclamacions i assessorar el professorat.

12 ABRIL
REFORMA EDUCATIVA
El Consell de Ministres aprova el Projecte 
de llei d’ensenyaments artístics i l’RD 
d’implantació de la nova llei d’FP.

26 ABRIL
COMISSIONS DE SERVEI
La conselleria manté la repetició de centre i 
s’amplien les causes socials.

27 ABRIL
MOR ELVIRA MONDRAGÓN
La companya Elvira Mondragón va ser un 
referent del sindicat i de tota una generació 
de mestres.

MAIG
5 MAIG
STOP BUROCRÀCIA
El professorat es concentra als patis 
per reclamar la reducció de les tasques 
burocràtiques.

16 MAIG
ATENCIÓ ALS RISCOS PSICOSOCIALS
STEPV exigeix més eines d’ajuda efectiva 
davant dels riscos psicosocials del 
professorat.

19 MAIG
STEPV SIGNA L’ACORD DE PLANTILLES
L’acord inclou la majoria de propostes 
presentades pel Sindicat i suposa un 
increment de 2.000 docents.

31 MAIG
PÈRDUA DE PLACES EN  
EL CONCURS DE MÈRITS
El sindicat avisa l’Administració que es 
perdran moltes places per no resoldre bé el 
final del procediment.

JUNY

7 JUNY
MÉS DE 23.000 SIGNATURES  
PER A BAIXAR LES RÀTIOS
STEPV presenta a les Corts una iniciativa 
legislativa popular per a reduir el nombre 
d’alumnes a les aules.

11 JUNY
EL CONGRÉS DE STEPV  
MARCA LA POLÍTICA SINDICAL
El sindicat fixa les directrius per als pròxims 
anys i tria nou Secretariat Nacional.

15 JUNY
LLISTES DEFINITIUS DEL  
PROCÉS D’ESTABILITZACIÓ
El Ministeri i la Conselleria publiquen els 
noms del professorat interí que aconsegueix 
plaça. 
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ENSENYAMENT PRIVAT

Podeu enviar les vostres sol·licituds 
segellades pel centre a aquesta adreça de 
correu electrònic:
placesgratuitat@stepv.intersindical.org

El model de constitució de l’acta de les 
places de gratuïtat de la província de València i 
de la província d’Alacant on estan marcats els 
passos que cal seguir, així com els models de 
sol·licitud en valencià i castellà, us els facilitem 
en els arxius adjunts en l’enllaç següent:
https://stepv.intersindical.org/noticies/
article/places_gratuitat_centres_concertats_
segons_conveni

concert per a 2023 és inferior a la pujada 
salarial del 2’5%. En el nostre territori, 
la Conselleria d’Educació ja ens ha fet 
efectiva la pujada en el complement 
retributiu valencià; no obstant açò, el fet 
de no signar aquesta pujada del 2,5% 
suposa una minva en la paga d’antiguitat 
per a les treballadores i treballadors, 
perquè la Conselleria la calcula respecte a 
les darreres taules salarials signades.

D’altra banda, s’està negociant actualment el 
IV Conveni Col·lectiu per a empreses d’atenció 
especialitzada en l’àmbit de la família, la 
infantesa, i la joventut de la Comunitat 
Valenciana. Les taules salarials que tenim 
actualment d’aquest conveni són per als anys 
2019, 2020 i 2021:
Convenio de para empresas de atención 
especializada en el ámbito de la familia, la 
infancia y la juventud tablas salariales para 
la Comunidad Valenciana 2019-2021

El vigent conveni col·lectiu regula, en 
l’article 56, la clàusula de revisió salarial, 
que estableix: «En el cas que la Generalitat 
Valenciana establirà una ordre de 
subvencions, concerts o un altre instrument 
legal amb increments superiors per als anys 
de vigència del present conveni, es reunirà 
la comissió paritària per a la renegociació de 
les presents taules salarials.»

Finalment, s’ha publicat la resolució de 
23 de maig de 2023, de la Direcció General 
de Treball, per la qual es registra i publica 
l’acord relatiu a les taules salarials per a 
l’any 2023 del XI Conveni col·lectiu nacional 
de centres d’ensenyament privat de règim 
general o ensenyament reglat sense cap 
nivell concertat o subvencionat.
https://www.boe.es/diario_boe/txt.
php?id=BOE-A-2023-13183

L es treballadores i treballadors de 
l’ensenyament concertat privat tenim 
regulat en el VII Conveni col·lectiu 

de centres concertats el dret a demanar 
places de gratuïtat per als nostres fills i 
filles, sempre que vagen adreçats també a 
centres concertats.

Per a demanar plaça gratuïta als centres 
subscrits a les patronals Educació i Gestió, 
FECEVAL-CECE, o la UCEV, els sindicats i 
les patronals tenim pactat un procés de 
sol·licitud i admissió per a facilitar-ne 
l’accés segons marca el conveni.

E l passat 16 de maig, es van signar 
les taules salarials del VII Conveni 
Col·lectiu d’Ensenyament Concertat 
per a 2022 i 2023. N’avancem 

algunes novetats:

 � Respecte al salari del PAS i el personal 
docent de nivells no concertats, hi haurà 
una pujada d’un 4% per a 2023 i una paga 
addicional per a recuperar allò que no han 
rebut en 2022. Les empreses tindran 3 
mesos des de la publicació de les taules en 
el BOE per a fer efectiu l’abonament d’este 
increment del 4%.
 � Per a les categories amb salari per davall 
del salari mínim interprofessional (SMI) 
s’estableix un complement temporal de 
15 €/14 pagues al primer trienni. Les 
empreses tindran 3 mesos per a abonar 
estos complements.
 � S’actualitza el complement salarial 
d’eixides amb pernocta:
 � Dia lectiu o laborable no lectiu de 
presència obligatòria en el centre que 
coincideix amb l’eixida: 56,29 €.
 � Dia no lectiu o laborable de no presència 
en el centre, inclosos els dissabtes, que 
coincideix amb una eixida de caràcter 
nacional: 90,05 €.
 � Dia no lectiu o laborable de no presència 
en el centre, inclosos els dissabtes, que 
coincideix amb una eixida de caràcter 
internacional: 101,31 €.

 � Respecte del salari del personal docent 
de nivells concertats, no s’han signat 
les taules salarials perquè el mòdul de 

PLACES GRATUÏTES PER 
ALS FILLS I FILLES DE LES 
PERSONES TREBALLADORES 
DE LA CONCERTADA

SIGNADES LES 
TAULES SALARIALS 
DEL VII CONVENI 
COL·LECTIU 
D'ENSENYAMENT 
CONCERTAT PER A 
2022 I 2023

responsable d’entregar el comunicat a 
l’empresa, l’entitat gestora o la mútua, fet 
que allibera d’aquets tràmits a qui està 
malalt o en situació d’incapacitat temporal.
 � En el cas de baixes de menys de cinc dies, 
s’emetran al mateix temps els comunicats 
de baixa i d’alta mèdica, com fins ara. Si la 
persona afectada no s’ha recuperat, podrà 
demanar una revisió del seu cas abans que 
no es faça efectiva l’alta i el metge podrà 
emetre el comunicat de confirmació si encara 
no està en condicions de tornar a treballar.
 � Les baixes mèdiques de més de 5 dies 
inclouran la data de revisió mèdica prevista, 
com fins ara. Els terminis màxims en 
què s’han de fer aquestes revisions i les 
posteriors en cas de confirmació de baixa 
varien en funció de si la baixa mèdica és 
d’entre 5 i 30 dies, de 31 dies a 2 mesos o a 
partir dels 61 dies.
 � Les revisions mèdiques de confirmació de 
baixa o d’alta es podran avançar als terminis 
previstos quan l’empresa o la mútua ho 
consideren necessari, en funció de l’evolució 
del pacient.

El procés de gestió de les baixes, 
confirmacions o altes mèdiques serà el 
següent:
 � El metge o la mútua enviaran el comunicat 
mèdic d’incapacitat temporal a la Seguretat 
Social de manera immediata o amb un dia 
hàbil de marge com a màxim.
 � La Seguretat Social comunicarà a l’empresa 
la informació rebuda.
 � Una volta rebuda la notificació, l’empresa 
tindrà un màxim de 3 dies hàbils per a 
formalitzar les dades necessàries a través 
del sistema RED per a gestionar aquest 
tràmit. Si no ho fa dins del termini establit, 
serà sancionada.

D es del passat 1 d’abril de 2023, 
les persones treballadores ja no 
han d’entregar la baixa mèdica a 

l’empresa. Els metges d’atenció primària ja no 
entregaran dues còpies del comunicat mèdic 
d’incapacitat temporal a les i els treballadors 
amb baixa mèdica. La còpia per a entregar a 
l’empresa desapareix i la persona que està 
malalta ja no serà la responsable de dur en 
mà aquest certificat a la faena.

La gestió serà telemàtica i seran els 
metges, la Seguretat Social, les mútues i les 
empreses els responsables d’intercanviar-se 
els documents necessaris, sense intervenció 
del treballador o la treballadora afectat, per a 
gestionar la baixa o l’alta mèdica.

Aquests són els principals canvis en la 
gestió de les baixes, les confirmacions i les 
altes mèdiques:
 � El personal mèdic només entregarà un 
comunicat de baixa, confirmació o alta a la 
persona usuària, que és l’actual exemplar 
per a la persona treballadora.
 � S’elimina la segona còpia, la de l’empresa, 
que rebrà la informació de manera 
telemàtica.
 � La persona treballadora ja no és la 

NOVETATS EN LA GESTIÓ  
DE LES BAIXES MÈDIQUES

Seran els metges, la 
Seguretat Social, les  
mútues i les empreses  
els responsables 
d’intercanviar-se els 
documents necessaris, sense 
intervenció del treballador 
o la treballadora afectat

mailto:placesgratuitat%40stepv.intersindical.org?subject=
https://stepv.intersindical.org/noticies/article/places_gratuitat_centres_concertats_segons_conveni
https://stepv.intersindical.org/noticies/article/places_gratuitat_centres_concertats_segons_conveni
https://stepv.intersindical.org/noticies/article/places_gratuitat_centres_concertats_segons_conveni
https://stics.intersindical.org/web/attachments/article/360/Convenio%2520infancia%2520y%2520la%2520juventud%2520tablas%2520salariales%25202019-2021.pdf
https://stics.intersindical.org/web/attachments/article/360/Convenio%2520infancia%2520y%2520la%2520juventud%2520tablas%2520salariales%25202019-2021.pdf
https://stics.intersindical.org/web/attachments/article/360/Convenio%2520infancia%2520y%2520la%2520juventud%2520tablas%2520salariales%25202019-2021.pdf
https://stics.intersindical.org/web/attachments/article/360/Convenio%2520infancia%2520y%2520la%2520juventud%2520tablas%2520salariales%25202019-2021.pdf
https://www.boe.es/diario_boe/txt.php?id=BOE-A-2023-13183
https://www.boe.es/diario_boe/txt.php?id=BOE-A-2023-13183
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A CASA NOSTRA / ESCOLA SINDICAL DE FORMACIÓ MELCHOR BOTELLA

Andrés Moreno Jorde
IES LUIS GARCIA BERLANGA
Mobilitat programa Erasmus+ STEPV

S oc Andrés Moreno, estudiant d’Imatge i 
So a Alacant. Quan la meua professora 

em va comentar la possibilitat d’anar 
d’Erasmus per a realitzar les pràctiques de 
Formació Professional no ho vaig dubtar ni 
un moment. Trencar completament amb la 
meua rutina em va fascinar, crec que és el 
millor que he fet i, des de llavors, la meua 
vida ha canviat per complet. Arribar a Viena 
va ser un somni, tot era nou per a mi. 

Les pràctiques les vaig realitzar en 
Musikwerin, estava en el cor de la música 
clàssica. Vivia des dels assajos a les 11 h 
del matí fins a l’actuació de les 19 h davant 
de milers de persones, els nervis dels 
músics minuts abans d’eixir a l’escenari… 
Va ser fascinant. La meua missió era ajudar 
i agilitzar el treball tant com fora possible. 
Muntàvem els altaveus que després 
s’utilitzarien en la funció i posàvem els 

micròfons als qui anaven a actuar. Martín, 
el meu cap, em tractava com un més. No 
tot va ser treballar, la resta de companys i 
companyes i jo, també vam tindre temps per 
a viatjar a altres països, visitàrem: Bratislava, 
Praga i Budapest. La connexió amb la resta 
d’estudiants en la residència en què ens 
allotjàvem va ser única. Mai havia sentit 
res d’igual, ens teníem els uns als altres i 
això feia que, malgrat estar lluny del nostre 
país, et sentires com a casa. La part més 
dura d’aquesta experiència va ser el comiat. 
L’últim dia, Martín i jo ens dedicàrem unes 
paraules d’agraïment pel que havíem viscut. 
Amb les companyes i els companys de la 
residència, vam estar fins allà quina hora de 
la nit, acomiadant-nos amb alguna llàgrima 
en els ulls. L’experiència havia passat molt 
ràpid, però sabíem que l’havíem gaudida i 
que ens quedaven per davant dos mesos de 
pràctiques al nostre país.

Viena ha significat moltíssim per a mi, 
estic superagraït d’haver pogut tindre el 
plaer de viure aquesta experiència i de la sort 
d’haver trobat persones que mai oblidaré.

Andrés Moreno, a Viena

ERASMUS+ UNA EXPERIÈNCIA 
TRANSFORMADORA AL COR DE LA 
MÚSICA CLÀSSICA DE VIENA

A vegades, és difícil per a una persona jove 
imaginar-se en un context estranger, ocupant-
se dels aspectes més pràctics de la vida. 
Per això, les nostres voluntàries van decidir 
començar mostrant un vídeo gravat i editat 
per elles mateixes per a presentar, un dia 
de voluntariat a l’ESFMB: les seues tasques, 
hàbits, un recorregut per l’oficina, etc.

Per a cobrir les parts més tècniques, en 
canvi, van realitzar una presentació sobre 
com accedir al programa CES, on trobar 
oportunitats en el portal de joventut, com 
es fa costat econòmicament a una persona 
voluntària, i es van alternar per a presentar 
els diferents aspectes d'aquest voluntariat.

L’alumnat d’aquest IES, es va mostrar 
atent, van fer moltes preguntes després de 
la presentació i les nostres voluntàries de 
l’ESFMB, es van alegrar de tindre l'oportunitat 
d'ajudar aquest alumnat a buscar més 
oportunitats per al seu futur.

Si estàs obert a la idea d'una presentació 
en la teua institució i vols saber més sobre 
CES, posa't en contacte amb nosaltres en 
info@esfmb.org. i visita el nostre blog de 
voluntariat esfmb.blogspot.com

Sherine Sibon
Voluntària del CES a l’ESFMB 

U n dels principals objectius de l’ESFMB és 
fer costat al major nombre possible de 

joves perquè viatgen fora del País Valencià, 
donant prioritat a les persones joves més 
desafavorides, que no tindrien aquesta 
oportunitat sense aquests programes 
europeus.

Viatjar és la millor manera d'aprendre i 
créixer. Per això, l'associació promou i opera 
en el programa "Cos Europeu de Solidaritat” 
(CES), que permet a joves de 18 a 30 anys 
desplaçar-se i formar-se per tota Europa. 
ESFMB utilitza moltes formes i mitjans per a 
difondre el programa i les seues oportunitats, 
incloent presentacions en centres de 
formació.

El passat 18 d'abril, les 3 voluntàries 
europees acollides actualment per l’ESFMB, 
Sherine de França, Benita de Letònia i 
Sara d'Itàlia, van realitzar una presentació 
del programa a l'Institut d'Ensenyament 
Secundari Les Alfàbegues, a Bétera.

CRÉIXER AMB EL VOLUNTARIAT EUROPEU

èxits professionals i personals, que han 
enriquit la cultura a tot el món.

Aquesta va ser la raó principal per la qual 
totes les entitats educatives europees que 
formen part d’aquest projecte van decidir 
crear recursos digitals, accessibles i gratuïts, 
per a ajudar tot el professorat a treballar en 
l’aula, de manera adequada, per l’equitat. 
Cal oferir exemples inspiradors que puguen 
representar de manera justa i equitativa les 
grans ments femenines de la història, en 
diferents camps de treball.

Visitant la pàgina web del projecte, ja 
és possible accedir als recursos didàctics 
elaborats perquè el professorat els puga 
treballar en l’aula.

Catàleg d’art, literatura i música
Curs en línia: Les dones que ens falten en 

STEM: científiques i tecnòlogues per a l’aula.
https://womenslegacyproject.eu/es/home/

Alessia De Iulis
ESFMB 

D el 10 al 12 de maig es va celebrar a 
Glasgow l’última reunió de coordinació 

internacional i l’acte final del projecte 
Erasmus+ Women's Legacy, Our Cultural 
Heritage for Equity. A més, la Universitat de 
Glasgow va donar la benvinguda a les entitats 
sòcies del projecte a Escòcia amb una 
recepció cívica a l’ajuntament de Glasgow i al 
festival de cinema de Glasgow, enriquint els 
moments finals del projecte amb importants 
experiències culturals i locals.

El Llegat de les Dones, pretén donar 
visibilitat a totes les històries, al treball i al 
perfil d’aquelles dones, artistes, escriptores, 
músiques i científiques que molt sovint han 
quedat amagades, malgrat els seus grans 

EL LLEGAT DE LES DONES
Membres de l'ESFMB amb Douglas Hutchinson, Executive Director, 

i Lesley Atkins, International Education Leadership, a Glasgow

 � Ensenyar conductes proambientals i 
habilitats socials positives.

Atés que l’alumnat arriba a l’escola 
procedent de diferents entorns, cal 
establir una cultura proambiental i 
social comuna.
 � Incentivar el bon comportament.

La transformació de l’alumnat en 
agents ambientals de canvi ha de rebre 
un reconeixement regular positiu.
 � Recopilar informació sobre els 
comportaments disruptius de l’alumnat.

Amb aquesta informació, es 
desenvoluparan estratègies de suport 
més efectives.
 � Augmentar el personal i la inversió als 
centres educatius.

És fonamental per a millorar 
l’atenció a l’alumnat, caminar cap a una 
escola verda i educar per una interacció 
responsable i sostenible amb la natura.

Xavier Nogués Sanchis
ESFMB

L’ESFMB, participa en el projecte europeu Green 
Sesame, que desenvolupa una innovadora 
adaptació de l’Schoolwide Positive Behavior 
Support, amb què promoure conductes 
proambientals positives en l’alumnat.

Però, què és el SW-PBS? Es tracta d’un 
enfocament escolar ben avaluat per a promoure 
un clima escolar positiu i disminuir els 
comportaments disruptius, que comença amb la 
prevenció, i després afig un suport individualitzat 
intensiu per a l’alumnat amb més necessitats, a 
través de cinc estratègies adaptades:
 � Previndre, a través de l’educació ambiental, 
l’aparició de conductes socials disruptives.

És més eficaç, rendible i productiu 
que respondre després que la conducta 
problemàtica s’haja arrelat.

LES CONDUCTES PROAMBIENTALS 
POSITIVES A L’ESCOLA

Transnational project meetings a la Universitat de Wuppertal, Alemanya. Projecte Green Sesame

https://womenslegacyproject.eu/es/home/
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interaccionen amb el protagonista i li fan 
canviar la percepció del seu quequeig.

El text, escrit en primera persona, té un 
marcat to poètic. De fet, ens ofereix, de tant 
en tant anàfores i repeticions de fórmules que 
donen un ritme molt peculiar a la lectura. D’una 
banda, Jordan Scott utilitza oracions curtes, de 
sintaxi senzilla que s’adeqüen a la seua intenció: 
«Normalitzar aquesta discapacitat i integrar-la 
de forma natural en el món en què vivim, on 
cada ésser humà forma part de l’ecosistema». 
De l’altra, la proposta visual de Sydney Smith 
és un desplegament de sensibilitat i mestria. 
Les seues aquarel·les, el tractament de la llum, 
la paleta de colors, a la vegada tendra i potent, 
donen una dimensió exquisida al text.

Aquest regal estètic té el seu punt culminant 
en la doble pàgina central desplegable que el 
mateix artista qualifica com «el gran moment 
de catarsi» de la història.

Per concloure, mereix una especial menció 
l’aposta de Libros del Zorro Rojo, que ha cuidat 
fins a l’últim detall l’edició de Parlo com el riu, 
guardonat amb diversos premis..

E l poeta canadenc Jordan Scott és l’autor de 
les paraules d’aquest àlbum que il·lustra 

de forma enlluernadora Sydney Smith (Nova 
Escòcia, Canadà) . El resultat d’aquest exercici 
de creació compartida és Parlo com el riu, 
un bellíssim exemple d’autoreconeixement 
i de maneig de les dificultats; en definitiva, 
una veritable exploració de vida des de la 
literatura.

L’autor i l’il·lustrador aborden la història 
d’un xic que quequeja. La desenvolupen d’una 
forma commovedora, que colpeix des de cada 
pàgina. Es així com el llibre capta i acompanya 
les emocions del protagonista que s’enfronta 
amb angoixa a l’ambient escolar, alhora hostil 
i alienant.

És important remarcar el paper del pare, 
que, amb un encertadíssim enfocament de la 
dura situació que viu el seu fill, ofereix un espai 
afectiu on el riu i el contacte amb la natura 

NATURA VALENCIANA

PARAULES MENUDES I JOVES

 FENT CAMÍ

EN PANTALLA

VIATGE PEL VINALOPÓ. 
EL RIU AUTÒCTON MÉS 
LLARG DEL PAÍS VALENCIÀ (I)
Joan V. Pérez Albero

E l Vinalopó, el riu autòcton més llarg 
del País Valencià, recorre 89 km des 

del naixement al Racó de Bodí, a la vessant 
occidental de la serra Mariola, al terme 
municipal de Bocairent, fins la desembocadura 
en l’assarb de Dalt de Civades, que comunica 
els parcs naturals del Fondó i les salines de 
Santa Pola (antiga albufera d’Elx) al paratge 
dels Carrissars o Carrissals a la partida 
il·licitana de Daimés.

A la conca del Vinalopó, amb una extensió 
de 1.691 Km², s’hi poden distingir, amb molta 
claredat, dos sectors pel que fa a la disposició 
del relleu, la geomorfologia del sòl i les 
condicions bioclimàtiques. Un primer sector 
que abraça des de la capçalera del riu, a 
Bocairent, fins s la conca endorreica de Villena, 
sector que arreplega les aigües superficials 
que vessen des de les serres que l’envolta 
(Mariola, Solana, Fontanella...), a més de les 

subterrànies que sorgeixen als diferents 
brolladors o ullals dels aqüífers que hi ha a la 
conca. Aquest tram té una certa intermitència: 
el riu està sec en molts trams durant la major 
part de l’any i només porta aigua durant els 
períodes de fortes pluges torrencials. Un 
segon sector comprén l’espai des de la conca 
entre Villena fins a la desembocadura del riu a 
Elx. Aquest sector, denominat el corredor del 
Vinalopó, discorre a través d’una falla tectònica 
que ha servit de comunicació natural, al llarg 
de la història, entre la Meseta i la Mediterrània 
per terres alacantines. Aquests dos sectors 
han estat identificats més modernament per 
la denominació de les comarques per on el 
riu passa: l’Alt Vinalopó per al primer sector 
i les comarques del Vinalopó Mitjà, Valls del 
Vinalopó i Baix Vinalopó per al segon.

El geògraf mallorquí Vicenç M. Rosselló i 
Verger afirmava: «No seria massa ofenós dir 
que el Vinalopó no té ni cap ni peus, perquè la 
seua partida de naixement no està gens clara i la 
seua fi tampoc no és fefaent.»

I per què feia Rosselló aquestes 
afirmacions?

Perquè el Vinalopó no és un riu a l’ús, 
tant pel que respecta al seu naixement com 
a la desembocadura. Alguns autors situen 
el naixement en la Font de la Coveta, quan 
en realitat el riu comença a formar-se a la 

foia del Bovalar (Racó de Bodí) en arreplegar 
les aigües d’escorrentia i d’alguns ullals en 
ocasió de fortes pluges. I pel que fa a la seua 
fi, no desemboca directament en la mar, ni en 
un altre riu, ni tan sols en un llac, segons la 
definició de riu que fa el Diccionari Normatiu 
Valencià: «Corrent natural d’aigua, més o 

menys continu, de cabal variable, que va a 
parar a la mar, a un llac o a un altre riu». 
Desemboca en un assarb que comunica els 
parcs naturals del Fondó i les salines de Santa 
Pola, com he comentat al principi. En properes 
entrades analitzarem amb més detall cada un 
d’aquests sectors.

PARLO COM EL RIU
Col·lectiu de Literatura Infantil 
i Juvenil Pep Sempere

El Vinalopó només eixir del Racó de Bodí en un episodi de pluges torrencials

Text: Jordan Scott
Il·lustració: Sydney Smith
Editorial: Libros del Zorro Rojo, 2021
Temàtica: autoconeixement i superació 
personal
Adreçat a lectors i lectores de totes les edats

LES LLUMS I LES  
OMBRES DE L’EXISTÈNCIA
Begoña Siles Ojeda

cultura com a lloc d’«humanització de la vida». 
I continua: «El vertader cor de l’escola està 
format per les hores de classe que poden ser 
aventures, trobades, profundes experiències 
intel·lectuals i emocionals». 

José Luis Cuerda expressa, amb un estil 
costumista, aquestes paraules de Recalcati en 
La lengua de las mariposas, de tal manera que 
la pel·lícula es configura com un homenatge a 
la figura del mestre i una oda a l’escola.

La història, ambientada en un poble 
de Galícia a la fi de 1935 fins als primers 
mesos de l’esclat de la Guerra Civil, se centra 
principalment en l’admiració i respecte 
que Moncho (Manuel Lozano) sent cap al 
seu mestre don Gregorio (Fernando Fernán 
Gómez). Moncho percep en l’apassionat 
comportament docent del mestre una certa 
veritat ètica i humana. I això és així, perquè 
per a don Gregorio l’escola és un lloc que ha 
de promoure el pensament reflexiu i crític 
dels estudiants amb l’objectiu que arriben 
a ser ciutadans lliures, tal com declara 

E l psicoanalista Massimo Recalcati escriu, 
en el seu llibre La hora de la clase. Por 

una erótica de la enseñanza, que la funció del 
mestre “consisteix a obrir el subjecte a la 

en el seu discurs de jubilació davant de 
l’alumnat i les autoritats. Unes paraules, les 
de don Gregorio, igual que els seus mètodes 
docents, que evidencien la influència que han 
tingut en la seua labor educativa les idees 
pedagògiques proposades per la Institució 
Lliure d’Ensenyament.

Ara bé, si aquesta relació mestre i alumne 
s’inicia a la llum harmoniosa de la Segona 
República, la història acabarà amb l’ombra 
de l’inici de la Guerra Civil: don Gregorio serà 
detingut i exposat públicament a l’escarn i els 
insults dels seus conciutadans i alumnes. El 
dramatisme de la història de La lengua de las 
mariposas es concentra en aquest pla final de 
la mirada de ràbia i incomprensió de Moncho 
cap al seu mestre i cap a si mateix. La por i la 
guerra s’han apoderat d’ell, com de tota la seua 
família. En aquest moment, un sabor amarg 
i descoratjador s’instal·la en l’espectador en 
comprendre que, quan de l’odi polític i ideològic 
brolla la pulsió de mort, no hi ha educació, ni 
amistat que la detinga.

Director: José Luis Cuerda
Guió: José Luis Cuerda, Rafael Azcona, Manuel 
Rivas. Basat en tres relats de Manuel Rivas 
titulats Un saxo en la niebla, Carmiña i La lengua 
de las mariposas
Fotografia: Javier Salmones
Repartiment: Fernando Fernán Gómez, Manuel 
Lozano, Uxia Blanco, Gonzalo Martín Uriarte, 
Guillermo Toledo, Elena Fernández
Any: 1999. Goya al millor guió adaptat.



39ALLIOLI 289 / JULIOL 2023

QUAN LA SORT ÉS  
COSA DE VALENTS
Vicent Xavier Contrí

ràdio, o bandes sonores per al teatre, que 
ara s’embarca en la divertida proposta de 
Meravella (junt als companys de Gener, Enric 
Alepuz i Vicent Todolí). Chiner ha tornat en 
2023 amb un altre disc artesanal, d’eixos 
que maquina en sa casa. Salvatge el trobareu 
en les principals plataformes digitals. Dotze 
cançons on torna a experimentar amb 
la veu i els xicotets detalls, que fan dels 
arranjaments una delícia entre estils que 
dibuixen orquestracions, ritmes selvàtics i 
cors impossibles. 

I allà van els apunts d’algunes de les 
peces de Salvatge. En l’elegant «Com l’arbre 
del Teneré», Chiner s’adreça a la màquina 
que pot canviar-li «els records per estímuls 
més urgents, metavers i metadona» quan se 
sent «fràgil com l’arbre del Teneré, mirant 
l’últim ocell», tan «fràgil i transparent» que 
se li «clareja la tristor». Sense cap dubte, un 
crit a la solitud dins del món digital amb la 

metàfora de l’arbre més aïllat del planeta, 
com a eix de les sensacions. En «Pedra de 
riu» baixa les revolucions i juga amb els 
aguts, pletòric de veu, per a explicar-nos 
una història de sentiments, torrent avall, 
amb un esclat emocional i vocàlic al mig, 
per a concloure lent, en pau. En la balada 
«Foguera per a tres fills» mostra el caliu 
progenitor cap als infants i en «Però mai 
he vist» fa un exercici retrospectiu de fets 
extraordinaris, plens de lirisme. «Tots els 
teus records porten marques d’aigua, a 
cedir els drets a multinacionals», canta en 
«Mort d’un vianant» on reflexiona sobre 
com a través de la mort, és l’únic lloc on 
no et sents vigilat. «Venen a per tu a través 
de pantalles, han donat l’avís per caçar 
vianants», un tema que té certa continuïtat 
en «La Història natural». El disc es tanca 
amb la quotidiana «Honor de cavaller», un 
relat realista i simpàtic, i amb «Caure al 

P ocs músics valencians tenen el bagatge, 
els guardons i el respecte de la crítica 

que acapara Carles Chiner. Els seus discos 
sempre han rebut els elogis de la premsa 
especialitzada. Creador inquiet, ha liderat 
el projecte de Gener fins que aquest s’ha 
aturat, en definitiva, per la falta de circuit, de 
bolos i d’ingressos. Perquè hem de recordar 
que els músics professionals viuen de la 
música i, malauradament, això és una tasca 
titànica. Amb tot, Chiner diversifica el talent 
que atresora i no para de conrear cançons. 
Una sort per a tots. Igual produeix altres 
artistes, que fa sintonies per a la tele, la 

L’APARADOR

RITMES D’ARA I ACÍ

LLEGIT AVUI

Moisés Pérez Pascual

EL NEGOCI DE LES AULES. 
L'ENSENYAMENT PRIVAT I CONCERTAT AL PAÍS VALENCIÀ.
Institució Alfons el Magnànim.València 2023. 380 Pàg.

E l negoci de l’ensenyament concertat i privat 
del País Valencià està conformat per una 

xarxa d’actors amb uns interessos ideològics 
i uns lligams econòmics que rarament són 
identificats quan intervenen en la discussió 
pública i mediàtica sobre l’educació. Amb 
l'objectiu de posar llum a aquesta flagrant falta 
de transparència, Moisés Pérez (Muro d'Alcoi, 
1993), periodista del setmanari El Temps, ha 
bastit aquesta interessant recerca periodística 
on els lectors i lectores tenen l’oportunitat de 
fer un viatge a través d’una teranyina que va 
ser beneficiada en detriment de l’escola pública 
durant les dues dècades de governs dretans 
al territori valencià. Un model educatiu que, 
a més, fomenta la segregació social, i que els 

partidaris i partidàries 
del qual defenen argüint 
una sèrie de llocs comuns 
que l'autor, tot just a l'inici 
del llibre, s'encarrega 
de qüestionar. Sens 
dubte, un dels assajos en 
matèria d'educació més 
esclaridors i potents dels 
últims anys.

Carme Cardona Bartual

LA NOVA MESTRA
Edicions del Bullent. València 2023. 160 Pàg.

A questa novel·la fa un viatge en el temps 
fins a 1961, any en què Adela Ferro, 

una jove mestra, arriba a Fontfreda, el seu 
primer destí. Fontfreda és una població rural 
i muntanyenca; un paratge agrest i solitari. 
Allí coneixerà un metge misteriós, juntament 
amb d'altres trobades insospitades. Adela, 
lluny de la seua família i en un ambient fosc 
propi de mitjan segle, es veu atrapada en 
una obsessió que es va apoderant d'ella i 
endinsa el lector en les profunditats d'un 
thriller psicològic amb un final negre com un 
pou. Aquesta obra va resultar guanyadora 
del Premi Soler i Estruch, en el marc dels XVI 
Premis Castellum Ripae atorgats l'any passat 
per l'Ajuntament de Castelló (Ribera alta). 
L'autora, Carme Cardona Bartual (Benaguasil, 

1980) exerceix 
de professora de 
Valencià en un 
institut del Camp de 
Túria i és coneguda 
pel seu activisme 
literari en les xarxes 
socials, especialment 
des de l’Instagram 
@bookcarmecarmeta_.

ESCRIT AHIR

UN PAÍS SENSE  
DIDÀCTICA? (XIII)
Ferran Pastor i Belda

E n una de les reunions al Centre Jove 
de Xirivella per a preparar la Trobada 

d’Escoles en Valencià de l’Horta Sud 
d’enguany li mostre al saforenc Vicent Font, 
president de GUAIX, el llibre que em va 
regalar uns quants dies abans el bibliòfil 
riberenc Francesc Beltran: “La meua comarca 
La Safor”. Aquest llibre de didàctica de la 
Safor per al cicle mitjà, elaborat per Joan B. 
Malonda, Rafael Campos, Júlia Sarió, Antoni 
Ruiz i Josep Ferrer, el va publicar en 1984 
l’editorial Gregal Llibres. Comentàrem com 
van ser de fonamentals aquells anys:

- “Sí Ferran, la nostra motivació i treball 
va suplir la manca de materials didàctics 
en valencià. Però també va ajudar el fet 
que teníem el suport de les institucions 
valencianes per a avançar en la innovació 
i valencianització de l’ensenyament: de la 
Conselleria d’Educació, dels ajuntaments i de 
la Diputació de València. Va ser quan agafaren 
vol diverses associacions de renovació 
pedagògica en diverses comarques i les 
escoles d’estiu, etc.

Aquest impuls que en els huitanta es 
va «institucionalitzar» ja feia temps que 
es desplegava. A més, no és casual que el 
llibre siga sobre la didàctica d’una comarca. 
La reivindicació de les comarques en tots 
els aspectes és una de les concrecions 
de la lluita per un ensenyament arrelat 
a la nostra realitat territorial i nacional 
valenciana. La història d’aquestes 
innovacions i pràctiques educatives la conta 
molt bé Alfred Ramos, al qual no li agrairem 

mai prou els llibres que ha publicat sobre el 
moviment Freinet al País Valencià. Un bon 
exemple que l’audàcia i el treball d’unes 
minories acaba fructificant. Sense anar més 
lluny, la meua promoció de l’escola pública 
de la Pobla Llarga es va beneficiar d’aquest 
entusiasme per la renovació pedagògica 
de les/els freinetistes valencians el curs 
74/75, personificat per la nostra mestra 
Isabel García Fuertes.

Finalitze aquest article recomanant una 
visió més personal d’aquells anys de lluita 
previs als huitanta. La podem trobar en les 
memòries de Josep Piera: “Canvi de rumb. 
Els fantàstics 70. 1975-1979”. Hi trobem 
noms com Marifé Arroyo, Batiste Malonda, 
Diego Bejarano, Víctor Gómez, etc. Pense que 
és un complement necessari a la història 
acadèmica. Ara que les circumstàncies 
polítiques ens han entristit, recordem 
l’exemple d’aquestes generacions que ens 
han format.

segle XXI», una nova llista de la compra 
d’insatisfaccions de la societat actual. 
Agradables rareses.

Imatge portada disc: Alberto Beltrán

Gonzalo Berger i Tània Balló

LES COMBATENTS
Editorial Rosa dels Vents (Penguin Llibres). 
Barcelona 2021. 256 Pàg.

L a seua entrega com a combatents en la 
lluita contra el feixisme va ser cabdal en 

l'estratègia bèl·lica per part del bàndol republicà. 
Però, a mesura que la guerra anava avançant, 
les seves organitzacions les van relegar a 
tasques a la rereguarda, fins i tot desprestigiant 
la seua condició com a milicianes. Finalment la 
història les va oblidar. Però qui van ser aquestes 
combatents? A quins fronts van lluitar? Com es 
va produir la retirada de les dones del front? 
Què van fer fins la derrota de l'any 39? Quin 
va ser el seu destí final? Aquesta obra tracta 
de posar llum sobre tots aquests interrogants. 
Gonzalo Berger (Barcelona, 1977), és doctor 
en Història i docent universitari. Actualment 
coordina els projectes de recerca Dones en 

Guerra i Espais de la 
Batalla de Mallorca. Tània 
Balló (Barcelona, 1977) és 
autora de diversos llibres, 
entre els quals destaca 
Las Sinsombrero (2016). 
A més, compta amb una 
dilatada trajectòria en 
els àmbits del cinema i la 
televisió.

LA VEU DELS LLIBRES
www.laveudelsllibres.cat

L a Veu dels Llibres és una revista digital 
centrada en el món literari de tot el 

nostre àmbit lingüístic. Va començar a editar-
se l'any 2020 i forma part del Grup La Veu 
del País Valencià. L'escriptor Víctor Labrado 
coordina la publicació que està estructurada, 
bàsicament, en sis apartats: narrativa, assaig, 
teatre, entrevista i rutes literàries. La versió 
digital s'actualitza cada dissabte. A més, 
s'envia mensualment en PDF a tot el públic 
subscriptor. També n’hi ha una versió en 
paper quadrimestral, que en 2021 i 2022 es va 
coeditar amb el periòdic El Grat, de l'Alcoià i les 
comarques centrals. La revista també inclou 
un apartat de crítica i ressenyes literàries en 
què podem tant novetats literàries pròpies com 
traduccions d'obres estrangeres a la nostra 
llengua. Per a col·laborar amb el projecte, la 
revista ofereix la possibilitat d'agermanar-se a 
través del seu web (www.laveudelsllibres.cat).

https://www.instagram.com/bookcarmecarmeta_/
http://www.laveudelsllibres.cat/
http://www.laveudelsllibres.cat/
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València va acollir el XIV Congrés de STEPV entre el 9 i l'11 de juny. 
Van ser tres dies intensos de treball en què es van aprovar les línies 
estratègiques que guiaran l'acció del Sindicat durant els pròxims 4 
anys. Un període que estarà marcat per l'arribada de la ultradreta 
a les institucions valencianes després de les eleccions del passat 28 
de maig. Ara més que mai, reivindiquem la vigència del lema que 
vam triar per al congrés: “Som i serem la veu de l'ensenyament”.

i PCPE, de les entitats Escola Valenciana, 
Federació Estatal de Moviments de Renovació 
Pedagògica del PV, ADIDE, ADIPV, ADIES, ACPV, 
XEIM, PAH, Societat Coral el Micalet i Unió 
Llauradora i Ramadera.

El moment més emotiu d'aquesta primera 
jornada va arribar amb l'homenatge que se 
li va retre a Ismael Guardiola, coordinador 
de Salut Laboral i membre del Secretariat 
Nacional de STEPV, que va faltar el passat mes 
de març. Ester Rincón, responsable de Salut 

Laboral i Medi Ambient de la Intersindical 
Valenciana, va coordinar l'acte. Van prendre la 
paraula les persones que tenien una relació 
més estreta amb Ismael: Gabriel Alemany, 
responsable de Serveis Jurídics del Sindicat; 
Eva Cuesta, presidenta del CSSL d’Alacant; 
Àlvar Anyó, president del CSSL de Castelló; 
Ximo Graña, membre del CSSL de València; 
Ignasi Amorós, membre del SN; i Pilar Sifre, 
coordinadora de Salut Laboral de Castelló. 
Després de la projecció d'un vídeo, Nico i David 

D esprés dels congressos d'Elda 
(2015) i d'Alcossebre (2019), la 
intercomarcal de València tenia el 
repte d'organitzar el XIV Congrés. 

Finalment, l'emplaçament triat va ser la 
ciutat de València. El congrés va arribar 
a penes uns pocs mesos després de les 
eleccions sindicals en educació pública. Uns 
comicis que l'STEPV va tornar a guanyar 
amb contundència: tercera majoria absoluta 
en pública no universitària i principal força 
sindical en el sector universitari. En aquestes 
eleccions, s'ha observat la participació de 
noves fornades de professorat. Per aquest 
motiu, tant la ponència de política sindical, 
com el lema del congrés, es van triar pensant 
en aquesta nova realitat. “Som i serem la 
veu de l'ensenyament” fa referència a la 
força actual del nostre sindicat. Però també 
incideix la voluntat d'acostar-nos a les noves 
generacions de docents, ja que elles i ells són 
el futur, tant de l'escola que volem construir, 
com del Sindicat. Aquestes premisses van 
orientar els debats que es van produir durant 
el congrés.

La inauguració va tindre lloc, divendres 
a la vesprada. L'acte va comptar amb les 
intervencions de l’alcalde de València, Joan 
Ribó, la directora general d’Universitats, Pilar 
Ezpeleta, i els vicerectors de la Universitat 
de València i la UPV, Ernest Cano i Santiago 
Guillem, així com de la consellera d’Educació, 
Raquel Tamarit, i del president de les Corts 
Valencianes, Enric Morera. A la inauguració 
van assistir-hi també representants de les 
patronals UCEV i FECEVAL, dels partits ERPV 

de treball que s'han aprovat. També es van 
renovar la Comissió de Garanties i Conflictes 
i la de Control Administratiu. A més a més, es 
van aprovar una sèrie de resolucions, com ara 
una a favor del poble sahrauí i una altra per 
reivindicar el dret a l'educació de les xiquetes, 
en especial, després els tristos successos 
protagonitzats pels talibans a l'Afganistan.

En la cloenda del Congrés, van intervindre 
representants dels sindicats UGTSARIO 
(Sàhara), CIGA de Galiza, STEILAS i LAB 
d’Euskal Herria i de la Confederació d’STES, 
d’USTEC-STES (IAC), STEI (Balears), STECLM 
(Castella-la Manxa), de l’Associació de 
Directors i Directores d’IES (ADIESPV) i també 
de la Confederació d’STES, STAS Intersindical, 
Intersindical ICS i d’Intersindical Valenciana. 
El Congrés de STEPV també ha comptat 
amb les salutacions de les organitzacions 
següents: SOMOS-STEA (Aragó), Federació 
d’Organitzacions per la Llengua Catalana 
(FOLC), Confederació d’Educadors Americans 
(CEA) i el Sindicato Nacional de Trabajadores 
de la Educación, Ciencia y Deporte de Cuba.

La part final del Congrés es va reservar 
per acomiadar els companys Ignasi Amorós 
i Alejandro López, que deixen el Secretariat 
Nacional, després de molts anys de treball 
compromés. Ignasi podrà gaudir ara d'una 
merescuda jubilació, mentre que Alejandro se'n 
tornarà al seu centre docent.

En definitiva, després del XIV Congrés, 
l'STEPV ix reforçat, amb una línia clara 
d'actuació i la voluntat de continuar sent la veu 
majoritària del professorat valencià. S'acosten 
temps incerts, però el Sindicat no deixarà de 
lluitar per les condicions laborals del nostre 
professorat i per un model educatiu públic, de 
qualitat, inclusiu i en valencià.

—la viuda i el fill menut d'Ismael—, van donar 
les gràcies en nom de la família.

PONÈNCIA POLÍTICA  
APROVADA PER UNANIMITAT
Els debats es va iniciar dissabte amb l'informe 
del Secretariat Nacional. Un escrit que va 
exposar les principals actuacions dutes a 
terme pel Sindicat durant els últims quatre 
anys. Un període marcat per la pandèmia 
de COVID-19. A continuació i, durant tot el 
dissabte, es van debatre les esmenes a la 
ponència de Política Sindical. Un document que, 
finalment, es va aprovar per unanimitat.

Els objectius que s’ha marcat el Sindicat per 
a la pròxima legislatura passen, entre altres, 
pel manteniment i la millora de les condicions 
laborals de les treballadores i treballadors 
de l’ensenyament, l’estabilitat i consolidació 
del personal precari —interí, professorat 
associat, ajudant doctor, etc.—, i el treball cap 
a la consecució d’un sistema educatiu públic, 
gratuït, de qualitat, coeducatiu, inclusiu i que 
respecte el valencià com a llengua vehicular. 
Igualment, el Sindicat va dedicar una part de 
la ponència a analitzar la situació del sistema 
educatiu després de la incorporació de més 
de 20.000 docents des de 2016, per concretar 
l’atenció específica que ha d’oferir el Sindicat.

Altres reptes que també es plantegen en la 
ponència del Congrés és el manteniment del 
treball sobre les problemàtiques específiques 
de les diferents etapes educatives i tipus de 
centres. Igualment, la recuperació de la gestió 
democràtica dels centres, millores en les 
polítiques d’inclusió educativa i d’atenció a 
l’alumnat, la lluita contra la bretxa salarial de 
les dones i per la igualtat entre homes i dones. 
El desplegament de la llei de prevenció de 
riscos laborals i la formació en les necessitats 
del professorat són altres dels eixos de treball 
per als pròxims quatre anys. 

RENOVACIÓ DELS  
ÒRGANS DE GOVERN
Diumenge el congrés va triar el nou Secretariat 
Nacional —de vint membres finalment— 
que va comptar amb el suport del 87% de 
les persones delegades. Aquest SN tindrà 
la responsabilitat de dur a terme les línies 

SOM I SEREM LA  
VEU DE L'ENSENYAMENT

El moment més emotiu 
d'aquesta primera jornada 
va arribar amb l'homenatge 
que se li va retre a Ismael 
Guardiola, coordinador de 
Salut Laboral i membre 
del Secretariat Nacional 
de STEPV, que va faltar 
el passat mes de març

S'acosten temps incerts, 
però el Sindicat no deixarà 
de lluitar per les condicions 
laborals del nostre 
professorat i per un model 
educatiu públic, de qualitat, 
inclusiu i en valencià

EL XIV CONGRÉS NACIONAL DE STEPV APROVA LA POLÍTICA SINDICAL DELS PRÒXIMS QUATRE ANYS

El nou Secretariat Nacional de l'STEPV


